
قائم مقام سابق وزیر صمت: 
 کوتاهی تأمین مصالح نهضت ملی مسکن 

به خود وزارت راه برمی گردد
قائم مقام سابق وزیر صمت گفت: در بحث تأمین مصالح ساختمانی مورد 
نیاز نهضت ملی مسکن جلســات هماهنگی که در زمان مرحوم قاسمی 

برگزار می شد به یک باره در دوره جدید رها شد.
محمدصادق مفتح قائم مقام ســابق وزیر صمت با بیان اینکه از رویکرد 
وزارت راه و شهرســازی که تلاش می کند مقصر گرانی سیمان و فولاد 
برای نهضت ملی مســکن را بورس معرفی کند، تعجب می کنم، اظهار 
داشــت: زمانیکه در وزارت صمت مســؤولیت داشــتم، در جلســات 
متعددی میان وزارت صمت و وزارت راه در دوره مرحوم رستم قاسمی 
مقرر شد تا جدول زمان بندی احداث پروژه های مسکن ملی تهیه شود 
و از این طریق به جدول نیاز مواد اولیه که عمده آن ســیمان و فولاد بود 

برسیم.
وی افزود: مطرح می شــد که این برنامــه ریزی برای آنکــه بدون ایجاد 
اختلال در بازار، مصالح ســاختمانی آن هم نه تنها فولاد و ســیمان بلکه 
شیرآلات، کاشی، ســرامیک و … تأمین شود لازم اســت اما آن جلسات 
مهم متأسفانه از ســوی دوستان وزارت راه رها شــد و مورد پیگیری قرار 

نگرفت.
مفتح خاطرنشــان کــرد: وزارت راه در همان زمان با یک تخمین ســاده 
می توانســت مشــخص کند که از هر مصالح چقدر مورد نیاز است و برای 

تأمین آن برنامه ریزی کند اما متأسفانه اقدامی انجام نشد.

حذف کالاها از بورس یعنی حذف شفافیت
قائم مقام ســابق وزیر صمت در ادامه در خصوص ورود سیمان به بورس 
کالا گفت: وقتی در دولت می گوئیم سیســتم قیمت گذاری دســتوری و 
فرآیند حواله ای نباشد، خوب نقطه مقابل این رویه چیست؟ قطعاً بورس 

کالاست.
وی ادامه داد: راه جلوگیری از رانت و فســاد در مبــادلات کالایی، بورس 
کالا است که محصول در یک مکانیزم شفاف، کاملًا روشن، مستند و قابل 

حسابرسی عرضه و معامله می شود.
وی با تاکیــد بر این نکته که عرضه در بورس ســبب حــذف تقاضای 
کاذب و کشــف واقعی قیمت ها می شــود اظهار کرد: در چند سال و 
چند دهه گذشــته دلالان از روش های غیر شــفاف و رانتی بهره برده 
اند در حالی که ایــن روش ها به دلیل شــفافیت در بــورس، منتفی 

می شود.
مفتح ادامــه داد: در تمام دنیا ایــن مکانیزم بــرای عرضه محصولات 
استفاده می شــود. ما تنها کشوری نیســتیم که محصولات اساسی را 
تولید می کنیم و ســایر کشــورهای تولیدکننده نیز از ایــن مکانیزم 
اســتفاده می کنند و حتی در فرآیندهای صادراتــی خود نیز از بورس 

کمک می گیرند.
به گفته مفتح، بورس یک رابطه بسیار شــفاف میان تولیدکننده، مصرف 

کننده و در یک کلام نظام توزیع است.
وی خاطرنشــان کرد: اتفاقاً اگر بنای دولت تأمین ســیمان و فولاد برای 
پروژه های بزرگ اســت، بهترین و شــفاف ترین راه آن بورس کالا است 

چراکه کمترین امکان فساد و رانت در این بستر وجود ندارد.
قائم مقام ســابق وزیر صمت در پایان مخالفت ها با عرضه سیمان و فولاد 
در بورس کالا و مقصر جلــوه دادن بورس در گرانی ها را عدم آشــنایی با 
فرآیندهای بورس عنوان کرد و گفت: این افراد یا آشــنا نیستند یا تصمیم 
خــود را گرفته اند که بــورس را مقصر جلــوه دهند و حــالا دنبال دلیل 

می گردند.

مسکن اوپک می تواند دلار را از چرخه مبادلات خود حذف کند؟
فاطمه صفری دهکردی   اعضای اوپک به 
تازگی عزم آن را دارند که دلار را از مبادلات 
خود به طور کلی حذف کنند این موضوع با 
توجه به اینکه نرخ گذاری نفت با دلار است 

با چالش مواجه شده است.
 اوپک با تازگی تصمیمی مبنی بر حذف دلار 
از مبادلات خود را مطرح کرده مسأله ای که 
جای تأمل دارد. چرا که تــا پیش از این هم 
برخی از کشــورهای عضو با ســایر ارزهای 
موجود مبادلاتی داشتند، اما اینکه اوپک به 
کلی ارز دیگری را جایگزین دلار کند جای 
ســوال دارد، زیرا اکنون قیمت ها در بورس 
جهانی تعیین می شــود و بورس های نفتی 
دنیا نیز قیمت نفت را بــر مبنای دلار اعلام 
می کنند. بنابرایــن حذف دلار به معنای آن 
است ســاز و کار بورس های نفتی نیز تغییر 

کند.
طی سال های اخیر بســیاری از کشورها به 
دنبــال جایگزینی بــرای دلار در مبادلات 
تجــاری خــود هســتند روســیه یکی از 
کشورهای پیشــرو در این زمینه است چرا 
که در سال ۲۰۱۴ اســتفاده از یوآن نه تنها 
با چین بلکه در مبادله با کشــورها آفریقایی 
و آمریکای لاتین آغاز کرد و بر اساس آمار و 
ارقام ارائه شده از سوی بانک مرکزی روسیه 
یوان نقش اصلی در مبــادلات خارجی این 

کشور را دارد.
در پی اقــدام کشــورها برای حــذف دلار 
از مبــادلات اقتصــادی، بلــوک اقتصادی 
کشورهای در حال توســعه نیز برای ایجاد 
یک ذخیــره ارزی جدید و حــذف دلار کار 
می کنند. بر اســاس اعلام بانــک مرکزی 
اندونزی، در پی اقدام کشــورهای بریکس 
بــرای حــذف دلار از مبــادلات اقتصاد و 
تجاری خود این کشــور هم اقدام مشابهی 

را انجام می دهد.
آنطور که بانک مرکزی این کشور گفته است 
جاکارتا ارزی را برای تسویه حساب خارج از 
مرزهای خود معرفــی می کند که این قطعاً 

دلار نیســت همچنین این کشــور ارزهای 
مورد اســتفاده تجاری و اقتصــادی خود را 
متنوع تر می کند و این همان مسیری است 
که کشورهای عضو بریکس دنبال می کنند. 
اما آنطــور که رئیــس بانک مرکــزی این 
کشور در کنفرانســی با رؤسای کشورهای 
خارجی می گویــد اندونزی در حذف دلار از 

کشورهای عضو بریکس مصمم تر است.
پیــش از این کشــورهای عضــو بریکس 
متشکل از برزیل، روسیه، اندونزی، چین، و 
آفریقای جنوبی اعــلام کرده بودند که روی 
شبکه پرداخت مشــترک برای حذف دلار 
و سیســتم مالی غرب از مبادلاتشــان کار 
می کنند. این اعضا اســتفاده از ارزهای ملی 
خود را در مبادلات دو جانبــه و چند جانبه 
برای کمرنگ کــردن دلار از مبادلات خود 

افزایش می دهند.
در ماه های گذشــته برزیــل و چین توافق 
تجاری با ارزهای ملی خــود را امضا کردند 

چین تلاش می کند دلار را در بین کشورها 
جهان بــه چالش بکشــد در و واقع تضعیف 
ارزش دلار می تواند به نفع کشورهایی باشد 
که در حال حاضر توسط آمریکا تحریم شده 
اند. کشور هند نیز سیاست های خوبی برای 
کنار گذاشــتن دلار از مبــادلات و گرایش 
به ســمت روبل و روپیه در مبادلات خود با 

مسکو انجام داده است.

فرایند حذف فیزیکی دلار توسط برخی 
از کشورهای اوپک آغاز شده است

اما آیــا اوپــک می تواند به طــور کلی دلار 
را از چرخه مبــادلات خود خــارج کرده و 
جایگزینی برای آن در نظــر بگیرد؟ محمد 
علی خطیبی نماینده اسبق ایران در اوپک 
با اشاره به دلار زدایی در میان اعضای اوپک 
در گفت وگو با مهر خاطر نشان کرد: برخی 
از کشورها سال ها اســت که از دلار استفاده 
نمی کننــد و برخی از اعضا بــدون تصمیم 

گیری اوپــک مبــادلات خــود را از انجام 
می دهند و اگر امــکان پذیر نبود پیش از آن 

هم چنین مبادلاتی میسر نمی شد.
به گفته این کارشناس انرژی قیمت گذاری 
مسأله ای مهم است اما انتقال وجه می تواند 

بر اساس هر ارزی باشد.
وی در این راســتا ادامه داد: اگرچه قیمت 
نفت بر مبنای دلار محاســبه می شــود اما 
مانعی بــرای خرید و فروش نفت به ســایر 
ارزها وجود ندارد حتی برخی از کشــورها 

مبادلاتشان را با ارز ملی انجام می دهند.

 حذف فیزیکی دلار ممکن است
 اما حذف قیمت گذاری خیر

اما محســن قمصــری کارشــناس انرژی 
نظر دیگری در این زمینــه دارد و در رابطه 
با فروش نفت بــه صورت غیــر دلاری که 
در دســتور کار اوپــک قرار گرفته اســت، 
به خبرنگار مهــر گفت: این مســاله جای 

تأمل دارد زیرا فروش نفــت به صورت غیر 
دلاری ایده ای اســت که مورد نظر بخشی 
از شرکت ها و کشــورهای نفتی است زیرا به 
دنبال این هســتند که خود را از اختاپوس 

دلار جدا کنند.
قمصــری ادامه داد: بــرای انجــام چنین 
اقدامی زیر ســاخت هایی لازم است که در 
حال حاضر به نظر نمی رسد فراهم باشد که 
عمده ترین آن شــاخص های تعیین قیمت 
است زیرا اکنون قیمت ها در بورس جهانی 
تعیین می شــود و بورس های نفتی دنیا نیز 

قیمت نفت را بر مبنای دلار اعلام می کنند.
به گفته مدیر پیشین امور بین الملل شرکت 
ملی نفت ایران شــاخص ها و ایندکس ها بر 
اساس دلار است به همین دلیل فروش نفت 

بدون دلار بسیار رویایی به نظر می رسد.
این کارشــناس انرژی اضافه کرد: دریافت 
وجوه به غیــر از دلار امکان پذیر اســت که 
بسیاری از کشورها ســال ها است این رویه 
را دنبال می کنند و وجــوه حاصل از فروش 
را به ارزهایی غیــر از دلار دریافت می کنند 
اما مشــروط به قیمت گذاری نفت بر اساس 
شاخص ها و فرمول های توافقی که تنها عدد 
حاصله را به ارزهای دیگر تبدیل می کنند و 

وجوه را دریافت می کنند.
قمصری در خاتمه خاطر نشان کرد: در این 
شرایط می توان گفت فروش نفت دو بخش 
دارد که بخشــی قیمت گــذاری و تعیین 
ارزش است که اکنون با توجه به شاخص ها 
و ایندکس ها که بر مبنای دلار اســت الزاماً 
بر مبنای دلار است و بخش دیگری که نقل 
و انتقال وجوه اســت که سالهاست بسیاری 
از کشــورها بــه ارزی به جــز دلار دریافت 

می کنند.
حالا باید دید که آیا اوپــک می تواند مبنای 
قیمت گذاری خود را تغییر دهد و راه گشای 
سایر ارزها برای قیمت گذاری باشد، چرا که 
تعیین قیمت و به شــاخص ها و ایندکس ها 

که بر مبنای دلار است.

بحث داغ دو هفته اخیر

وج فولاد و سیمان از بورس کالا؛ گل یا پوچ خر
فرستادگان سیاسی ایروان و باکو در تهران چه شنیدند؟

دستور کار ایرانی برای قفقاز
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وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد
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رئیس سازمان برنامه و بودجه:
 بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ آبان 

ود به مجلس می ر

مدیرعامل آبفای کشور اعلام کرد
اجرای عدالت آبی در سراسر کشور
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رابطه ایران و عربستان استراتژیک نیست
احمد دســتمالچیان این تعبیر که روابط ایران و عربســتان اســتراتژیک است، 
صحیح نیســت و شــاید حدس این بوده که این روابط می تواند بالقوه استراتژیک 
شود و این روابط پتانسیل استراتژیک شدن را دارد.در حال حاضر ایران و عربستان 
در دوران تنش زدایی به سر می برند که پس از 7 ســال تنش زایی طرفین به دنبال 
کاهش تنش هستند. در ســالیان گذشــته اختلافات بین ایران و عربستان وجود 
داشت که موجب قطع روابط شد و اکنون مسیر گشوده شــده تا دو کشور بتوانند 

به ظرفیت های استراتژیک رسیده و همخوانی استراتژیک با یکدیگر پیدا کنند.

یادداشت

مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندســی وزارت صمت 
نحوه کارکرد اتصال خودروها به ســامانه ملی گارانتی 

را تشریح کرد.
حمید محله ای مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندسی 
وزارت صمت بــا حضور در یــک برنامــه تلویزیونی، 
اظهار کــرد: خودروهــا دارای یک شناســه رهگیری 

)VIN خودرو( منحصر به فرد هســتند. خودروها اعم 
از تولیدی و وارداتــی، زمانی که شناســنامه خدمات 
پس از فروش برای آن ها در ســامانه درج می شود، در 
حقیقت تضمین کننده خدمــات و ارائه دهنده خدمت 

و همچنین شبکه مشخص خواهد بود.
وی ادامــه داد: تعهــدات خدمــات پــس از فروش 

خودروسازان در ســامانه بارگذاری می شود؛ زمانی که 
اظهار تولید یا واردات می شــود )به طور مثال ۱۰۰۰ 
دســتگاه خودرو در روز به ناوگان اضافــه و به فروش 
می رسد( همان شــماره تک رقمی یا شناسه رهگیری 
خودرو هم مرتبط پیدا می کند و به شناسنامه خدمات 

پس از فروش پیوست می شود.

مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندسی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، تصریــح کرد: از زمان ثبــت و اضافه 
شدن شناســه رهگیری خودرو به شناسنامه خدمات 
پس از فروش، شناســنامه گارانتی فعال می شــود و از 
آن پس، تمامی خدمــات پس از فــروش قابل رصد و 

پیگیری است. 

و خودر

وسازان وش خودر نحوه ارائه خدمات پس از فر



وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

وسای جمهور ایران و جمهوری آذربایجان تا ۲ ماه آینده افتتاح پل آستارا- آستارا توسط ر

فرستادگان سیاسی ایروان و باکو در تهران چه شنیدند؟

دستور کار ایرانی برای قفقاز

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      16 مهر 1402    شماره 1425

رابطه ایران و عربستان استراتژیک نیست
احمد دســتمالچیان این تعبیــر که روابــط ایران و عربســتان 
استراتژیک است، صحیح نیست و شاید حدس این بوده که این روابط 
می تواند بالقوه اســتراتژیک شــود و این روابط پتانسیل استراتژیک 

شدن را دارد.
در حال حاضر ایران و عربســتان در دوران تنش زدایی به ســر می برند 
که پس از 7 ســال تنش زایی طرفین به دنبال کاهش تنش هســتند. 
در سالیان گذشــته اختلافات بین ایران و عربســتان وجود داشت که 
موجب قطع روابط شد و اکنون مسیر گشــوده شده تا دو کشور بتوانند 
به ظرفیت های استراتژیک رســیده و همخوانی استراتژیک با یکدیگر 

پیدا کنند.
اکنون برای رســیدن به این ســطح از روابط باید اعتمادســازی بین 
طرفین صورت گیرد به گونه ای که رســوب زدایی و رســیدن به نقطه 
اتصال همکاری در ســطوح مختلف باید در دســتور کار قرار گیرد تا 
ظرفیت های لازم بــرای برقراری رابطه اســتراتژیک بــه وجود آید 
و این مورد بســتگی به شــرایط و عوامل مختلف دارد از جمله اینکه 
عربســتان باید تحولاتی در نگاه خود ایجاد کنــد که در یک همکاری 
دسته جمعی با ایران که کشور اصلی و شــریک اصلی در منطقه است 

را در کنار خود داشته باشد.
به نظر می رســد آقای بن ســلمان چنین زاویه دیدی را برای همکاری 
با ایران پیدا کرده اما به دلیل ســختی کار حتما باید ابتدا مشکلات دو 
کشــور با درایت و مدیریت مورد بررســی قرار گرفته و این مشکلات از 

بین برود.
در این میان برخی اعتقاد دارند بین ایران و عربســتان احتمالا به علت 
تمایل عربستان برای رابطه با اســرائیل اختلافات جدیدی بروز خواهد 
کرد حال اینکه اینگونه نیســت چــرا که برخی اخبــار در مورد روابط 
عربستان و اســرائیل در حد شنیده ها و اخبار اســت و هنوز هیچ گونه 
خبری در مورد اینکه عربستان با این رژیم بر چه اساس گفت وگو خواهد 
کرد مشخص نیست از این منظر به نظر این اخبار امری تبلیغی است که 
به عنوان یک شایعه در حال مطرح شدن اســت و نه عربستان متن این 
توافق را مشخص کرده و نه رژیم اسرائیل در این مورد خبری اعلام کرده 
است آمریکایی ها نیز یک خبر دقیق در این ارتباط را رسانه ای نکرده و 
طرفین به طور مجهول ســخن می گویند گویا مذاکراتی در حال انجام 
است که نه مفاد آن مشخص است و نه شرح آن برای رسانه ها بازگو شده 

است.
از این منظر تنها برداشــتی که از اخبار در این ارتباط می توان داشــت 
این است که آمریکایی ها به دنبال اســتفاده از وجهه تبلیغاتی این خبر 
هستند. ممکن اســت مذاکراتی غیرمســتقیم در حال انجام باشد اما 

اینکه بر سر بندها به توافق رسیده باشند خیر.
اگر هم روزی عربستان بخواهد در یک محاسبات اشتباهی مانند مصر 
با اســرائیل رابطه برقرار کند قطعا منزوی خواهد شــد. رابطه با رژیم 
صهیونیستی ارمغانی برای برخی از کشورها نداشته چه تمام پیمان ها 
در گذشته با شکست روبه رو شــدند و افرادی که پیمان بستند آبروی 

خود را زیر پا گذاشتند. 
عربســتان باید این مورد را بداند که نباید روی اسب بازنده شرط بندی 
کرد و شرط بندی روی آن درست نیست از این رو عربستان باید از قبل 
ابعاد این اقدام را بررســی کرده و بعد وارد این بازی مخاطره آمیز شود. 
اگر عربســتان وارد این مهلکه شود مشکلاتی را شــاهد خواهد بود که 

کمتر از بحران یمن نخواهد بود.

دلار زدایی از تجارت چین و برزیل رسما آغاز شد
بانک چین به تازگی با صدور بیانیه اعــلام کرد که اولین معامله تجاری 
با ارز های محلی بین چین و برزیل انجــام گرفت. چین و برزیل دو عضو 
گروه بریکس هستند؛ گروهی که دلار زدایی را به عنوان یکی از اهداف 

اصلی خود دنبال می کند.
 

در بیانیه ای بانک چین شــعبه برزیل که یک نســخه آن در تارنمای 
خبرگزاری شین هوا منتشــر شد آمده اســت: چین برای اولین بار 
تامین مالی معامله تجاری خود با برزیل را به وســیله ارز های محلی 

انجام داد.
پکن با درخواست خرید۴۳ محموله پالپ از یکی از شرکت های پیشرو 
در این صنعت، برای پرداخت بهای کالاهای خریدار شــده، از ارز یوان 
برای تبدیل به ارز رئال برزیل، اســتفاده شــده است. ســپس از بندر 

سانتوس برزیل به بندر چینگدائو چین ارسال شد.
این شــرکت با توافق با یک شــرکت چینی دیگر، یوان را به عنوان ارز 
قرارداد و بانک مرکزی برزیل به عنــوان دریافت کننده بهای پرداختی 

به صورت آزمایشی اتخاذ کرد.
شــینهوا افزود: بانک مرکزی برزیل اســناد اعتباری پرداخت معوق 
را به یوان صادر شــده توســط شــرکت چینی دریافت کرده و پس از 
تکمیل حسابرسی اســناد اعتباری طرف چینی، بهای پرداخت کالا 
برای تسویه حساب به صورت رئال برزیل در اختیار طرف برزیلی قرار 

می گیرد.
این معامله پس از امضای یادداشت تفاهم همکاری بین سران دولت در 

جهت ارتقای تجارت ارز محلی در ماه آوریل صورت گرفت.
همزمان با تلاش آرژانتین و برزیل بــرای تقویت روابط تجاری و حذف 
دلار از مبادلات خود، آرژانتین نیز در توافق با برزیل در نظر دارد هزینه 

واردات از این کشور را با یوان )واحد پول چین( بپردازد.
چین و برزیل هــر دو از اعضای گروه کشــورهای بریکــس به عنوان 
قدرتهای اقتصادی نوظهور جهان هســتند و یکی از مهم ترین اهداف 
گروه بریکس، کنار گذاشــتن دلار آمریکا از روابــط و مبادلات تجاری 
میان اعضای این گروه و مبادلات تجاری کشــورهای این گروه با دیگر 

کشورهای جهان است.

قالیباف در صحن مجلس:
وستاییان و عشایر مهمترین عناصر تولید  ر

کشور هستند
رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: روستاییان و عشایر هم در دوران 
دفاع از نظام مقدس جمهوری اســلامی و هم در عرصه اقتصاد حضور 

داشتند و مهمترین عناصر تولید هستند.
محمدباقر قالیباف در ابتدای جلســه مجلس شــورای اسلامی اظهار 
داشــت: روز ملی روستاییان و عشــایر را به یکایک روستاییان و عشایر 

تبریک می گوئیم.
وی بیان کرد: روســتاییان و عشــایر هم در دوران دفاع از نظام مقدس 
جمهوری اســلامی و ایران عزیز و هم در عرصه اقتصاد حضور داشتند و 

مهمترین عناصر تولید هستند.

یادداشت

تریبون

خریدار   وزیر راه و شهرســازی کشورمان 
از افتتاح پل آســتارا- آستارا توسط روسای 
جمهور دو کشــور جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری آذربایجان تــا دو ماه آینده خبر 

داد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »مهرداد 
بذرپاش« که به عنوان رئیس کمیســیون 
همکاری های مشــترک اقتصــادی ایران 
و جمهوری آذربایجان به باکو ســفر کرده 
اســت، در گفت وگویی درباره دستاوردها 
و اقدامات انجام شــده در این ســفر گفت: 
»ایــران راه« یکــی از کلان پروژه هــای 
دولت مردمی اســت و در راســتای تکمیل 
زنجیره های کریدوری شــمال به جنوب و 

شرق به غرب کشور اجرا خواهد شد.
وی یکی از گذرگاه های رســمی در دستور 
کار وزارت راه و شهرســازی و مــورد تاکید 
رئیس جمهور کشــورمان را گذرگاه ارس 
دانســت و افزود: این گــذرگاه در مجاورت 

رودخانه ارس قرار دارد.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به احداث پل 

»آغبند« روی رود ارس، گفت: ساخت جاده 
در این منطقه نیز توسط ایران انجام می شود 
که از منطقــه آغبند آغاز شــده و تا منطقه 

جلفا ادامه دارد.
بذرپــاش ادامــه داد: این گــذرگاه یکی از 
گذرگاه هــای اصلــی و راهبــردی مــورد 
درخواست دو کشور بود که عملیات اجرایی 
آن با حضور معاون نخســت وزیر جمهوری 
آذربایجان که مسوولیت ریاست کمیسیون 
همکاری های مشــترک اقتصــادی ایران 
و آذربایجــان را نیز بر عهــده دارد، به طور 

رسمی آغاز شد.
وی گفت: علاوه بــر آن، توافقی درباره آغاز 
عملیات اجرایی خط آهــن در مجاورت پل 
آغبند انجام شــد تا این خط آهن از منطقه 
آغبند )از طریق پــل ریلی( وارد خاک ایران 
شــود. احداث این پل در مدت یک سال به 
اتمام می رســد و بــه مــوازات آن عملیات 
اجرایی پایانه های گمرکی هر دو کشــور از 

امروز آغاز می شود.
رئیس کمیســیون همکاری های مشترک 

اقتصادی ایــران و جمهــوری آذربایجان 
تاکید کرد: همچنین طی جلسه کمیسیون 
همکاری های مشترک اقتصادی دو کشور، 
موضوعاتی از جمله پل آستارا- آستارا مورد 
بررسی قرار گرفت. این پل یکی از پروژه های 
مهم اســت و امیدواریم در دو مــاه آینده با 
حضور روسای جمهور دو کشور افتتاح شود 
، زیرا تکمیل این پل ظرفیت های ترانزیتی 

بالایی را به دنبال دارد.
به گفته بذرپاش، افزایش پروازهای بین دو 

کشور، در راستای رشــد تعاملات و تسهیل 
رفت و آمــد تجــار و گردشــگران از دیگر 

موضوعاتی بود که در این سفر مطرح شد.
وی افزود: توافقاتی نیز توسط بخش نظامی 
دو کشــور انجام شــده بود که در این سفر 

مورد پیگیری قرار گرفت.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به توافقات 
مرتبط با وزارت نیرو برای ســاخت چند 
ســد و پیگیری این توافقات، گفت: ســد 
»خدآفرین« یکی از ســدهای مهم است 
که عملیات ساخت آن به اتمام رسیده است 
و برخی اختلافات مالی قبلــی نیز برطرف 
شد تا آبگیری این ســد هرچه سریع تر آغاز 

شود.
وی اضافه کرد: دو ســد دیگر نیز وجود دارد 
که ساخت یکی از آنها با ۹۵ درصد پیشرفت 
همراه شــده و در ســه ماه آینــده عملیات 
آبگیری آن آغاز می شــود. ســد و نیروگاه 
دیگر نیــز با چالش محیط زیســتی مواجه 
اســت و باید تایید محیط زیســت ایران را 

دریافت کند.

تجارت ایران و جمهوری آذربایجان 
راحت تر و ارزان تر می شود

بذرپاش گفت: تعرفه ترجیحی تجارت میان 
دو کشــور از دیگر موضوعاتی بود که در این 
سفر با مقامات جمهوری آذربایجان مطرح 
شــد، در این زمینه فهرســت کالاها نهایی 
شده و توافق بین سازمان توسعه تجارت دو 
کشور در حال انجام اســت تا روابط تجاری 
ایــران و جمهــوری آذربایجان تســهیل و 

ارزان تر شود.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: همچنین 
در دیــدار بــا رئیــس جمهــور جمهوری 
آذربایجان، آمادگی کامل این کشــور برای 
همکاری با ایران در تکمیل کریدور شمال-

جنوب اعلام شد.
وی با اشــاره به برخی ســوءتفاهمات رخ 
داده در گذشته، خاطرنشان کرد: خواستار 
بازگشایی هرچه سریع تر سفارت جمهوری 
آذربایجان در ایران شــدیم و رئیس جمهور 
این کشــور نیز قول مســاعد داد تا در مدت 

کوتاهی این اقدامات انجام شود.

سخنگوی کمیســیون تلفیق مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: بر اساس آمار ۴۰ شــرکت از بیش از ۱۵۰ 
هزار میلیارد تومــان تخفیف مالیاتی اســتفاده کرده 
و محصولات خود را با قیمت جهانــی در بازار ایران به 

فروش می رسانند.
محســن زنگنه در جریان جلســه علنی امروز مجلس 
شورای اسلامی و بررســی بندی از لایحه برنامه هفتم 
توسعه که به شــفافیت حمایت های مالیاتی دولت باز 
می گشــت تاکید کرد: بر اساس آمار ۴۰ شرکت دولتی 
از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان تخفیف مالیاتی اســتفاده 
می کنند. حرف کمیســیون این است که چرا این رویه 

را اصلاح نمی کنید. این شرکت ها که از ۱۵۰ 
هزار میلیارد تومان تخفیف مالیاتی استفاده 
می کنند محصولات خود را با قیمت جهانی 

در ایران به فروش می رسانند.
وی اظهار کرد: کمیســیون تاکیــد کرد که 
فشار را از روی مردم بردارید و میزان تخفیف 
و بخشــودگی های مالیاتی کــه در برخی از 

ســال ها بعضا از درآمدهای مالیاتی کشور بیشتر بوده 
شفاف شده و در جهت اصلاح این رویه گام بردارید. بر 
اساس مصوبه کمیسیون وزارت اقتصاد و دارایی مکلف 
است تا فهرســت تمامی تخفیف ها و بخشودگی های 

مالیاتــی را تهیــه کنــد و میــزان کاهش 
درآمدهای مالیاتی را در بودجه های سنواتی 
اعلام کند. ما بایــد فشــار را از دوش مردم 
برداریم و محــل کاهش ایــن تخفیف های 

درآمدهای مالیاتی افزایش پیدا خواهد کرد.
داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
نیز در جریــان این بنــد بیان کــرد: از نگاه 
دکتر قالیباف به بحث مالیات کــه کاملا نگاه کاربردی 
اســت، تشــکر می کنیم. در مورد موارد حذفی لایحه 
بعضا تصمیماتی گرفته شــده در کمیسیون تلفیق که 
منجر به آسیب به درآمدهای دولت شده است. انتظار 

می رود نسبت به تفسیر آیین نامه داخلی بازنگری شده 
و این که پیشنهادات حذفی کمیســیون تلفیق نیز در 
صحن مجلس شورای اسلامی نیز مورد توجه و بررسی 
قرار گیــرد. اما حکمی کــه در لایحه برای شــفافیت 
تخفیفات مالیاتی آورده شده بار مالی ندارد و این حکم 
دولت را مکلف می کند تا معافیت ها، بخشــودگی ها و 
انتقال مالیاتی را محاســبه کرده و در پیوست بودجه 
به استحضار نمایندگان برســاند. بر اساس آمار گاهی 
مالیاتی کــه ما وصول می کنیم کمتــر از معافیت های 
مالیاتی می باشــد. برای این که از این موارد جلوگیری 

شود این تصویب در لایحه آورده شده است.

مجلس

زنگنه: چرا باید ۴۰ شرکت از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان تخفیف مالیاتی استفاده کنند؟

خریدار   ایران تلاش کرده اســت مسائل 
کلیــدی و اولویت هــای قفقــاز جنوبی را 
تفکیک کــرده و آنها را برای همســایگان 
ارمنی-آذری و بازیگران منطقه ای روشــن 
کند و به همین جهت دیدگاه تهران توسط 
مقامات سیاســی و نظامی کشور با صراحت 
به طرف آذربایجانی و ارمنســتانی منتقل 

شده است.
تهران در هفته ای که گذشت کانون رایزنی 
های ســطح بــالای امنیتــی در خصوص 
تحولات قفقاز جنوبی بــود. پس از تحولات 
اخیر در مرزهای شــمالی ایــران و انحلال 
جمهوری آرتســاخ و بازپس گیری اراضی 
جمهوری آذربایجــان در ناگورنو-قره باغ و 
با توجه به حساســیت های موضوع، مشاور 
امنیت ملــی ارمنســتان و نماینــده ویژه 
رئیس جمهور آذربایجان با حضور در ایران 
گزارش های خــود در خصوص منطقه را به 

گوش مقامات ارشد ایرانی رساندند.
در همین چارچــوب مشــاور امنیت ملی 
ارمنســتان و نماینده ویــژه رئیس جمهور 
آذربایجــان در ملاقات هــای جداگانــه با 
رئیس جمهــور کشــورمان، گزارش های 

مفصلی درباره قفقاز ارائه دادند.
در ایران مقامات سیاســی و نظامی اولویت 
هــای منطقــه ای در قفقاز جنوبــی و نظر 
تهران را به صراحت بــه ایراون و باکو منتقل 

کرده اند.
ایران تلاش کرده اســت مســائل کلیدی و 
اولویت های قفقــاز را تفکیک کرده و آنها را 
برای همســایگان ارمنی-آذری و بازیگران 
منطقه ای روشــن کند. بر این اساس تهران 
با حمایت از آزادســازی اراضــی متعلق به 
آذربایجان در قره بــاغ، در عین حال تاکید 
جدی بر تضمین حقوق ارامنه ســاکن قره 
باغ کوهســتانی دارد و خواهان رسیدگی به 
آوارگان و پناهجویان ارمنی اســت که طی 

هفته گذشته از آرتساخ خارج شده اند.
ایــران پیش از ایــن اعلام کــرده قره باغ را 
بخشــی از جمهوری آذربایجــان می داند 
و معتقد است مســائل آن از جمله حقوق و 
امنیت ســاکنان آن باید در این چارچوب و 
از طریق گفت وگو حل و فصل شــود. ایران 
همچنیــن آمادگی خود را بــرای برگزاری 
نشست ۳+۳ )ایران، روســیه، گرجستان، 
ترکیه، آذربایجان و ارمنســتان( در تهران 

اعلام کرده است.

راه نخجوان
در طــرف آذری ماجــرا، ایران نســبت به 
دسترسی جمهوری آذربایجان به نخجوان، 
پذیــرای هرگونه همــکاری با باکو اســت 
وحتــی در این خصــوص توافقاتی با طرف 
آذری بعد از جنــگ دوم قره باغ داشــته و 
ابتکارات دیگری نیز بــه منظور اتصال باکو 
به نخجوان روی میز گذاشــته است. تهران 

هرگونه عدم پذیرش این ابتکارات از سوی 
آذربایجان را به حساب بهانه جویی و برنامه 
باکو برای انســداد مرزی ایران-ارمنستان و 
دســتکاری جغرافیای قفقاز می گذارد. در 

این صورت برنامه ایران عوض خواهد شد.
ایران این سیگنال را به خوبی برای الهام علی 
اف و حامیانش فرستاده است که از افزایش 
وزن ژئوپلتیک باکــو پس از پس گرفتن قره 
باغ دچار سو محاسبه نشــده و جاه طلبی را 
کنار بگذارند. این نکته را رئیس ســتاد کل 
نیروهای مســلح ایران در دیدار با مشــاور 
امنیت ملی ارمنستان به طرف آذری یادآور 
شــد؛ جایی که گفت: ارتقاء تــوان دفاعی و 
توانمندی های نظامی هر کشــوری نباید با 

اهداف و نیات تهاجمی همراه باشد.
همچنین بــه گفتــه محمد جمشــیدی 
معاون سیاســی رئیس جمهور، رئیسی در 
دیدارهای جداگانه با فرســتادگان سیاسی 
ایروان و باکو، مخالفت قاطع ایران را نسبت 
به پروژه موسوم به کریدور زنگروز به عنوان 
مبنایی برای بازکردن پای ناتــو به قفقاز و 
تهدیدات امنیــت ملی برای کشــورهای 

منطقه را اعلام کرده است.
اگرچه رویکرد تهران در طــول جنگ دوم 
قره باغ میان ارمنستان و آذربایجان در سال 
۲۰۲۰، حمایــت از بازگردانــدن مناطق از 
دست رفته باکو بود اما ایران سپتامبر ۲۰۲۲ 
نســبت به هرگونه تغییر ژئوپلیتیک قفقاز 
جنوبی و دستکاری در مرزهای آذربایجان 
- ارمنستان با ایران هشدار داد. در این میان 
جمهوری اســلامی ایران به صورت واضح 
اقدام به تعریف خط قرمــز در این باره کرده  
و هشــدارهای لازم را به گوش طرف آذری 
برای اقدام احتمالی باکو جهت ماجراجویی 
مرزی و انســداد مــرزی تهــران و ایروان 

رسانده  است.

تهران متحد واقعی ایروان
در طرف ارمنی ماجرا هم، تهران تلاش می 
کند به دولت پاشــینیان نســبت به افتادن 
در دام غربی ها و بازی در پــروژه آمریکایی 
هشــدار دهد. ایران بــا ابتــکار عملی که 
سرلشــگر باقری در دیدار با طــرف ارمنی 
مبنی بر حضور صلح بانان ایرانی در منطقه، 
ارائه داد، پس از حضــور دیپلماتیک ایران و 
بازگشایی سرکنســولگری در استان قاپان 
ارمنستان در ســال گذشــته برای خاطر 
جمع شــدن ایروان کافی اســت تا به این 
نتیجه برســد متحدی بهتر از ایران نخواهد 
یافت. ایروان بالاتریــن تضمین ها را هم از 
ســوی مقامات نظامی ایران در جریان سفر 

فرستاده خود به تهران دریافت کرده است.
اینگونه بود که سرلشــکر محمد باقری در 
ملاقات با طــرف ارمنی با تاکیــد بر اینکه 
تحولات و روندهای امنیتی در قفقاز جنوبی 
بر امنیت منطقه تاثیرگذار است، اظهار کرد: 
تداوم تنش در این منطقه به نفع دو کشــور 
ارمنســتان و آذربایجان و سایر کشورهای 
منطقه نیســت و جمهوری اســلامی ایران 

آمادگی کمک به رفع این تنش ها را دارد.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح ضمن 
آمادگــی جمهوری اســلامی ایــران برای 
اعزام ناظر به مرزهای دوکشــور ارمنستان 
و آذربایجــان، گفت: ارتقاء تــوان دفاعی و 
توانمندی هــای نظامی هر کشــوری نباید 
با اهــداف و نیــات تهاجمی همراه باشــد. 
این مقام ارشــد نظامی ایرانی به ارمنستان 
یادآور شــد: امنیت در منطقه باید توســط 
کشــورهای منطقه تامین شــود و حضور 
نیروهای فرامنطقــه ای مغایر بــا آرامش 

منطقه است.
بر این اســاس رئیس ســتاد کل نیروهای 
مسلح ایران در مورد برگزاری رزمایش اخیر 

آمریــکا در خاک ارمنســتان، تصریح کرد: 
حضور بازیگران جدیــد و خارج از منطقه به 
پیچیدگی و عدم ثبات می افزاید. سرلشکر 
باقری با بیان اینکه هیــچ دلیلی برای ایجاد 
بحران در منطقه وجود نــدارد، تاکید کرد : 
تفرقــه و ناآرامی سیاســت های بیگانگان 
است و کشــورهای منطقه باید با گفت وگو 

مسائل و مشکلات خود را حل کنند.
پیش از ملاقات با سرلشــکر باقری، »آرمن 
گریگوریان« مشاور امنیت ملی ارمنستان 
با علی اکبر احمدیان هم برای نخستین بار 
از زمان آغاز به کار در شــورای عالی امنیت 
ملی ایران دیدار کــرد. احمدیان هم در این 
ملاقــات تصریح کــرد: هرگونــه تغییر در 
ژئوپلیتیک منطقــه ناامن کننده و موجب 
بی ثباتی و تصاعد بحران است. دبیر شورای 
عالی امنیــت ملی ایران با تبیین سیاســت 
تغییرناپذیــر جمهوری اســلامی ایران در 
توســعه همکاری و تعامل با همســایگان و 
ایجاد منطقــه ای عــاری از هرگونه تنش و 
درگیری افــزود: گفت وگوهــای صریح و 
ســازنده بین کشــورهای منطقه بسترساز 
امنیت پایــدار، توســعه متــوازن و رفاه و 

آسایش مردم منطقه است.

الگوی های پیچیده در قفقاز
شــدت و ســرعت تحولاتی که در قفقاز به 
عنوان بخشــی از منازعه ارمنی-آذری در 
جریان دارد ارتباط مســتقیمی با مرزهای 
ســرزمینی و ژئوپلتیــک ایــران پیدا می 
کند. ایــن منطقه جغرافیایــی در مرزهای 
شمالی ایران از دهه ها قبل به دلیل اهمیت 
راهبردی به ویژه ظرفیــت ترانزیتی آن به 
محلی برای نقش آفرینی قدرت های بزرگ 

جهانی و منطقه ای شده است.
همین موضــوع البته بــه پیچیدگی های 

قفقاز برای سیاســت خارجی بازیگران این 
منطقه افــزوده و باعث چند وجهی شــدن 
مدل های تصمیم گیری و همچنین شبکه 
ای شدن الگوهای همکاری و رقابت در این 
محیط شده اســت.وقوع ۲ جنگ در قفقاز 
جنوبی به روشــنی گویای ایــن پیچیدگی 
است. جمهوری اســلامی ایران، فدراسیون 
روســیه و ترکیه عمدتا به عنوان بازیگران 
سنتی قفقاز شناخته می شوند، با این وجود 
غربی ها و بخصوص ایالات متحده آمریکا به 
بهانه دفاع از ارمنستان به عنوان یک کشور 
مسیحی، از یک سو و از طرفی دیگر، با هدف 
نزدیک شــدن به مرزهای روســیه و مهار 
مســکو، تلاش کرده اند جای پای خود را در 

قفقاز باز کنند.
طراحی آمریکا برای بحران سازی در قفقاز 
با رقم زدن انقلاب رنگی موسوم به »گل رز« 
در گرجستان در سال ۲۰۰۳ نشان از برنامه 
گسترده واشــنگتن برای نقش آفرینی در 

قفقاز داشت و دارد.
این منطقه همچنین طی ســالهای گذشته 
یک مهمان ناخوانده هم به خود دیده است. 
رژیم صهیونیســتی به مرور با روابطی که با 
آذربایجان برقرار کرده است، روابطی که تا 
سطح یک مشارکت راهبردی میان باکو-تل 
آویو هم ارتقا پیدا کرده اســت برنامه تبدیل 
شــدن قفقاز جنوبی به منشــا تهدید و بی 

ثباتی برای ایران را دنبال می کند.

دستور کار ایرانی
در چنین شــرایطی، به نظر می رسد ایران 
با وجود اتخاذ نوعی از سیاســت »بی طرفی 
فعال« در قفقاز طی ۳۰ سال گذشته اینبار 
نمی خواهد تنها نظاره گــر روند اتفاقات در 
مرزهای شــمالی خود باشــد. ایران که در 
جنگ نخســت قره باغ در دهه ۹۰ میلادی 
که به ســرعت پــس از فروپاشــی اتحادیه 
جماهیر شــوروی ۲ جمهوری اســتقلال 
یافته از شــوروی رخ داد، در سازوکار آتش 
بس میان جمهوری اذربایجان-ارمنستان 
مشارکت داشت، در جنگ دوم هم در پاییز 
۲۰۲۰ میلادی کم و بیش همین سیاســت 

را دنبال کرد.
مناقشــه طولانی قره باغ به عنــوان اراضی 
متعلق به آذربایجان که در اشغال ارمنستان 
بود، انتخاب های سیاســت خارجی ایران 
را در محدودیت قــرار داده بــود و هرگونه 
سیاســتی از ســوی ایران به طور اجتناب 
ناپذیری موجب رنجش یکی از همسایگان 
ایران در قفقاز جنوبی می شــد. حالا که به 
نظر می رسد این مانع محدودیت ساز ارضی 
مقابل دســتگاه دیپلماســی و محاسباتی 
کشــور قرار نــدارد، تهران بــا آزادی عمل 
بیشتری نســبت به گذشــته می تواند به 
سمت طراحی دستور کار ایرانی برای قفقاز 

حرکت کند.
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چه تعداد مودی مالیاتی داریم؟
وجی ۲ هزار بدهکار مالیاتی ممنوع الخر

بر اســاس آخرین آمار، تعداد مودیان مالیاتی به ۵ میلیون و ۳۵۰ هزار 
نفر در سال ۱۴۰۲ رسیده است که نشان می دهد طی دو سال گذشته 

تعداد مودیان ۸۳.۵ درصد رشد داشته است.
 بر اســاس آخرین آمار، تعداد اشــخاص حقیقــی دارای اظهارنامه 
مالیــات عملکــرد از حــدود ۲.۶ میلیون فقــره در ســال ۱۴۰۰ به 
۵ میلیون و ۳۵۰ هزار نفر در ســال ۱۴۰۲ افزایــش و درآمد ابرازی 
آن ها از حدود ۳ هزار میلیارد تومان به ۳۱ هــزار میلیارد تومان )۱۰ 
برابر( افزایش یافت.به صورت جزئی تر، در ســال ۱۴۰۱ تعداد مودیان 
مالیاتی با ۵۲.۴ درصد )معادل یک میلیون و ۵۳۰ هزار نفر( افزایش به ۴ 
میلیون و ۴۴۵ هزار نفر رســید. همچنین در سال ۱۴۰۲ تعداد مودیان 

مالیاتی با ۲۰.۳ درصد رشد به ۵ میلیون و ۳۵۰ هزار نفر رسیده است.
به این ترتیب طی دو سال گذشــته، تعداد مودیان مالیاتی ۸۳.۵ درصد 
رشد داشــته اســت.از ســویی دیگر دولت با به دام انداختن فراریان 
مالیاتــی، درآمدهای مالیاتــی از این بخش را نیز احیا کرده اســت؛ به 
عنوان نمونه دولت ۲ هزار و ۵۰۰ بدهکار مالیاتی را ممنوع الخروج کرد 

که آنها اقدام به واریز یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان مالیات کردند.
بنابر این رشد ۵۳ درصدی درآمدهای مالیاتی در ۵ ماهه سال جاری در 
مقایسه با دوره مشابه سال گذشته رخ داده است و در عین حال افزایش 
۴ واحد درصد در تأمین مالی دولت از طریق مالیات ها )افزایش ســهم 
تأمین مالی دولت از محل درآمدهای مالیاتــی از ۴۸ درصد در ۵ ماهه 

سال ۱۴۰۱ به ۵۲ درصد در ۵ ماهه سال ۱۴۰۲( محقق شده است.

افزایش ۴۲۰ درصدی تامین مالی در فرابورس 
ایران تا پایان تابستان

مدیرعامل فرابورس ایران گفت که در نیمه نخست امسال تامین مالی 
۸۰ طرح انجام شــد که نشــان دهنده ۴۲۰ درصد افزایش تامین مالی 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
محمدعلی شــیرازی در آیین افتتاحیه بازار توافقی فرابورس ایران 
اظهار داشــت: ارزش بازار فرابورس در ۶ ماه نخســت ســال جاری 
۲ هزار و ۵۰۰ هــزار میلیارد تومــان بوده اســت، همچنین ۲ هزار 
میلیارد تومان ارزش بازار ســهام بوده که حاکی از رشد ۴۱ درصدی 
است.وی افزود: معاملات اوراق در فرابورس در ۶ ماه گذشته 7۰ درصد 
رشــد را تجربه کرده و معاملات ســهام نیز ۱۲۰ درصد افزایش یافته 

است.
شیرازی با تاکید بر اینکه میزان سهام آزاد شناور نیز افزایش یافته است، 
خاطرنشان کرد: میانگین ارزش معاملات به شناوری بالا رفته که نشان  
دهنده افزایش شفافیت اســت، همچنین در این مدت گشایش نماد ۹ 

شرکت در فرابورس به سرانجام رسید.
وی ادامه داد: در مدت یاد شــده ســه هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان تامین 
مالی از طریق عرضه اولیه در این بازار به ثبت رســید و در حوزه تامین 
مالی جمعی ۶ موافقت اصولی صادر شــد.مدیرعامل فرابورس ایران با 
تاکید بر رشــد قابل توجه در بازارهای فرابورس، ابراز امیدواری کرد با 
برنامه های تدوین شده روند صعودی این بازار ادامه دار باشد، بر همین 
اساس نیز قرار اســت امروز بازاری با فعالیت غیربورسی راه  اندازی شود 

تا عملیات OTC نیز در فرابورس اجرایی شود.

شــیرازی تاکید کرد: در فرابورس تنوع کاملــی از ابزارها و بازارها برای 
ســرمایه  گذاران وجود دارد و هر فرد با هر ســلیقه و میزان سرمایه می  

تواند در این بازار سرمایه گذاری کند.

جمع آوری آیفون ۱۴ و ۱۵ از بازار آغاز شد
سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: با هماهنگی ضابطان 

نسبت به جمع آوری کالای آیفون ۱۴ و ۱۵ اقدام خواهد شد.
حمیدرضا دهقانی نیــا در مورد خرید و فروش آیفــون ۱۴ و ۱۵ اظهار 
کرد: سیاست ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به بالا مورد تاکید است، چرا 
که حدود یک درصد جامعه کاربر این کالای لوکس هستند، اما بیش از 

۳۰ درصد سبد ارزی کشور را به خود اختصاص داده است.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: برخورد با آیفون قاچاق 
۱۴ به بالا در دســتور کار قرار گرفته و این موضوع به دبیر کمیســیون 

مقابله قاچاق کالا و ارز استان تهران ابلاغ شده است.
وی ادامه داد: با هماهنگی ضابطان نســبت به جمع آوری کالای آیفون 
۱۴ و ۱۵ قاچاق اقدام خواهد شد.دهقانی نیا تاکید کرد: اگر شخصی به 
فروشنده ای که گفته کالا در آینده رجیســتر می شود اطمینان کرده 
و آیفون ۱۴ بــه بالا خریده و حالا متوجه شــده که کالا قاچاق اســت، 

می تواند با فاکتور به تعزیرات مراجعه و از فروشنده شکایت کند.
همچنین طبق اعلام یاســر ســوادکوهی مدیرکل هماهنگی مقابله با 
قاچاق ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص آیفون ۱۵ نیز به هیچ 
عنوان ثبت سفارشی صورت نگرفته و ورود آن حتی به صورت مسافری 
نیز ممنوع اســت و قاچاق محسوب می شــود. همچنین »دانگل های 
آی کاس« که آن تن دهی گوشی های رجیستر نشــده را فعال می کرد 
نیز قاچاق محسوب شده و از ســطح عرضه جمع آوری خواهند شد. اگر 
گوشی های آیفون ۱۴ که به صورت مسافری وارد شــده اند کد آنها در 

گمرک ثبت نشده باشد، نیز جمع آوری خواهند شد.

مشکل اینماد برطرف شد
بر اســاس اعلام مرکز توســعه تجارت الکترونیکیریال سامانه جدید 
اینماد پیاده سازی و مانند قبل در حال فعالیت است و مشکل داده های 

۲۰۰ کسب و کار باقیمانده برطرف شد.
 بر اســاس اعلام مرکز توســعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا(، سامانه 
جدید این ماد در انتهای شــهریور امسال پیاده ســازی و عملیاتی شد. 
پروژه بازنویسی این ســامانه به عنوان یکی از مهم ترین اقدامات مرکز 
تتا طی ســال های اخیر با هدف تسهیل و تســریع امور برای کاربران و 
کســب وکارهای اینترنتی و با توجه به بازخوردهای دریافتی از بخش 

خصوصی انجام شده است.
ندا مصطفوی، سرپرســت معاونت تســهیل تجاری و توسعه کاربردها 
مرکز تتا با بیان این که در این به روزرســانی اطلاعات ۱۸۰ هزار کسب 
و کار اینترنتــی با موفقیت انتقــال یافته و هم اکنون، ســامانه همانند 

گذشته در حال ارائه خدمات به متقاضیان است.
مصطفوی افزود: البته برای حدود ۲۰۰ کسب و کار از ۱۸۰ هزار کسب 
و کار دارای این ماد فعال در این جابجایی مشــکلاتی ایجاد شده بود که 
این مشکلات در هفته گذشته به طور کامل برطرف شده ولی سایر این 
مادها و درگاه های پرداخت برای کاربران قبلی ســامانه همچنان بدون 

مشکل در حال فعالیت هستند.

بازار

خریدار  وزارت راه شهرســازی به دنبال 
خروج فولاد و ســیمان از بورس کالا است 
زیرا معتقد اســت کندی در ســاخت واحد 
های نهضت ملی مســکن به خاطر بالابودن 

تاثیر این نهاده ها در تولید مسکن است.
 طی دو هفته اخیر بحث داغ خروج سیمان 
و فولاد از بورس کالا از ســوی مســئولان 
وزارت راه و شهرســازی مطرح شده است؛ 
آنها معتقدند بالا بــودن قیمت عرضه فولاد 
و ســیمان در بورس کالا در ســاخت و ساز 
واحدهای نهضت ملی مسکن تأثیر گذاشته 
است.پیش از عرضه ســیمان در بورس کالا 
شاهد قیمت گذاری های دستوری از سوی 
دولت بودیــم که این امر منجــر به زیان ده 
شــدن شــرکت های تولیدکننده شده بود 
هرچند که براساس بررسی صورتهای مالی 
شرکت های تولیدکننده سیمان هنوز حجم 
قابل توجهی از این شرکت ها سود ده نشده 
اند اما از آن وضعیت فلاکت بار خارج شــده 
اند.اصرار مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
مبنی بر خروج سیمان و فولاد از بورس کالا 
به بهانه بالابودن قیمت ها منجر می شــود 
تا قیمت ها غیر شفاف شــود و حتی ممکن 
اســت با توجه به افزایش نرخ دلار سیمان و 
فولاد کمتری نسبت به شــرایط کنونی به 
دستشان برســد زیرا تقاضا برای صادرات 

این دو نهاده تولید افزایش خواهد یافت.
مسئولان وزارت راه وشهرسازی نیز باید به 
این نکته توجه داشته باشــند که فقط آنها 
نیستند که از فولاد بهره می برند بلکه دیگر 
صنایع مانند خودروســازی و لوازم خانگی 
نیز از فولاد استفاده می کنند و خروج فولاد 
از بــورس دیگر صنایع را نیز تحت الشــعاع 

قرار می دهد.
با این حال مهرداد بذرپــاش بر حرف خود 
بر حرف خود پا فشــاری کرده و می گوید: با 
خروج خودرو از بورس کالا شــاهد اتفاقات 
خوبــی در این بخش بودیــم و معتقدم این 
اتفاق برای ســیمان و فولاد هــم می افتد. 
چرا باید ســیمان و فولاد بــا قیمت جهانی 
در داخل فروخته شــود؟به گفته بذرپاش، 
عرضه ســیمان و فولاد در بورس کار غلطی 
اســت؛ برخی بورســی ها دراین باره اصرار 
دارند، که فــولاد و ســیمان در بورس کالا 
عرضه شــود؛ اگر ایــن کار ادامــه یابد باید 

قیمت پایه عرضه در داخل تغییر کند.

سیمان و فولاد نباید از بورس کالا 
خارج شود

فرشــید پورحاجت، دبیر کانون سراسری 

انبوه سازان در نشســت خبری اخیر خود با 
اشــاره به اینکه قیمت تمام شده مسکن به 
عوامــل مختلفی از جمله مصالح بســتگی 
دارد، گفت: قیمت تمام شــده مسکن تحت 
تأثیــر عوامل مختلفــی از جملــه مصالح 
ساختمانی اســت و با اقدامات انجام شده از 
سوی وزارت راه و شهرسازی با سکان داری 
مهرداد بذرپاش، اتفاقــات مهمی در عرصه 
مســکن رخ داده و شــاهد کاهــش قیمت 

مسکن در بازار طی ماه های اخیر بودیم.
دبیر کانون سراســری انبوه سازان در ادامه 
تاکید کرد: متأسفانه با یک پدیده در بورس 
و ســازمان های نظــام مهندســی مواجه 
هســتیم که شــوربختانه همه چیز را با هم 
قاطی می کنند؛ در ســاخت و ســاز مسکن 
یک هزینه ســاخت داریم و یک قیمت تمام 

شده واحد مسکونی.
شاید این سوال مطرح شود که چه ارتباطی 
بین هزینه ساخت و قیمت تمام شده واحد 
مســکونی وجود دارد که پاسخش مفصل 
اســت. اما این که بیاییــم و بگوییم هزینه 
تمام شده مســکن از قرار هر مترمربع ۸ یا ۹ 
میلیون تومان است و بخواهیم برآورد سهم 
سیمان را در این قیمت انجام دهیم نیازمند 

کار کارشناسی دقیقی است.
وی افزود: به طور متوسط برای هر مترمربع 
زیربنای مفید و غیرمفید ساختمان، حدود 
۵ کیسه ســیمان مصرف می شــود که هر 
پاکت ســیمان نیز حدود ۹۰ هــزار تومان 
اســت. بنابراین حداقل ۴۰۰ هــزار تومان 

سیمان مصرفی برای هر مترمربع است.
پورحاجت در واکنش به ادعای ســهم نیم 
درصــدی هزینــه ســیمان در قیمت یک 
واحد مســکونی، گفت: دوســتان چون در 
ساختمان های لاکچری و محله های خوب 
زندگی می کنند، قیمت سیمان را نسبت به 
آن محلات در نظر می گیرند اما این در حالی 
است که باید سیمان را نسبت به هزینه تمام 
شده برای مســکن حمایتی، در استطاعت 
مردم و پروژه های جهش تولید مســکن در 

نظر بگیریم.
به نظر می رســد ســیمان و فــولاد به طور 
کامــل نمی توانــد از بــورس کالا خــارج 
شــود زیرا به صلاح نیســت؛ امــا می توان 
بــا قیمت گذاری هــای اصولی بــرای این 
دو محصــول ســازندگان و وزارت راه و 
شهرســازی را راضی کرد تا مسیر ساخت ۴ 
میلیون واحد مسکونی نهضت ملی مسکن 

هموارتر شود.

راه جلوگیری از رانت و فساد در 
مبادلات کالایی، بورس کالا است 

محمدصــادق مفتح قائم مقام ســابق وزیر 
صمت در گفت و گو با خبرنــگار مهر با بیان 
اینکه از رویکرد وزارت راه و شهرســازی که 
تلاش می کند مقصر گرانی سیمان و فولاد 
برای نهضت ملی مســکن را بورس معرفی 
کند، تعجــب می کنم، گفــت: زمانیکه در 
وزارت صمت مسؤولیت داشتم، در جلسات 
متعددی میان وزارت صمــت و وزارت راه 

در دوره مرحوم رســتم قاســمی مقرر شد 
تا جدول زمــان بندی احــداث پروژه های 
مســکن ملی تهیه شــود و از این طریق به 
جدول نیاز مواد اولیه که عمده آن ســیمان 

و فولاد بود برسیم.
قائم مقام ســابق وزیر صمــت در ادامه در 
خصوص ورود ســیمان به بورس کالا گفت: 
وقتی در دولت می گوئیم سیســتم قیمت 
گذاری دستوری و فرآیند حواله ای نباشد، 
خوب نقطه مقابل این رویه چیســت؟ قطعاً 
بورس کالاست.وی ادامه داد: راه جلوگیری 
از رانت و فســاد در مبادلات کالایی، بورس 
کالا اســت که محصــول در یــک مکانیزم 
شــفاف، کامــلًا روشــن، مســتند و قابل 

حسابرسی عرضه و معامله می شود.
وی با تاکید بر این نکته که عرضه در بورس 
ســبب حذف تقاضای کاذب و کشف واقعی 
قیمت ها می شــود اظهار کرد: در چند سال 
و چند دهه گذشته دلالان از روش های غیر 
شفاف و رانتی بهره برده اند در حالی که این 
روش ها به دلیل شفافیت در بورس، منتفی 

می شود.
قائم مقام ســابق وزیــر صمــت در پایان 
مخالفت هــا با عرضــه ســیمان و فولاد در 
بــورس کالا و مقصر جلــوه دادن بورس در 
گرانی هــا را عدم آشــنایی بــا فرآیندهای 
بورس عنوان کرد و گفت: این افراد یا آشــنا 
نیســتند یا تصمیم خــود را گرفته اند که 
بورس را مقصــر جلوه دهند و حــالا دنبال 

دلیل می گردند.

بورس کالا جلوی عرضه های رانتی
 را گرفت

در ادامــه وحیــد یعقوبی معــاون اجرایی 
انجمن تولیدکنندگان فــولاد ایران با بیان 
اینکه کاهش بهای تمام شــده مســکن در 
کشور یک رسالت ملی است، گفت: وظیفه 
صنعت فولاد ایجاد اطمینان خاطر از تأمین 
مکفی آهــن آلات مورد نیاز برای ســاخت 
مســکن اســت که با توجه به امکان تولید 
حدود ۲ برابری فولاد نسبت به نیاز داخلی، 
این مهم به خوبی محقق شده است. بنابراین 
به هر میزان که دولت یــا بخش خصوصی 
تقاضای آهن آلات برای ســاخت مســکن 
داشته باشد، توســط تولیدکنندگان فولاد 

کشور قابل تأمین است.
وی افــزود: قبل از عرضه فــولاد در بورس، 
وضعیت عرضه ها رانت زا بود و اگر از بورس 
خارج شود باز هم فضای رانت ها و امضاهای 

طلایی و نظام حواله ای بر می گردد.
یعقوبی گفــت: مجموعه ای از این مســائل 
از جملــه اصــرار دولــت به عرضــه همه 
تولیدکننــدگان فــولاد در بــورس کالا و 
عدم امکان پذیــری آن، هم اکنــون باعث 
مفتوح ماندن پرونده هــای تعزیراتی برای 
بیش از ۱۶۲ کارخانه تولیدی فولاد کشــور 
)بیــش از ۶۰ درصد واحدهــای تولیدی( 
شده اســت و چنانچه دولت قصد چرخش 
۱۸۰ درجه ای در مواضع چند سال اخیر را 
دارد، ابتدا لازم است تکلیف این پرونده ها را 

مشخص کند.
عملًا قیمــت در بــازار فولاد تابــع قیمت 
تمام شــده و فروش واحدهــای کوچک و 
متوســط بخش خصوصی فولاد اســت که 
عمدتاً بر اساس اســتفاده از قراضه فعالیت 
می کنند. بهای تمام شــده تولیــد در این 
واحدها بر اســاس مصرف قراضــه فراتر از 
قیمت های عرضه محصــول در بورس کالا 

است.
با توجه به اینکه برای ســاخت هر متر مربع 
مســکن حــدود 7۰ کیلوگــرم آهن آلات 
مصرف می شــود و با در نظر گرفتن قیمت 
روز میلگــرد )۲۵ هزار تومان بــه ازای هر 
کیلوگرم(، بنابراین هزینه فولاد در ساخت 
هر متر مربع مســکن حدود یک میلیون و 
7۵۰ تومان اســت. لذا با فرض حذف سود 
همه حلقه هــای زنجیره فولاد بــه منظور 
کاهش هزینه تمام شده ساخت مسکن، این 
قیمت نهایتاً ۲۰ درصد معــادل ۳۵۰ هزار 
تومان به ازای هر مترمربــع کاهش خواهد 

یافت که بسیار ناچیز است.

 رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفــت: در بازار 
توافقی فرابورس، سرمایه  گذاران باید بیانیه ریسک را 
امضا کنند و همچنین از نظر حجم مبنا و دامنه نوسان 
محدودیت  هــای کمتری دارد و بر همین اســاس این 

بازار مختص سرمایه گذاران حرفه  ای است.
مجید عشــقی در آیین افتتاح بــازار توافقی فرابورس 
ایران با بیان اینکه افتتاح این بازار اتفاق بســیار مهمی 
است، تصریح کرد: توســعه فرابورس روندی با شتاب 

منطقی و مناسب در پیش گرفته است.
وی افزود: یکــی از ایرادهای جدی بازار پایه نداشــتن 
تفاوت با بازار شــرکت های پذیرفته شــده بود که می  

توانست ریسک هایی را برای سرمایه  گذاران 
به همراه داشته باشد.

عشقی خاطرنشــان کرد: عمده شرکت های 
بازار پایه امکان پذیــرش در بازارهای بالاتر 
را ندارنــد و باید در بازار توافقی درج شــوند 
که این شــامل همه شــرکت  ها نمی شود و 
شرکت هایی که امکان پذیرش در بازار های 

بالاتر را داشــته باشــند باید به بازارهای اصلی منتقل 
شوند.

وی با تاکید بر اینکه معاملات سهام در بازار پایه ریسک  
های بسیاری برای سهامداران دارد و برخی بدون توجه 

به این ریســک ها، خرید و فروش می کردند، 
اظهار داشــت: فرابورس پیشنهاد راه اندازی 
بازار توافقی را بر همین اساس مطرح کرد که 
موضوعات فنی متعددی به دنبال داشت زیرا 

روند معاملات مانند سایر بازارها نبود.
رییس سازمان بورس با اشــاره به اینکه پیام 
بــازار توافقی، وجود تفاوت محســوس بین 
شــرکت  های پذیرش  شده و پذیرش  نشــده در روند 
معاملات است، تاکید کرد: در این بازار سرمایه  گذاران 
باید بیانیه ریسک را امضا کنند و همچنین از نظر حجم 
مبنا و دامنه نوسان محدودیت  های کمتری دارد که بر 

همین اساس این بازار مختص ســرمایه گذاران حرفه  
ای است.

وی با بیان اینکه در بازارهای بین المللی مشابه بازار پایه 
وجود ندارد بلکه بازارهای خاصی با معامله گران خاص 
فعال اســت، گفت: از این پس ورودی بازار پایه بســته 
است و شــرکت هایی که به لحاظ قانونی باید وارد بازار 
سرمایه شوند و امکان ورود به بازارهای اصلی را ندارند، 

وارد بازار توافقی خواهند شد.
به گفته عشقی، سایر شرکت  های بازار پایه نیز باید در 
کوتاه ترین زمان شرایط خود را برای ورود به بازارهای 

بالاتر احراز، یا به بازار توافقی ورود پیدا کنند.

با صــدور رای دیوان عالی کشــور لوکزامبــورگ، موانع 
قضایی جهت دسترســی به معادل یــک میلیارد و 7۰۰ 
میلیون دلار از دارایی های ارزی بانک مرکزی ایران در این 
کشور برطرف شد. بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

اعلام کرد که اموال و دارایی ارزی این بانک نزد موسســه 
کلیراستریم لوکزامبورگ در سال ۲۰۲۰ با شکایت برخی 
اتباع آمریکایی توقیف شــده بود که با اعتراض و پیگیری  
های حقوقی کشــورمان در نهایت، طی چند روز گذشته 

دیوان عالی کشــور لوکزامبورگ اعتراض و دلایل بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران را مورد پذیرش قرار داد 
و رای قبلی دادگاه این کشــور را نقض کرد.گفتنی است؛ 
با اقدامات و پیگیری های حقوقی بانک مرکزی در مقطع 

کنونی، موانع قضایی جهت دسترســی بــه دارایی های 
ارزی این بانک در کشــور اروپایی لوکزامبورگ به ارزش 
۱.7 میلیارد دلار برطرف شــده و این منابع هم اکنون در 

دسترس بانک مرکزی ایران قرار گرفته است.

بورس

ارز
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با پیگیری های حقوقی ایران و صدور رای دیوان عالی لوکزامبورگ؛ ۱.۷ میلیارد دلار از منابع ارزی  ایران در لوکزامبورگ آزاد شد

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

ود بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ آبان به مجلس می ر
خریدار   رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور با اعلام اینکــه ســطح اول لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ اوایل آبان ماه به مجلس ارائه 
می شــود، گفت: در بودجه ۱۴۰۳ کاهش 
ناترازی ها در همه حوزه ها، کاهش هزینه ها 
و شناسایی منابع جدید درآمدی در دستور 

کار قرار دارد تا منجر به کاهش تورم شود.
به گزارش سازمان برنامه و بودجه، یازدهمین 
جلســه ســتاد تهیه و تدوین لایحــه برنامه 
و بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشــور با حضور 
»داود منظور« معاون رئیس جمهور و رئیس 
ســازمان برنامــه و بودجه کشــور، معاونان، 
رؤســای امور و کارشناسان ســازمان برنامه 
و بودجه روز چهارشــنبه ۱۲ مهرماه ۱۴۰۲ 
برگزار و دو گزارش از ســوی »کمیته منابع« 
و »کمیته مصارف« در خصوص لایحه بودجه 
۱۴۰۳ از سوی امور هماهنگی و تلفیق بودجه 

ارائه شــد.»داود منظور«، رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور، در این جلسه با اشاره 
به اینکه لایحه برنامه هفتم توسعه در مجلس 
شورای اســلامی در حال بررسی است، اظهار 
کرد: قرائن و شــواهد نشان می دهد که لایحه 
برنامه پنج ساله هفتم توســعه، اوایل آبان ماه 
به تصویب مجلس شــورای اسلامی می رسد.

معاون رئیــس جمهور خاطرنشــان کرد: در 
فرایند تهیــه و تنظیم لایحــه بودجه ۱۴۰۳ 
تحقق رشــد اقتصادی ۸ درصــدی و کاهش 
تورم و تقویت بهره وری در ادامه سیاست های 
دولت سیزدهم، لحاظ خواهد شد.وی با اشاره 
به اینکه در بودجــه ۱۴۰۳ کاهش ناترازی ها 
در همه حوزه ها در دســتور کار قــرار دارد، 
اظهار داشــت: در تهیه و تنظیم قانون بودجه 
۱۴۰۳ کاهــش هزینه ها و شناســایی منابع 
جدید درآمدی مدنظر قــرار خواهد گرفت تا 

این مهم منجر بــه کاهش ناترازی ها و کاهش 
تورم شود.

الگوی مدیریت و انضباط مالی برای 
شرکت های دولتی ارائه شود

منظور افزود: یک الگوی مدیریت و انضباط 

مالی برای شــرکت های دولتی ارائه شود تا 
شرکت ها با اســتفاده از ظرفیت حداکثری، 
وضعیت بهــره وری خود را بهبــود دهند و 
همین مســئله باعث افزایش منابع و تحقق 
رشــد اقتصادی بالاتر برای کشــور خواهد 
شــد.رئیس ســازمان برنامــه بودجه در 
خصوص وضعیت درآمدی دولت از معادن، 
گفت: ایران از نظر ذخایر معدنی، کشــوری 
غنی محسوب می شود؛ با این حال وضعیت 
درآمدی دولت از معادن با وضعیت مطلوب 

فاصله دارد.
وی تاکید کــرد: ضروری به نظر می ســد 
ســازمان برنامه و بودجه با تهیــه قوانینی 
در خصوص افزایش میــزان درآمد دولت از 
بخش معادن و بررســی آن در شورای عالی 
معادن، زمینه افزایــش میزان درآمد دولت 

را فراهم کند.

منظور ادامــه داد: با توجه بــه اینکه لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ در دو سطح به مجلس شورای 
اســلامی ارائه می شــود، تمام کارگروه ها 
و معاونت هــا جمع بندی نهایــی خود را در 
خصوص ســطح اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
که محوری ترین موضــوع به بحث مصارف 
و منابع اختصاص دارد در اســرع وقت ارائه 
دهند.رئیس سازمان برنامه بودجه تصریح 
کرد: ســطح اول لایحــه بودجــه ۱۴۰۳ 
بایستی ســریعاً تهیه و به هیات دولت ارائه 
شــود که بعد از تصویب در هیــات دولت، 
ســطح اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ اوایل آبان 

ماه به مجلس شورای اسلامی ارائه می شود.
بر اســاس این گزارش در یازدهمین جلسه 
ســتاد بودجه ۱۴۰۳ هر یــک از معاونین، 
روسای امور و کارشناســان سازمان به بیان 

دیدگاه ها و نظرات خود پرداختند.
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مدیرکل دارو سازمان غذا و دارو:
 تولید و واردات شیر خشک در کشور 

افزایش یافت
 مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غــذا و دارو از افزایش 
تولید شیر خشــک در صنایع داخلی و تسریع روند واردات برای جبران 

کمبود آن در داروخانه ها خبر داد.
محمد پیکانپور افزود: بر اســاس گزارش های موجود، اکنون در برخی 
استان ها و شهرهای کشور کمبود شیر خشک وجود دارد و در راستای 
جبران این کمبود، ســازمان غذا و دارو افزایش تولید شیرخشک را به 
صنایع داخلی کشور فراخوان داده است تا به زودی این مشکل برطرف 
شود.وی اظهار داشت: در حال رایزنی برای واردات شیر خشک هستیم 

که به زودی به نتیجه می رسد.
پیکانپور تاکید کرد: دارو، شیر خشک و ملزومات پزشکی جزو کالاهای 
راهبردی هســتند؛ بنابراین ضرورت دارد زنجیره تولید و واردات آنها 
ســریعتر با همکاری نهادهای مربوطه انجام شــود تا دسترسی مردم 
به این فرآورده ها پایدارتر باشــد. پدرام پاک آیین ســخنگوی وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی نیز پیش تر از تولید ۷۰ میلیون 
قوطی شیر خشــک تا پایان سال در کشــور خبر داد و گفت: تخصیص 
ارز ترجیحی به شیرخشــک مورد نیاز بر حســب تعداد قوطی تولیدی 
ادامه دارد و باتوجه به اختلاف قیمت عرضــه آن با بازار جهانی، نظارت 

هوشمند از کارخانه تا داروخانه انجام خواهد شد.
وی افزود: تولیدکنندگان، ارز دریافتی را برای تأمین مواد اولیه به یورو 

و بر حسب تعداد قوطی تولیدی دریافت می کنند.
دســتیار وزیر بهداشــت اضافه کرد: تدابیر لازم بــرای تامین ارز مورد 
نیاز این میزان شیر خشک اندیشیده شــده و اکنون، همه شرکت ها با 

حداکثر ظرفیت به تولید مشغول هستند.
پاک آیین افزود: مواد اولیه شــیر خشــک موجود در بازار با ارز ۴۲۰۰ 
تومانی تهیه شــده و با توجه اختــلاف قیمت آن در بازار ایــران با بازار 
جهانی، نظارت های سازمان غذا و دارو بر زنجیره تأمین هوشمندسازی 

و تشدید شده است.

واکنش غریب آبادی به اعطای جایزه صلح نوبل به نرگس محمدی
وریسم و تحریم برندگان اصلی  قربانیان تر

جایزه هستند
معاون امور بین الملل قــوه قضائیه گفت: قربانیان تروریســم و تحریم 

برندگان اصلی جایزه هستند.
به نقل از معاونت امور بین الملل قوه قضائیه و ســتاد حقوق بشر، کاظم 
غریب آبادی با انتشار پیامی در فضای مجازی نوشت: جایزه صلح نوبل 
نســبتی با ارتقای برادری میان ملت ها و حفظ و ارتقای صلح ندارد. این 
جایزه سیاسی بیشــتر به یک حمایت مالی از اقدامات غیرقانونی برخی 

برندگان آن تبدیل شده است.

دبیر ستاد حقوق بشــر افزود: قربانیان تروریســم و تحریم، مصدومان 
شــیمیایی و شــهدای جنگ تحمیلی از زنان و دختران، مادران شهدا 
و زنان نخبــه و متخصص که زندگی خود را وقف توســعه و پیشــرفت 
کشورشــان و خدمت رســانی به مردم کرده اند، برندگان اصلی جایزه 
هستند، نه یک مجرم و قانون شکن به ظاهر مدافع حقوق بشر که مورد 
حمایت سرکرده گروهک تروریســتی منافقین و مقام اطلاعاتی رژیم 

کودک کش صهیونیستی نیز قرار گرفته است.

شرایط تقسیط خلافی خودرو اعلام شد
 آغاز ترخیص وسایل نقلیه رسوبی

 از پارکینگ پلیس
 رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با آغاز اجرای طرح ترخیص وســایل 
نقلیه رسوبی در پارکینگ های پلیس، شرایط تقسیط جرائم راهنمایی 

و رانندگی را اعلام کرد.
به گزارش پلیس راهور تهران بزرگ، ســرهنگ سید ابوالفضل موسوی 
پور روز شــنبه در خصوص این طرح توضیح داد: بــا توجه به آغاز هفته 
انتظامی که از روز ۱۳ مهرماه آغاز شده اســت، دستورالعملی از سوی 
پلیس راهور فراجا در خصوص ترخیص خودروهای رسوبی اعلام شده 
است.وی افزود: در این دستورالعمل امکانی برای ترخیص خودروهای 
رسوبی ازروز - شــنبه ۱۵ مهر ماه - فراهم شــده و تا بیست و هفتم مهر 

ادامه خواهد داشت .
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت : در این طرح ســتاد ترخیص هر 
روز تا ساعت ۱۸ به اســتثنای روزهای تعطیل فعالیت خواهد داشت و 
مالکینی که قبض خود را به هر دلیلی گــم کرده اند، می توانند به دفاتر 

پلیس +۱۰ مراجعه و در خصوص ترخیص خودروی خود اقدام نمایند.
سرهنگ موسوی پور در ادامه گفت: ممکن است برخی از موتورسواران 
و رانندگان فاقــد گواهینامه رانندگی باشــند و در ایــن حالت با اخذ 
تعهدی مبنی بر گرفتن گواهینامه، خودرو تحویل فردی می شــود که 

گواهینامه داشته و از سوی مالک معرفی شود.
وی بیان داشــت: محاســبه و هزینه توقفگاه هم براســاس نرخ تعیین 
شده هیات وزیران در سال ۱۳۹۴ است؛ یعنی در خصوص خودروهای 
رسوبی تا سال ۱۳۹۹ و پایان سال ۱۳۹۹ و در خصوص موتورسواران تا 

پایان سال ۱۳۹۸ خواهد بود.
به گفته ســرهنگ موســوی پور، در خصــوص گواهینامه آســان نیز 
موتورسیکلت ســوارانی که موتورســیکلت آنان در پارکینگ متوقف 
اســت اولویت به آنها داده شــده که بتوانند در این طرح شرکت کرده و 

گواهینامه موتورسیکلت را اخذ و موتورسیکلت خود را ترخیص کنند.
رییس پلیس راهور تهران بزرگ اضافه کــرد: در بحث خودروهایی که 
خلافی دارند برابر دســتورالعمل های ابلاغی این فرصت فراهم شــده 
است که ۵۰ درصد از جرائم رانندگی توسط مالک پرداخت و بقیه مبالغ 

جریمه تا یکسال تقسیط و خودرو برابر مقررات ترخیص شود.
وی افزود: تنها نکته ای که وجود دارد این اســت کــه خودروهایی که 
دارای دســتور قضایی هستند و شــکایت دارند، مشــمول این طرح 
نخواهند بود.دپوی و رســوب وســایل نقلیه متخلف و توقیف شده در 
پارکینگ ها همــواره یکــی از مشــکلات پلیس راهور اســت؛ طبق 
گزارش های رســمی بیش از ۸۶ هزار خودرو در پارکینگ های عمومی 

کشور توقیف شده که بیشتر آنها مربوط به استان و شهر تهران است.
اردیبهشت ماه امسال پلیس راهور تهران بزرگ به مالکان وسایل نقلیه 
هشدار داد که اگر خودرو و موتورسیکلت خود را ترخیص نکنند، دیگر 
صاحب آن نیستند.طبق دســتورالعمل صادره از ســوی قوه قضاییه، 
خودروهایی که بیش از یکسال و موتورســیکلت هایی که بیش از ۶ ماه 
در پارکینگ ها متوقــف و مالک آن جهت ترخیص وســیله نقلیه خود 
اقدام نکرده باشــند ، ظرف سه ماه از انتشــار این آگهی فرصت دارند با 

مراجعه به دفاتر پلیس +۱۰ نسبت به ترخیص وسیله نقلیه اقدام کنند.

دیوار

فاز نخســت بزرگراه »شــهید بروجــردی« با حضور 
شهردار تهران به بهره برداری رسید.

 هادی حق بین در آئیــن بهره برداری از فاز نخســت 
بزرگراه شــهید بروجردی، گفت: امــروزه ترافیک با 
زندگی شهرنشینی عجین شده و جزو لاینفک زندگی 
شهروندان در کلانشهرهاست. بر همین اساس در ابعاد 
مختلف به این موضــوع پرداخته می شــود و در دوره 
ششم مدیریت شهری نیز به این موضوع توجه ویژه ای 

شده است.
وی افــزود: بر همین اســاس پروژه های شــهر تهران 
در دو دســته پروژه های بــزرگ و پروژه هــای محلی 
تقسیم می شــوند که پروژه بزرگراه شهید بروجردی از 

پروژه های بزرگ شهر تهران قلمداد می شود 
و در حالیکه در غرب تهران از بزرگراه شمالی 
- جنوبی محروم بودیم ایــن بزرگراه به ۴۵ 
متری زرند می رسد و از آنجا از طریق میدان 
فتح به شــاخه غربــی بزرگراه یــادگار امام 
می رسد و کمک موثری در رفع ترافیک شهر 

تهران خواهد بود.
وی افزود: این بزرگــراه مســیر ۳.7 کیلومتری را حد 
فاصل تقاطــع بزرگراه آزادگان تا میــدان جانبازان در 
بلوار الغدیر طی می کند. بزرگراهی که سه لاین عبوری 
دارد و در فاز نخســت تکمیل و همه زیرســاخت های 
شهری را داراست. این پروژه معارضین سختی داشت 

که در این دوره با توجه ویژه ای که انجام شد 
رفع معارض شد. در حالیکه قبلا می توانست 
این کار انجام شــود و این پروژه ۱۳ سال به 
طول نینجامد. در حقیقت انجــام این کار با 
یک همت بزرگ انجام شــد که شــهرداری 
منطقه ۱۸ نیز کمک بســیار خوبی را در این 

حوزه انجام داد.
 احداث پــروژه بزرگراه شــهید محمــد بروجردی از 
ســال ۱۳۸۸ توسط شــهرداری منطقه ۱۸ آغاز شد و 
به دلیل وجود معارضین ملکی و تأسیســاتی در سال 
۹۳ در حالیکه تنها شــش درصد پیشــرفت فیزیکی 
داشــت به معاونت فنی عمرانی شهرداری تحویل داده 

شد. طی حدود هفت ســال فعالیت اجرایی که افت و 
خیزهای بســیاری داشت در ســال ۱۴۰۰ این پروژه 
به پیشرفت ۶۹ درصدی رســید و در نهایت با اهتمام 
مدیریت شهری دوره ششم آخرین معارضین ملکی و 
تأسیساتی رفع و پروژه ســرعت گرفت و در کمتر از دو 

سال آماده بهره برداری شد.
بزرگراه شــهید بروجــردی بزرگراهی بــه طول ۴.7 
کیلومتر در امتــداد آزادراه تهران - ســاوه حد فاصل 
بزرگــراه آزادگان تا بلــوار بهار اســت و در منطقه ۱۸ 
شهرداری تهران واقع شــده است. هدف اصلی احداث 
این بزرگراه اتصال آزادراه تهران - ساوه به بزرگراه فتح 

و در امتداد آن به بزرگراه یادگار امام است. 

بزرگراه

خریدار   وزیــر آموزش و پــرورش دلیل 
کمبود معلم در آغاز سال تحصیلی را تاخیر 
در اعــلام ظرفیت های پذیــرش معلمان 
جدید اعلام کرد و گفت: این مشــکل تا دو 
هفته آینده با مشخص شدن نتیجه تکمیل 

ظرفیت ها و آزمون دبیری برطرف می شود.
 رضامراد صحرایی در گفت و گویی با اشاره 
به اینکــه در گذشــته ۵۲۶ مرکــز تربیت 
معلم وجود داشته اســت اما اکنون دانشگاه 
فرهنگیان ۹۸ پردیــس دارد، تصریح کرد: 
موضوع ســاماندهی یکــی از پیچیده ترین 
موضوعات امسال بود، چون ۲۰۰ هزار معلم 
کســری داشــتیم، البته نباید از یاد برد که 
این کسری یک ســاله و دو ساله نبوده، بلکه 

موضوع سنواتی و مربوط به گذشته است.
وزیر آموزش و پــرورش با اشــاره به اینکه 
کســری و کمبــود معلم کمبود بــه معنی 
ناترازی اســت، بیان کــرد: ایــن ناترازی 
ناشــی از افزایش ۳ میلیون نفری جمعیت 
دانش آموزان از ســال ۹۴ تاکنون اســت و 
ریشه آن به بی توجهی به دانشگاه فرهنگیان 
باز می گردد؛ این دانشــگاه قرار بود نیروی 
مورد نیاز آموزش و پــرورش را تامین کند 
اما این اتفاق رخ نداد و ورودی به زیر ۴ هزار 

نفر رسید.
صحرایــی افزود: هنگامی کــه رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در ســال ۹7 از دانشگاه 
کردنــد، دســتور  بازدیــد  فرهنگیــان 
افزایــش ظرفیــت ۲۵ هزار ردیفــی داده 
شد و در اردیبهشت ســال بعد نیز فرمودند 
»ظرفیت ها افزایش خوبی پیدا کرده است 
اما هنوز کم اســت«.وی افزود: مشــکلات 
حوزه نیروی انســانی که امروز با آن مواجه 
هســتیم به دلیــل تضعیف تربیــت معلم 
و دانشــگاه  فرهنگیــان در دوره های قبل 
بوده اســت .امروز به دنبال این هستیم که 
جذب معلم را به مســیر اصلــی خود یعنی 

دانشگاه های تربیت معلم برگردانیم.
وی تصریح کرد: مهر امســال بــا مهدویت، 
هفته وحــدت و عطر نبوی عجین اســت و 
اتفاقات خوبی افتاده اســت اما برخی فقط 
دنبال مطرح کــردن کلاس بــدون معلم 

هستند.

۷5 هزار معلم جذب آموزش و پرورش 
می شوند

صحرایی با اعلام اینکه امســال 7۵ هزار نفر 

جذب آموزش و پرورش می شــوند، گفت: 
دلیل نبود معلم دیر اعلام شــدن ظرفیت ها 
بود، ان شــالله طی یک تا دو هفتــه آینده 
نتیجه تکمیل ظرفیت هــا و آزمون دبیری 
مشخص خواهد شد و دیگر مشکلی در این 

رابطه نخواهیم داشت.
وزیر آموزش و پرورش افزود: در حال حاضر 
۶۵۰ هــزار کلاس درس داریــم، وظیفه ما 

تامین معلم برای دانش آموزان است.
صحرایی با تاکید بر اینکه شغل معلمی یک 
فرایند استعدادیابی اســت، ابراز کرد: مردم 
حق دارند نگران فضای مدرسه باشند چون 
بزرگترین ســرمایه خود که فرزندانشــان 
هستند را به ما ســپرده اند. موضوع گزینش 
معلمان امسال با تغییرات زیادی انجام شد 
و در همین راســتا نیز کانون هــای ارزیابی 
تشکیل داده شــد تا به بهترین نحو ممکن 

معلمان ورودی جدید را گزینش کنند.

۹00 هزار نفر مشمول رتبه بندی 
می شوند

وی دربــاره رتبه بندی معلمــان نیز گفت: 
رتبه بندی در سقف ۳۸ هزار میلیارد تومان 
اجرا شــد، در صورتی که دولت در تنگنای 
شــدید بودجه ای قرار داشت اما این تعهد را 
پذیرفت. متاســفانه این قانون قبلا با هشت 

هزار میلیارد تومان اجرا نشده بود.

صحرایی با یادآوری اینکه بیش از ۹۰۰ هزار 
نفر مشــمول رتبه بندی می شوند، تصریح 
کرد: پس از مشخص شدن رتبه ها تعدادی 
از همکاران نســبت به این موضوع اعتراص 
داشتند، اولین کار بررسی اعتراضات بود که 
۲۰۰ هزار نفر در ایــن مرحله اعتراض خود 
را ثبت کردنــد و در مرحلــه دوم این تعداد 
تــا ۵۰۰ هزار نفر نیــز افزایــش یافت. گام 
دوم انجام بررســی ها بود که پس از آن ۶۳ 
هزار حکم جدید صادر شــد و معوقه مهر تا 
شهریور نیز به این ۶۳ هزار نفر پرداخت شد.

وزیر آموزش و پــرورش افزود: بیش از ۱۰۰ 
همکار به صورت دو نوبته مشــغول بررسی 
اعتراض ها هســتند تــا تمامی احــکام به 
صورت دقیق صادر شــود.وی در خصوص 
میزان حقوق معلمان نیز خاطرنشــان کرد: 
این موضوع بستگی به ســابقه معلم دارد اما 
حتی با وجود اعمال رتبه بندی و افرایش ۲۶ 
درصدی باز هم دریافتی معلمان ۳۰ درصد 
از میــزان دریافتی کارمنــدان دولت کمتر 

است که باید آن را جبران کنیم.

پروژه مهر یک ابَرَ پروژه است
وزیر آموزش و پرورش با بیــان اینکه پروژه 
مهر یک ابَرَ پروژه اســت و از وزیــر تا دبیر و 
همه عوامل دســت به دست هم می دهند تا 
اجرایی شــود، اظهار کرد: امسال ۱۰7 هزار 

مدرسه دولتی و ۱۸ هزار مدرسه غیر دولتی 
در سال تحصیلی جدید فعالیت خود را آغاز 
کردند، همچنیــن ۱۵۳ میلیون جلد کتاب 
چاپ شــده و به همه جا ارسال شده است تا 

سال تحصیلی را بدون دغدغه شروع کنیم.
صحرایی یادآور شــد: جامعــه ای که معلم 
را تکریــم می کند، خــودش را بزرگ کرده 
است چرا که ما مدرســه های یک کلاسه و 
کلاس های یک نفره داریم؛ معلمانی داریم 
که با ایل کــوچ می کنند، برای مثال ســال 
گذشته ۳ هزار نفر از معلمان عشایری همراه 
با ایل کوچ کردند یا در سیستان و بلوچستان 
و باقی مرزهای کشور که بسیاری از امکانات 
وجود ندارد مشــغول به آمــوزش فرزندان 

ایران زمین هستند.
وزیــر آمــوزش و پــرورش با بیــان اینکه 
رتبه بندی اصلی ترین اســت موضوع حال 
حاضر جامعه فرهنگیان است، عنوان کرد: 
در کنار این موضوع توانمندسازی و مباحث 
رفاهی و استخدامی نیز در اولویت قرار دارد 

و هیچ گاه نادیده گرفته نمی شود.

پرداخت  حق التدریسی ها ساماندهی 
می شود

صحرایی دربــاره ســاماندهی و پرداخت 
معلمــان حق التدریــس نیز گفــت: طبق 
جلساتی که با سازمان برنامه و بودجه برگزار 

شده، مقرر شد پرداخت این گروه از معلمان 
به صورت ماهانه باشــد امــا موضوع اصلی 
ساماندهی آن است که تا اسفندماه هرسال 

طول می کشد.
وزیر آموزش و پرورش با اعلام اینکه سازمان 
رفاهی و اقتصادی برای معلمان تشکیل می 
شود، هدف این ســازمان را رفع مشکلات 
رفاهــی و ارایه خدمــات بهتر بــه معلمان 
عنوان کرد و افــزود: امید مــی رود تا ۶ ماه 
پیش رو اساســنامه و آیین نامه آن تدوین 
شده و از ســال آینده فعالیت آن آغانوشته 
شود و برای سال آینده شــاهد فعالیت این 

سازمان باشیم.
وی دربــاره تخصیــص فوق العــاده ۵۰ 
درصدی برای کارمندان دولت و تسری آن 
به فرهنگیــان نیز اظهار داشــت: این طرح 
همزمان با رتبه بندی معلمان مطرح شــد؛ 
البته این فوق العاده بــرای همه کارمندان 
نیست و مشــاغل تخصصی را دربرمی گیرد 
اما مکاتباتــی در این خصوص با شــورای 

حقوق و دستمزد داشته ایم.
صحرایی دربــاره موضوع معلمــان خرید 
خدماتی نیز توضیح داد: قــرار بود موضوع 
معلمان خرید خدمات ســال گذشــته به 
پایان برســد و برای جذب نیز همچون باقی 
متقاضیان آزمون بدهند اما امســال نیز این 
طرح ادامه پیدا می یابد و حدود ۱۸ هزار نفر 

به خدمت فراخوانده می شوند.
وزیر آمــوزش و پرورش با یــادآوری اینکه 
سال گذشــته ۲۲ هزار معلم خرید خدمت 
داشــتیم، افزود: از این تعداد ۴ هزار نفر در 
آزمون آموزگاری امســال قبول شدند و به 
صورت رسمی در آموزش و پرورش ان شالله 
فعالیت می کنند.وی درباره حقوق معلمان 
مــدارس غیردولتــی اظهار داشــت: این 
موضوع نیز با تصویــب قانون آن در مجلس، 

ساماندهی خواهد شد.
وی همچنیــن درباره ســهمیه جذب هزار 
نفر کاردرمــان و گفتاردرمان برای آموزش 
و پرورش اســتثنایی پرداخــت و گفت: در 
این زمینه کار خاصی صورت گرفته است و 

اتفاقات خوبی در این زمینه رقم می خورد.
صحرایی یکــی دیگر از کارهــای بزرگ در 
آموزش و پرورش استثنایی را اجرای موفق 
فرایند ســنجش کودکان پیــش از ورود به 
مدرسه برشمرد و افزود: امسال ۸۰۰ مرکز 

خدمات ارائه کردند.

خریدار  ۳ قلاده ســگ ولگرد با حمله به 
کودک ۵ ساله در بوســتان پردیسان تهران 
ســبب بروز حادثه و مصدومیت برای آن و 
شهروندی که قصد نجات کودک را داشت، 

شدند.
شب گذشته ۳ قلاده سگ ولگرد با حمله به 
کودک ۵ ساله در بوســتان پردیسان سبب 
بروز حادثه و مصدومیت آن و شهروندی که 

قصد نجات کودک را داشت، شدند.
مــادر این کودک اظهار داشــت: با پســرم 
حدود ســاعت ۸ شب مشــغول پیاده روی 
بودیم که ناگهان ۳ ســگ ولگــرد و بدون 
صاحب به ســمت ما آمدند که بــا تلاش و 
پرتاب سگ موفق شــدم دو سگ را از محل 
دور کنم ولی متأسفانه یکی از سگ ها شلوار 

پسرم را گرفت و حمله ور شد.
وی افــزود: یکی از شــهروندان که نزدیکی 
ما مشــغول پیاده روی بود بــرای کمک به 
سمتمان آمد و این فرد هم مورد حمله سگ 

ولگرد قرار گرفت و دچار آسیب شد.
این شــهروند ادامه داد: ســرانجام با تلاش 
شــهروندان ســگ از محل متواری شــد و 
ما موضوع را بــه مســئول حفاظت پارک 
پردیسان اطلاع دادیم تا حداقل این سگ ها 
را جمع آوری کنند تا مشــکلی برای سایر 

شهروندان پیش نیاید.
مــادر این کــودک ضمــن انتقــاد از عدم 
همکاری یگان حفاظت بوســتان پردیسان 
گفت: متأســفانه هیچ همــدردی و کمکی 
برای انجام نگرفت. درخواســت دارم هرچه 

سریع تر سگ ولگرد جمع آوری شود و نوع 
هاری مشخص شــود.وی بیان داشت: پس 
از این حادثــه با نیروهــای اورژانس تماس 
گرفتم تا برای واکسن هاری اقدام شود ولی 
متأســفانه اورژانس پاســخگو نبود و اعلام 
کرد این موضوع در حیطه کاری ما نیســت 
و مجبور شــدیم تا پاسی از شــب به دنبال 
واکسن هاری باشیم و نمی دانستیم که باید 
کجا مراجعه کنیم. چند بیمارستان و مرکز 
بهداشــت هم رفتیم ولی از واکسن خبری 
نبود و سرانجام در مرکز بهداشت کن موفق 

به دریافت واکسن شدیم.

اعزام اکیپ های شهرداری تهران 
برای جمع آوری سگ های ولگرد

درباره این ماجرا به سراغ سرهنگ جمشید 
محبت خانی، فرمانده یگان حفاظت محیط 
زیست کشــور رفتیم. وی ضمن تائید خبر 
حمله ســگ های ولگرد به دو شهروند طی 
شب گذشــته گفت: از ابتدای ســال ما به 
شــدت پیگیر جمع آوری سگ های ولگرد 
بوده ایم و شــهرداری تهران هم اکیپ هایی 
بدین منظور برای پردیســان اعــزام کرد و 

تعداد زیادی سگ ولگرد جمع آوری شد.
وی افزود: آخرین بــار دو هفته پیش بود که 
نیروهای شهرداری آمدند و ۱۳ سگ ولگرد 
را جمع آوری کردند ولی متأســفانه برخی 
شهروندان با غذادهی به سگ های ولگرد و 
یا حتی آوردن آنها به این محل ســبب بروز 

اخلال در امنیت شهروندان شده اند.

  انتقال سگ های ولگرد به پارک
 و غذادهی به آنها برای کلاهبرداری

فرمانــده یــگان حفاظت محیط زیســت 
گفت: مدتــی پیش افــرادی را در قالب یک 
باند دســتگیر کردیم که در فضای مجازی 
برای غذادهی به ســگ های ولگرد بوستان 
پردیســان اقدام کــرده بوده بــود و حتی 
کلاهبرداری صورت گرفته بــود به صورتی 
که این افراد یک بیستم هزینه ای که دریافت 
کرده بودند را برای ســگ ها غــذا خریداری 
کردند. از شــهروندان خواســتاریم به هیچ 
عنوان نه به این افراد اطمینان و اعتماد کنند 
و نه برای غذادهی به ســگ ها اقدامی انجام 
دهند چرا که باید این ســگ ها جمع آوری 
شوند و از زاد و ولد آنها در پردیسان جلوگیری 
شود.سرهنگ محبت خانی خاطر نشان کرد: 
ما به عنوان ناظر از شهرداری تهران خواسته 
ایم نســبت به جمع آوری همه ســگ های 

بدون صاحب این بوستان اقدام شود.

اورژانس واکسن هاری ندارد
بابک یکتاپرســت مســئول روابط عمومی 
ســازمان اورژانس کشــور هم در گفت وگو 
با خبرنگار مهر در مــورد تقاضای مادر این 
کودک برای دریافت واکســن هــاری و یا 
دریافت خــودروی اورژانس بــرای انتقال 
به مرکز درمانی با اشــاره به مأموریت های 
اورژانس ۱۱۵، گفــت: آمبولانس اورژانس 
برای حوادثی اعزام می شــود کــه تهدید 

کننده حیات باشند.
وی با اشاره به حادثه گازگرفتگی برای یکی 
از شهروندان در بوســتان پردیسان افزود: 
این قبیل حــوادث در حیطه مأموریت های 
اورژانس تعریف نشــده و فرد مصدوم باید 
خودش برای مــداوا به مرکز بهداشــتی یا 

درمانی برود.
یکتاپرســت بــا اشــاره بــه وجــود ۲۰۰ 
آمبولانس فعــال در تهــران ۱۰ میلیونی، 
بــرای  اورژانــس  نیروهــای  گفــت: 
مأموریت هــای تهدیــد کننــده حیــات 

شهروندان اعزام می شوند.

بحران افزایش جمعیت سگ های ولگرد
گفتنی اســت؛ حیوانات خصوصاً سگ ها در 
طول زمان به دســت انسان ها اهلی شده اند 
اما آزادانه گشــتن ســگ های بی صاحب و 
دارای انــواع بیماری های خطرناک در هیچ 
جای دنیا پذیرفته نیســت و خطرات خود 
را به دنبال دارد. چند سالی ســت که حتی 
سازمان های جهانی نیز به دنبال یافتن یک 

راه حل منطقی از مردم کمک می خواهند تا 
این معضل را برای همیشه از میان ببرند.

سگ ها نیز مانند هر موجود زنده ی دیگری، 
به غذا احتیاج دارند، اما این که این غذا دادن 
باید به چه صورت باشد بســیار مهم است. 
عده ای از مــردم اقدام به غــذا دادن در هر 
زمان و مکانی می کنند که این کار ریســک 

حضور سگ ها را در هر جایی بالا می برد.
مدیریت غذا رســانی باید طوری باشــد که 
ســگ ها را از محل هایی کــه جامعه حضور 
آن هــا را برنمی تابد، دور نگــه دارد. اگرچه 
حیوانــات، مانند انســان ها دارای عواطف 
هســتند اما به همــان انــدازه می توانند 
خطرناک باشــند. غذا دادن به ســگ ها نه 
تنها از منظر زمان و مکان اهمیت دارد بلکه 
باید بدانیم این غذادهــی در امر تولید مثل 
و طبع شــکارچی بودن این حیوانات تأثیر 

گذار است.
بحــران افزایــش جمعیــت ســگ های 
ولگرد هم بــرای انســان و هــم حیوانات 
پیــش  از  بیــش  محیط زیســت  و 
دردسرساز شــده است. متأســفانه قوانین 
سازمان یافته ای برای حل این بحران وجود 
ندارد و جــای خالی آموزش هــای مرتبط 
و عملی برای مقابله با ســگ های ولگرد به 
شدت احســاس می شــود. همچنین حل 
معضل مدیریت ســگ های ولگــرد باید با 
هماهنگــی و همکاری تمامی ســازمان ها 
و ارگان ها و نهادهای مردمــی و اجتماعی 

صورت پذیرد.

وجردی افتتاح شد با حضور زاکانی؛فاز اول بزرگراه شهید بر



رضا فیاضی:

بازیگر بدشانس سینما هستم!
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کنسرت علیرضا قربانی به زنده یاد آتیلا پسیانی 
تقدیم شد

 علیرضا قربانی در کنســرت خود در شــهر یزد ضمــن ادای احترام به 
زنده یاد آتیلا پسیانی، اجرا را به این هنرمند فقید تقدیم کرد.

به گزارش روابط عمومی کنســرت، علیرضا قربانی که شامگاه جمعه- 
۱۴ مهرماه- در ادامه تور کنسرت های خود در شهر یزد اجرا داشت، در 
میانه کنســرت و هنگام اجرای قطعه »روزگار غریب« »روزگار غریب« 
با شــعری از احمد شــاملو و حمید خلف بیگی و آهنگســازی حسام 
ناصری، این اجرا را به زنده یاد آتیلا پســیانی که در ایــن روز دار فانی را 

وداع گفت، تقدیم کرد.
قربانی هنگام تقدیم این کنســرت به زنده یاد آتیلا پســیانی بیان کرد: 
احتمالا امروز خبردار شــدید که هنرمند گرامی، بازیگر بســیار بسیار 
عزیز و دوست داشتنی و فرهیخته کشورمان جناب آقای آتیلا پسیانی 

به رحمت خدا پیوستند و در بین ما نیستند.
وی افزود: بنابراین با نهایت احترام برای این عزیزی که همه ما در طول 
سالیان گذشته خاطرات بســیار خوبی از هنرنمایی و اخلاق پسندیده 
ایشــان داریم، طلب آمرزش برای روح این عزیــز می کنیم و امیدوارم 
که روحشان شــاد باشــد و با کمال احترام و تواضع اجرای امشب را با 
اجازه همه شما عزیزان و بزرگان به این هنرمند فقید کشورمان تقدیم 

می کنم.
تور کنسرت های علیرضا قربانی خواننده موســیقی سنتی با مدیریت 
هنری حسام ناصری از ۱۶ اردیبهشت تا ۲۶ تیرماه امسال طی ۳۰ اجرا 
در شهرهای گرگان، رشــت، تبریز، کرمان، ســیرجان، شیراز، جزیره 

کیش و تهران برگزار شد.
فصل دوم تور کنســرت های این خواننده قرار اســت مهــر و آبان ماه 
امسال به همت موسســه فرهنگی هنری آهنگ اشتیاق و شهر آفتاب 
در شهرهای یزد، کاشــان، شهرکرد، اصفهان، شــیراز و تبریز برگزار 

شود.
قربانی ۱۱ تا ۱7 مهرماه سانس های ۱۹ و ۲۲ در سالن تربیت معلم شهر 
یزد و ۱۹ و ۲۰ مهرماه ســانس های ۱۸:۳۰ و ۲۱ در سالن فرهنگسرای 

شهرکرد به روی صحنه می رود.

و حضور هنرمند ایرانی در میان ورزشکاران هانگژ
علی رهبری آهنگســاز و رهبر بین المللی ارکستر همزمان با مسابقات 
ورزشکاران ایرانی در بازی های آسیایی هانگژو چین در تالار اپُرای این 

شهر روی صحنه رفت.
شــهر هانگژو چین از یکم تا ۱۶ مهرماه میزبــان نوزدهمین بازی های 
آسیایی است. این مســابقات با شرکت ۴۵ کشور آســیایی، ۴۰ رشته 
ورزشــی با حضور ۱۲ هزار و ۵۰۰ ورزشــکار برگزار می شود که ورزش 

ایران با ۳۴ رشته در این مسابقات حضور دارد.

همزمان با نوزدهمین بازی های آســیایی هانگــژو چین، فعالیت های 
مختلف هنری و فرهنگی نیز در نظر گرفته شده است.

علی رهبری آهنگســاز و رهبر بین المللی ارکســتر بنا به دعوت شهر 
هانگژو، در واپســین روزهای بازی های آسیایی جمعه- ۱۴ مهرماه، در 
کنسرتی ویژه ای به همراه گرهارد اوپیتس پیانیست مشهور آلمانی در 

تالار اپُرای هانگژو روی صحنه رفت.
این برنامه همزمان با جشن ســالگرد پانزدهمین سال تاسیس ارکستر 
هانگژو چین، اجرای آثار مهم لودویگ فان بتهوون آهنگســاز مشهور 

آلمانی با ارکستر بزرگ فیلارمونیک شهر هانگژو بود.
رپرتــوار این برنامه شــامل اوورتور اگمونت، کنســرتو شــماره پنج و 
سمفونی شماره سه از آثار بتهوون مورد استقبال مخاطبان چینی قرار 

گرفت.
علی رهبری اکنون به دعوت شهر شــنژن چین، برای رهبری ارکستر 

سمفونیک این شهر در فستیوال بین المللی به شنژن می رود.

دوبله یک مستند حیات وحش با مدیریت 
نصراله مدقالچی

مستند »یک سال روی ســیاره زمین« با گویندگی 7 نفر از گویندگان 
گفتار فیلم در واحد دوبلاژ اداره کل تامین و رســانه بین الملل ســیما 

دوبله شد.
 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی سیما؛ این مســتند ۶ قسمتی در گونه 
مستند علمی، محصول ۲۰۲۲ انگلیس، قرار است از شبکه چهار سیما 

پخش شود.
مدیر دوبله این مســتند نصراله مدقالچی است. دانیال الیاسی، علی 
بیگ محمدی، محمد تنهایــی، پریا شــفیعیان، محمد صادقیان، 
علیرضا ناصحــی و نصراله مدقالچی صداپیشــه های این مســتند 

بوده اند.

این مســتند یک ســال از زندگی در طبیعت و حیات وحش دنیا را به 
تصویر کشیده است.

این مجموعه مستند عظیم که تصویربرداری آن در بیش از ۶۰ زیستگاه 
مختلف انجام شده است داستان های جذاب و سحرانگیز حیات وحش 
از اقصی نقاط جهان را پیش چشــم بیننده می گذارد و در عین حال به 
مخاطب نشــان می دهد که چگونه حیات تمام جانداران در این کره ی 
خاکی به یکدیگر وابســته است. ســاخت و جنبه های فنی فیلم نیز در 
عالی ترین حد ممکن اســت. این مستند در جشــنواره تلویزیونی بین 
المللی سیچوان در چین برنده ی بهترین فیلمبرداری آثار مستند شده 

است.
واحد جستجوی اداره کل تامین و رســانه بین الملل و شبکه ی چهار 
سیما، مســئولیت رصد این اثر را بر عهده داشته و پس از طی مراحل 
تایید و تخصیص، نســخه اصلی را تهیه و تأمین کرده و اکنون پس از 
طی شدن روندهای ترجمه، ویراستاری و ســپس دوبله، قرار است 
پس از آماده ســازی از شبکه ی  چهار ســیما، برای مخاطبان پخش 

شود.

قاب

کارگردان فیلم »کمپانی« که در چهلمین جشــنواره 
بین المللــی فیلم کوتاه تهــران حضــور دارد، گفت: 
ســینمای کوتاه جســور، نتــرس و متفاوت اســت و 

خاستگاه اش را می شناسد.
ایلناز خیرخواه کارگردان فیلــم »کمپانی« که عنوان 
بهترین فیلم جشــنواره منطقه ای بوشــهر-دنا را به 
خود اختصاص داده و مســتقیم به چهلمین جشنواره 
فیلم کوتاه تهران راه یافته اســت، گفت: از آغاز دوران 
هنرجویی خود آگاه بودم که جشنواره منطقه ای فیلم 
کوتاه تهران میزبــان تعداد زیادی از آثــار در هر دوره 
اســت و چندســالی بود که برگزیدگان این جشنواره 
همشــهریان هنرمند خودم بودند. شــهر من قزوین 
هرســاله موفقیت های چشــمگیری در جشــنواره 
منطقــه ای از آن خود می کــرد. از این نظــر برای من 
شرکت در این جشنواره این امکان را می داد که فیلمم 
بیشتر دیده شــود و توسط تماشــاگران جدی حوزه 

سینمای کوتاه محک بخورد.
وی ادامــه داد: جرقه های اصلــی علاقمندی به جهان 
ســینما برای من به دوران کودکی و تماشای مجموعه 
ارزشمند آثار کلاســیک ســینمای دنیا برمی گردد و 
من شــیفته تماشــای فیلم روی پرده بزرگ و اتمسفر 
جادویی ســینما بــودم. تقریبا هیچ چیــز برایم لذت 

تماشای جمعی فیلم را نداشــت. با وقفه ای 
نســبتا طولانی تصمیم گرفتم در دوره های 
آموزش فیلمسازی انجمن سینمای جوانان 
ایران ثبت نام کنم که پــس از آن زمینه های 
ســاخت فیلم برایــم مهیا شــد. در انجمن 
موهبت یافتن تیم پرشور و باانگیزه متشکل از 
هم دوره ای ها و سایر هنرجویان انجمن برایم 

فراهم شد که روند طاقت فرسای فیلم کوتاه را شیرین تر 
و آسان تر می کرد.این کارگردان درباره فیلم »کمپانی« 
که عنوان بهترین فیلم جشنواره منطقه ای بوشهر-دنا 
را کســب کرد، توضیح داد: فیلم کوتــاه »کمپانی« به 
تهیه کنندگی خودم و انجمن ســینمای جوانان ایران 

دفتر قزوین در سال ۱۴۰۰ فیلمبرداری شد.
شاخصه های ســینمای کودک و ژانر محبوب و موفق 

دهه هشتاد شمسی ایران، یعنی ژانر کوک را دارا است
وی درباره شــکل گیری ایده این فیلــم ادامه داد: در 
کودکی داستان کوتاهی خوانده بودم که برای سال ها 
در ذهنم نشســته بود و در تمام این ســال ها همچون 
یک بازی جذاب، عناصر، فرم روایی، خاســتگاه و حتی 
شخصیت های داســتان را در ذهن تغییر می دادم و با 
الهام از آن داستان، داســتان تازه تری خلق می کردم. 
برای پروژه نهایی انجمن سینمای جوانان ملزم به ارائه 

یک پایان نامه در قالــب فیلم کوتاه بودیم که 
جرقه های داستان قدیمی مرا به سوی خود 
کشــید و براســاس آن داســتانی نوشتم و 
مراحل تبدیل آن به فیلــم و فیلمنامه پس از 

نزدیک به پنجاه بار بازنویسی نهایی شد.
خیرخواه افزود: فیلم کوتاه »کمپانی« در ژانر 
واحد و خاصی نمی گنجد اما شــاخصه های 
ســینمای کودک و ژانر محبوب و موفق دهه هشــتاد 
شمســی ایران، یعنی ژانر کــوک را دارا اســت. ایده 
جذابیت های جادویی جهان ســرمایه داری، تبلیغات، 
بازار و شگردهای جذب مشــتری به ویژه مهارت های 
تبلیغاتی کمپانی های بزرگ و مشهور مثل مک دونالد 
و کنتاکی برایم آنقدر اهمیت داشــت که انتخاب اسم 
فیلم به آن برمی گــردد. همچنین در زبان انگلیســی 
این واژه به نوعی مفهوم مهمــان، همراه و هم صحبت 
را می رساند که نســبت کودک برای پیرزن را در فیلم 

نمایندگی می کرد.
خیرخواه درباره حضور در چهلمین دوره از جشــنواره 
بین المللــی فیلم کوتــاه تهران مطرح کرد: هرســاله 
جشــنواره فیلم کوتاه تهران میزبان تعــداد زیادی از 
فیلمسازان مهم حوزه سینمای کوتاه بوده است و برای 
من فرصت خوبی ایجاد می کرد که فیلمم را تماشاگران 

حرفه ای فیلم کوتاه ببینند و گذشته از آن، فیلم توسط 
فیلمسازان و دست اندرکاران ســینمای کوتاه ارزیابی 
می شــود. به یمن دریافت تندیس بهترین فیلم کوتاه 
جشنواره منطقه ای بوشهر، فیلم کوتاه »کمپانی« این 
شانس را پیدا کرد که در این جشــنواره حضور داشته 
باشــد، اتفاق ارزشــمندی اســت و از این بابت بسیار 

خوشحال هستم.
این کارگردان در پاســخ به این پرســش که برگزاری 
جشــنواره فیلم کوتاه تهران از چه اهمیــت و الزامی 
برخوردار اســت؟ بیان کرد: ســینمای کوتاه جسور، 
نتــرس، بــرّان و متفــاوت اســت. خاســتگاهش را 
می شناسد، اما هراسی از نقد، چالش و تجربه افق های 
تازه ندارد یکی از مهم ترین بســترهایی کــه به دیده 
شدن و محک آثار فیلمســازان و همچنین در معرض 
نقد و بررســی قرار دادن آن ها کمــک می کند، همین 
جشــنواره های داخلی هســتند.وی گفــت: من فکر 
می کنم به ویــژه با تاکید اخیر و حمایــت انجمن فیلم 
کوتاه تهران بر مســئله ژانر، دست کم تمرکز بخشی از 
جامعه فیلمسازان کوتاه ایران خودآگاه یا ناخودآگاه به 
ویژگی هایی چون بیان مندی و تجربه فرم های متنوع 
معطوف خواهد شــد و این رمقی برای سینمای کوتاه 

ماه ایجاد خواهد کرد.

کمپانی

زهرا منصــوری  رضــا فیاضــی بازیگر 
باســابقه تئاتر، ســینما و تلویزیون ضمن 
مرور خاطرات خود از ســال ها فعالیت برای 
کودکان و نوجوانان، تأکید کرد که همچنان 

کار در این حوزه برایش اولویت دارد.
رضــا فیاضــی بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیون دربــاره تازه تریــن فعالیت های 
خود گفت: من حوالی ســال ۹7 بود که به 
کیش رفتم و چند ســالی هــم آنجا زندگی 
کردم. یک کتابفروشــی هم آنجا راه اندازی 
کردیم که هنوز هم فعال اســت. یک سالن 
کوچک تئاتر هم آنجــا راه اندازی کردم که 
البته هیچ کس به آن اهمیتی نــداد. بعد از 
دوران کرونا و بیماری که به آن مبتلا شــدم 
شرایطی به وجود آمد که مجبور به بازگشت 
به تهران شــدم و در حال حاضر ســه سالی 
اســت که در تهران زندگــی می کنم. این 
روزها هم مشــغول ایفای نقش در سریالی 
به نــام »غریبه« بــه کارگردانی ســروش 

محمدزاده هستم.
وی درباره حضورش در ســینما و تلویزیون 
توضیــح داد: در ســال های اخیر بیشــتر 
در تلویزیــون کار کرده ام امــا تجربه های 
سینمایی زیادی هم دارم که مربوط به این 
سال ها نیســت. شــاید حق من در سینما 
بیشتر بود. پیش تر هم گفته ام که من بازیگر 
بدشانس سینما هستم چرا که همین امروز 
هم ۵ یا ۶ فیلم اکران نشده دارم. فیلم هایی 
داشــته ام که در زمان تازگی، فرصت اکران 
پیدا نکردنــد و طبیعتــاً دیده نشــدند. از 
»گزارش مریم« و »سبز کوچک« بگیرید تا 

فیلم های دیگری که هنوز اکران نشده اند.
این بازیگر باســابقه بــا ابــراز ناراحتی از 
فیلم های اکران نشــده کارنامــه اش ادامه 
داد: در دوره ای کــه کار یک نفــر می تواند 
دیده شــود، این اتفاق رخ نمی دهد. بعدها 
که ســفرم به کیش هم به فعالیتم در سینما 
لطمه زد. حالا که برگشــته ام مشغول بازی 

در سریال هستم.

هفت سال از حرفه ام دور ماندم
فیاضی درباره انگیزه خود برای مهاجرت به 

جزیره کیش هم توضیــح داد: این تصمیم 
را همســرم گرفت و من هم به آن تن دادم. 
تصمیم اولیه این بود که برای ۲ سال به آنجا 
برویم اما این ۲ ســال، 7 سال طول کشید و 
من به مدت هفت سال از حرفه ام دور ماندم. 
کاری هم کــه می خواســتم در آنجا انجام 
بدهم موفق نشــد. آرزو داشــتم یک سالن 
تئاتر کودک در آنجا راه انــدازی کنم اما هر 
چه پیگیری کردم، به سرانجام نرسید. تنها 
توانستم یک کتابفروشی راه اندازی کنم که 

آن هم به دلیل بروز کرونا، ضربه خورد.
این بازیگر باسابقه درباره دغدغه مندی اش 
برای فعالیــت فرهنگی و هنــری در حوزه 
کودکان، گفت: بسیار در این زمینه دغدغه 
دارم. آخرین کار تئاتری هم که روی صحنه 
داشتم، نمایش »سیندرلا« بود. حدود یک 
ماه و نیم پیش با مریم کاظمی این نمایش را 
در تالار هنر روی صحنه داشتیم. همواره در 
این سال ها دنبال رویاهای کودکی ام بودم؛ 
اینکه همه کودکان همواره سلامت باشند و 

امکان بازی کردن داشته باشند.
وی افزود: خــودم دوران کودکی ســختی 

داشــتم و حتی به نوعی کــودک کار بودم! 
البته نه اینکه یتیم بودم، بلکه پدرم ماشینی 
داشــت که روی آن کار می کرد و یک مغازه 
فروش روغن اتومبیل هم داشــتیم که من 
هر روز از مدرسه به مغازه می رفتم و تا شب 
همانجا درس هم می خوانــدم تا فردا صبح 
دوباره به مدرسه بروم. یعنی از همان کلاس 
اول و دوم دبســتان، کار می کردم. مجموعه 
داستان های بســیاری درباره آن سال ها و 

تجربه هایم نوشته ام.
فیاضی با اشــاره به آثار منتشرشــده خود 
در بازار کتاب ادامه داد: در این ســال ها هم 
رمان چاپ کــرده ام و هم مجموعه شــعر. 
مجموعه داستان و نمایشنامه هم نوشته ام 
که خوشبختانه می توانم از آن ها دفاع کنم. 
آخرین کاری هم که از من منتشــر شــده 
رمانی بــه نام »خری که نمی خواســت خر 

بماند« بود.

 این سریال ها شناسنامه کاری
 من است

این بازیگر باســابقه دربــاره نقش هایی که 

مردم بیشــتر آن ها را به یــاد می آورند هم 
گفت: یکی سریال »امیرکبیر« به عنوان یک 
کار تاریخی فاخر در ذهــن مخاطبان باقی 
مانده اســت و بعد از آن هم »زی زی گولو« 
و »دنیــای شــیرین«. این کارهــا به نوعی 
شناســنامه کاری مــن هســتند. یکی در 
حوزه بزرگسال، ۲ تا برای کودک و نوجوان. 
برخی از مردم هنوز مــن را »آقای جمالی« 
صــدا می کننــد و ادای مــن در ســریال 

»زی زی گولو« را درمی آورند! )می خندد(
وی با اشــاره به اینکه خاطرات بســیاری از 
برخوردهای مردم در کوچه و خیابان داشته 
اســت، عنوان کرد: خیلــی از واکنش های 
مردم ناشــی از خاطرات ذهنی شان است. 
مجموعــه »قصه هــای تابه تا« یــا همان 
»زی زی گولو« مربوط به اوایل دهه 7۰ بود 
و ۳۰ ســال از پخش آن می گذرد. خیلی از 
افرادی که امروز با آن ها مواجه می شــویم، 
از پزشک و پرســتار تا راننده تاکسی، از آن 
سال ها خاطره دارند. برخوردهای مردم هم 
عالی و حتی عاشقانه است. خاطراتی از این 
مواجهه های مردمــی دارم که هیچ قیمتی 

برای آن ها نمی توانم تعیین کنم.
فیاضی ادامه داد: در ســفری که به میناب 
داشتم، دختربچه ای ســیه چرده که لهجه 
غلیظی داشت، دســت مرا گرفت و در حالی 
که گویی هم می خندید و هم گریه می کرد، 
با من صحبت کرد، انگار چیزی را به دســت 
آورده بود که برایش بســیار جذاب اســت. 
لبخندهای مردم در ایــن موقعیت ها، اصلًا 
چیز کم ارزشی نیســت. این ها دارایی های 
ارزشــمندی اســت که ما در این سال ها به 

دست آورده ایم.

تلویزیون دو شبکه داشت اما سرشار 
از عشق بود

این بازیگر باســابقه درباره دلایل جذابیت 
و مانــدگاری ســریالی ماننــد »قصه های 
تابه تــا« و امکان تکرار تولیدات مشــابه آن 
برای نســل جدید گفت: واقعیت این است 
که بچه های نســل امروز، دیگر نوستالژی 
ندارنــد. آن زمان هــا تلویزیون ۲ شــبکه 
داشــت اما ســرتاپای تولیدات کودک در 
آن ســال ها سرشار از عشــق به بچه ها بود. 
امروز واقعــاً تولیدات مشــابهی نداریم. در 
آن کار از تخیــل و داســتان فانتزی گرفته 
تا موســیقی، چیزهایــی بود کــه بچه ها 
عاشقانه دوســت داشــتند و با آن زندگی 
می کردند. »زی زی گولــو« در همان دوران 
جذابیت هایــی را خلق می کــرد، که امروز 

دیگر مشابه آن را نداریم.
وی افــزود: مرضیــه برومنــد به عنــوان 
کارگردان این مجموعه، در آن سال ها زبان 
کودکان را خیلی خوب می فهمید، هر چند 
این ســال ها کمی از آن فضا دور شده است. 
تخصص این کارگــردان کار برای کودکان 
اســت و هر چه در آن سال ها ساخته است از 
»مدرسه موش ها« تا همین »زی زی گولو« 

ماندگار بوده اند.
فیاضــی در پایان درباره علاقــه خودش به 
کار کودک یادآور شــد: همین امروز اگر ۲ 
پیشنهاد با شرایط مشــابه داشته باشم که 
یکی کودک و دیگری بزرگسال باشد، حتماً 

انتخاب کار کودک اولویتم خواهد بود.

سینمای کوتاه جسور و متفاوت است

آتیلا پسیانی خداحافظ پدرخوانده دلسوز

خریدار  آتیلا پســیانی در حــدود نیم 
قرن فعالیت حرفه ای خود، جریان ســازی 
مطلوبــی را در تئاتر نوآر و روند پیشــرفت 
آن رقم زد. در سینما و تلویزیون نیز چونان 
پدرخوانده ای دلســوز ظاهر شد و موجبات 

ترقی چندین نسل بازیگر را رقم زد.
 آتیلا پســیانی زمانی که در شــکم جمیله 
شــیخی بود، حضور بر روی صحنه تئاتر را 
تجربه کرد. این تئاتر، از همان زمان، به خانه 
اول و آخر او تبدیل شــد. اتفاق مهم زندگی  
هنری اش را بر روی همیــن صحنه رقم زد؛ 
جایی که پیش از انقــلاب، در حرکتی نوآر، 

گروه منسجمی به اســم گروه تئاتر بازی را 
تاســیس کرد؛ این اتفــاق از آن منظر مهم 
است که تا پیش از آن، تشــکیل گروه های 
هدفمند تئاتر، به جریان تبدیل نشــده بود 
و معــدود گروه هایــی که وجود داشــتند، 
هیچ گاه از انســجام فکری و نیروی انسانی 

چندانی برخوردار نبودند.
اما این تمام جریان سازی هدفمند پسیانی 
در حوزه تئاتر نبود؛ ســاختار حرفه ای گروه 
سبب شــد تا آنها علاوه بر اجراهای داخلی، 
تمرکز ویژه ای نیز بر روی نمایش بین المللی 
داشــته باشــند و به این ترتیب، گروه تئاتر 

بازی، نخســتین گروه نمایش ایرانی بود که 
در چندین کشور به اجرای برنامه پرداخت 
و موفق شــد تا تصویــر بدیع و بــه روزی از 
وضعیت تئاتر معاصر آن زمان ایران به دیگر 

فارسی زبانان جهان ارائه کند.
فرهنــگ کمپانی خیلــی زود بــه جریان 
غالب تئاتر کشور تبدیل شــد و از آن پس، 
گروه هایی منســجم در این حوزه شــکل 
گرفتند که موفق شدند شتاب هنر نمایش 
در کشور را به مراتب، بیشتر از دهه  ۴۰ ادامه 

دهند.
این رســتاخیزی که پســیانی در تئاتر رقم 
زد، خیلی زود به تلویزیون و سینما کشیده 
شد. ســهم ســینما اما بر جاودانه شدن نام 
پسیانی، پررنگ تر اســت. این تجلی، رابطه 
مســتقیمی با فرهمندی و شخصیت ذاتی 
پسیانی داشت. بازیگری که تمرکز عمیقی 
بر روی حیطه کاری خود داشت، از حاشیه 
به دور بــود و فراتر از منصب خــود در یک 

گروه، جایگاه داشت.
همین خصلت تکنیکی سبب شد تا پسیانی 
در کارنامه خــود، با طیف گســترده ای از 
کارگردانــان در تــراز فکــری گوناکون به 
همکاری بپــردازد. تاریخ ســینما هیچ گاه 
از یاد نخواهد برد که پســیانی در پروژه ای، 
صرفا در مقام بازیگر حضور داشــته باشد. او 

همواره معلمی دلسوز برای بازیگرانی دیگر 
بود. حرکتی کــه وی از دهه ۶۰ و مخصوصا 

7۰، آغاز کرد، در سینما شهره شد.
در دهه 7۰ و ۸۰، بازیگران جوان بســیاری 
به ســینما معرفی شدند که پســیانی، در 
پروژه های متعددی که حضور داشت، کمک 
شــایان توجهی به بروز استعدادهای بیشتر 
این نســل نمود. آنها که در سینما قدیمی تر 
هستند، می دانند که پســیانی، چندهفته 
قبل از کلید خوردن پروژه، وقت بســیاری 
بر روی بازیگران جوان می گذاشــت و آنها 
را به نقشــی که قرار بود در فیلم بازی کنند، 
نزدیک تر می کرد. بسیاری از سلبریتی های 
دو دهــه اخیــر ســینما، خــود را مدیون 
تلاش های بی وقفه آتیلا پســیانی می دانند 
که اگــر او نبود، قطعا جایگاه امــروز آنها در 

سینما، خدشه دار می شد.
بنابراین بخــش قابل توجهــی از پرکاری 
پســیانی در تئاتر، ســینما و تلویزیون، به 
شــکلی اجتناب ناپذیر، به اصرار سازندگان 
آثار سینمایی در طول ســال های مختلف 
بازمی گــردد کــه خواســتار بهره مندی از 
فرهمندی، سواد و تجربه این بازیگر بااخلاق 
بودند. این چنین بود که پای پسیانی، حتی 
به تبلیغات نیز کشیده شــد و البته صدای 
گوش نواز او نیــز در مــوارد مختلف، مورد 

استفاده قرار گرفت.
آتیلا پسیانی یکی از آخرین چهره های نسل 
پویا و جریان سازی اســت که نقش ویژه ای 
در حرکت قطار فنــون بازی علی الخصوص 
طی دوره پــس از انقلاب ایفا کــرد. بازیگر 
موردوثوق تقریبا تمام جریان های فکری که 
کارنامه پرباری از خود به یادگار گذاشــت و 
در فرامتن، موفق شــد تا با اخلاقی حرفه ای 
و ســازگار، ضمن تربیت غیرمستقیم ده ها 
شــاگرد در حوزه بــازی، کمتریــن میزان 

حواشی را متوجه خود کند.
پســیانی به درســتی می تواند الگوی یک 
بازیگر بااخلاق، متعهد و دلســوز باشــد که 
در حدود نیم قرن فعالیــت حرفه ای، تمام 
حواس خود را معطوف به اشــاعه فرهنگ 
درســت بازیگری کرد و توانست با مراقبت 
جدی، به رزومه درخشانی برسد که درصد 
محبوبیت او را در میان اهالی سینما و البته 

مردم، به میزان قابل توجهی افزایش دهد.
روز تشییع پیکر پسیانی، روز خاطره انگیزی 
در تاریخ سینما خواهد شد. قاب دوربین ها 
در آن روز، چهره هــای بســیاری را به خود 
خواهنــد دید که در میان ســایر مراســم 
تشــییع هنرمندان، کم نظیــر خواهد بود. 
آری، آتیلا پســیانی، هنرمنــد مورد وثوق 

بسیاری از طیف ها و جریان های فکری بود.
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میدان

بازیکن اسبق تیم فوتبال اســتقلال با تاکید بر این که 
دوباره از این باشــگاه شــکایت خواهد کرد، گفت: من 
سلامتی ام را برای استقلال از دســت دادم و آنها باید تا 

آخر عمرم به من مستمری دهند.
»لئونــاردو پادوانی« یکــی از بازیکنان ســطح بالای 
لیگ برتــر فوتبال ایــران بود که در زمــان حضورش 
در تیم هایــی از جمله فولاد خوزســتان، نفت تهران، 
سپاهان اصفهان و اســتقلال تهران توانست عملکرد 
خوبی را از خود نشــان دهد و در اکثر دیدارها به عنوان 

بازیکن ثابت برای تیم خود بازی کرد.
او در آخرین بــازی خود بــا پیراهن اســتقلال که ۵ 
اسفند ۱۳۹۶ برگزار شــد در دقیقه ۴۲ دیدار با فولاد 
خوزســتان از ناحیه گردن دچار مصدومیت شــدید و 
جابجایی مهره شد و پس از پشت ســر گذاشتن چند 
ماه در ایران و انجام عمل های دشــوار بــه زادگاه خود 
در برزیل بازگشت و برای همیشــه توانایی راه رفتن را 
از دســت داد.پادوانی وقتی که تحت قرارداد با باشگاه 

استقلال بود بخشــی از رقم قرارداد خود را 
دریافت کرد اما در ادامه با شــکایت به فیفا، 
خواســتار دریافت مبلغ بیشــتری بود و در 
نهایت باشــگاه استقلال در ســال ۱۳۹۹ به 
پرداخــت ۱۰۰ هزار دلار بــه مدافع برزیلی 

سابق خود محکوم شد.
این در حالی بود کــه پادوانی رقم ۱۰۰ هزار 

دلار را نپذیرفــت و با شــکایت بــه دادگاه بین المللی 
حکمیت ورزش )CAS( خواهــان دریافت ۹ میلیون 
دلار غرامت شــد. پس از کش و قوس هــای فراوان و 
شــکایت طرفین از همدیگــر دادگاه CAS در تاریخ 
۲۲ مهرماه ۱۴۰۱ اعلام کرد که شکایت پادوانی مورد 
قبول نیست و باشگاه اســتقلال باید ۱۰۰ هزار دلار و 

دیرکرد آن را به این بازیکن پرداخت کند.
پادوانی در مدت این سال ها با مصاحبه هایی که انجام 
داد خواســتار دریافت غرامت از آبی هــای تهران بود و 
بارها اعلام کرد که ســلامتی خود را برای اســتقلال از 

دست داده اما مســئولان این باشــگاه به او 
توجهی نمی کنند.پادوانی اما از درخواســت 
خود کوتاه نیامد و بار دیگر شــکایت خود را 
به فیفا برد و از آبی ها درخواست غرامت کرد 
که در چند هفته گذشته فدراسیون جهانی 
فوتبال با ارســال نامه ای به باشگاه استقلال 
اعلام کرد شکایت پادوانی مورد پذیرش واقع 
نشده و استقلال پیروز این پرونده است.در همین حال 
پادوانی در خصوص رد شــکایتش از باشگاه استقلال 
توسط فیفا گفت: من خواســتار اجرای عدالت هستم. 
پرونده من تبدیل به مســائلی غیرفوتبالی شــده و در 
جایی کــه مســائل غیرفوتبالی ورود کننــد، جایی از 

اجرای عدالت نخواهد بود.
او ادامه داد: اگر من در این پرونده پیروز می شــدم که 
قطعاً هم باید این طور می شــد، پرونده های دیگری از 
سوی بازیکنانی که سلامت شان را در باشگاه های خود 
از دست داده اند به فیفا ارسال می شد. هنوز نمی توان با 

قطعیت گفت که این پرونده مختومه شده است چون 
من تا آخرین روز عمرم با بــی عدالتی ها مبارزه خواهم 
کرد تا پرونده من به نفع ورزشکاران آینده باشد که در 

فوتبال آسیب بسیار جدی می بینند.
پادوانی در پاسخ به این ســوال که آیا باز هم از استقلال 
شــکایت کرد یا خیر گفت: قطعاً همیــن کار را خواهم 
کرد؛ همانطور که گفتم تا آخرین روزی که بتوانم روی 

حرف خود خواهم ایستاد.
بازیکن ســابق اســتقلال در رابطه با اینکه آیا از سوی 
مدیران گذشته و فعلی این باشگاه صحبت هایی مبنی 
بر به خدمت گرفتن او در بدنه باشــگاه استقلال شده 
است یا خیر اظهار داشت: آنها همیشه به من وعده داده 

اند که هیچوقت به واقعیت تبدیل نشده است.
ایــن بازیکــن در پایان خاطر نشــان کــرد: من برای 
استقلال سلامتی خودم را برای همیشه از دست دادم، 
کار درست این است که این باشــگاه تا آخر عمر به من 

مستمری دهد.

یکی از داوران ایرانی حاضر در سالن برگزاری مسابقات 
کبدی بازی های آســیایی هانگژو در خصوص وقفه در 
دیدار تیم های ملی ایران و هند توضیحاتی داد.حسین 
آقایی داور ایرانی حاضر در ســالن برگزاری رقابت های 
کبدی بازی های آســیایی هانگــژو، در خصوص وقفه 
طولانی در بازی فینال مردان بین تیم های ملی ایران و 

هند اظهار کرد: اعضای تیم هند به نحوه قضاوت داوران 
معترض بودند.وی ادامه داد: طبــق قانون اگر مهاجم 
هند بازیکن ایران را لمس کرده و مدافع ما از خط بیرون 
رفته باشــد، نتیجه یک بر یک صحیح بود. اما هندی ها 
معتقــد بودند که بازیکــن ما را لمــس نکردند و خود 
مدافع ایران از زمین خارج شد که در این صورت باید ۴ 

امتیاز به هندی ها می دادند.او ادامه داد: در قوانین ذکر 
شده که کار به ویدئو چک کشیده شود باید رأی ۲ داور 
اول و دوم ثبت شــود که آنها هم گفته بودند بازیکن ما 
توسط مهاجمان هندی لمس شده است اما متأسفانه 
با نفوذی که هندی ها در مســائل داوری داشتند رأی 
به سود آنها اعلام شد. مشــکلات داوری از اولین بازی 

همراه تیم ملی ایران بود به گونه ای که برای بازی های 
ما داور هندی قضاوت می کرد اما برای دیدارهای هند 
از داوران ایرانی اســتفاده نمی کردند.لازم به ذکر است 
که تیم ملی هند موفق شــد این دیدار را با نتیجه ۳۳ بر 
۲۹ به سود به اتمام برساند و عنوان قهرمانی این دوره از 

مسابقات را از آن خود کرد.

استقلال

کبدی

خریــدار  مرتضی محصص کارشــناس 
فوتبال، اعتقاد دارد تیم هــای ملی فوتبال 
ایران برای موفقیت به یک برنامه و ساختار 

جامع نیاز دارند.
مرتضی محصص، درخصــوص ناکامی تیم 
ملی فوتبال امید ایران در بازی های آسیایی 
هانگژو اظهار کرد: برای تیــم ملی امید در 
کنار برنامه ریــزی مدون نیــاز داریم که از 
تجربیات تلخ گذشته اســتفاده کنیم. این 
داستان می تواند همینطور ادامه پیدا کند. 
انتظار مــی رود که باشــگاه ها هم همکاری 
کنند، چــون تعــداد زیــادی از بازیکنان 
تیم امید می توانند بازیکنــان مطرحی در 
سطح باشگاهی باشــند.او ادامه داد: از نظر 
من در این حــوزه نیاز به همفکــری با تیم 
ملی بزرگســالان وجــود دارد. الان از امیر 
قلعه نویی به عنوان ســرمربی بزرگسالان 
تا رده هــای نوجوانــان و نونهــالان نیاز به 
همکاری داریم تا یک فلســفه و ســاختار 
تشــکیل دهیم. باید دیدگاه مشترکی بین 
همه رده های ملی وجود داشــته باشــد و 
بین مربیان آن ها جلســاتی منظم باشد تا 

هماهنگی به شکلی عالی رقم بخورد.

اگر دنبال مقصر باشیم به جایی 
نمی رسیم

این کارشــناس فوتبال افزود: نیــاز داریم 
تمرینات مدون با بهترین امکانات را داشته 
باشــیم. منظور از امکانات زمیــن تمرین 
مناســب و همینطور برگزاری مســابقات 

کارآمد اســت. اگــر بخواهیم پــس از این 
شکســت به دنبال مقصر باشــیم هرگز به 

جایی نخواهیم رسید.

امکان ندارد با بازی های محدود
 به المپیک برسید

محصص درمــورد انتقادات بــه عملکرد رضا 
عنایتی روی نیمکت تیــم ملی امید بیان کرد: 
ضمن احترامی که برای او قائلم، او مانند تمامی 
مربیان تلاش خــودش را کرد ولی ســاختار 

مناســب نبود و باید بپذیریم که در مدت زمان 
خیلی کوتاهی تیم امید تشــکیل شــده بود. 
عنایتی با ۵ یا ۱۰ بــازی در یکی، دو تورنمنت 
شانســی ندارد تیمش را آماده کند. این امکان 
ندارد شــما با بازی های محدود برای راه یافتن 

به المپیک شانس زیادی داشته باشید.

ژاپن به طور مرتب با اروپا و آمریکا 
در ارتباط است

او ادامه داد: اگر هنگ کنگ را کنار بگذاریم 

که ما را شانســی شکســت داد، رقبای ما 
تیم هایی مانند ازبکســتان، کــره جنوبی 
و ژاپن هســتند که نمی توانیم از آن ها جدا 
باشــیم. آن ها برنامه هایی دارنــد که باخبر 
هســتم تیم های ملی ژاپن مرتــب با اروپا و 
همینطور آمریکا در ارتباط هســتند تا علم 
به روز را برای بازآموزی مربیان بکار بگیرند 
یا برگزاری مسابقات تدارکاتی را هماهنگ 
کنند.محصص در پاســخ به این ســوال که 
تیم های ملی با چه راهــکاری می توانند در 

آینده به موفقیت برســند، گفــت: به جای 
انتقاد و منفی صحبت کــردن به نظرم باید 
دنبال راهکار باشیم و ساده ترین راهکار این 
اســت که از همین امروز برنامه ریزی کنیم. 
باید برای سه سال آینده برنامه ریزی کنیم 
نه چهار سال آینده. سال آخر سال مسابقات 
اســت و امیدوارم از تجربیات مربیانی مانند 
عنایتی، مهدی مهدوی کیا و حمید استیلی 
استفاده کنیم. همه این افراد آمدند و رفتند 
ولی به آن ها فرصت ندادیم تــا از تجربیات 
خود صحبــت کننــد. همیشــه مربیان و 
بازیکنان را مقصر دانستیم که این چیزی را 
تغییر نمی دهد. به نظرم باید یک استراتژی 
بلندی داشته باشیم که این فقط مختص به 
تیم امید نیست، حتی برای تیم ملی بانوان 
و همینطور تیم ملی فوتبال ســاحلی باید 

چنین برنامه ای را زیر نظر داشته باشیم.

دوران موفقیت با تمرینات کوتاه 
گذشته است

او اضافــه کــرد: دوران کســب موفقیت با 
تمرینات کوتاه مدت گذشــته است، رقبای 
ما خیلی پیشــرفت کرده اند. باید از الان به 
فکر تیم های نوجوانــان و جوانان در آینده 
باشیم که قرار است در تیم امید ایران بازی 
کنند. باید یک خط مشــی مشخص ایجاد 
کنیم تــا بازیکنان از ســن کم تــا تیم ملی 
بزرگسالان مطابق آن پیش بروند. باید یک 
الگوی خوب داشته باشیم تا آن زمان انتظار 

موفقیت هم داشته باشیم.

پادوانی:بازهم از استقلال شکایت می کنم 

توضیح یک داور درمورد اتفاق جنجالی کبدی

۵ نکته درباره ساخت ورزشگاه جدید در تهران
خریــدار  در آیین تجلیــل از قهرمانان و 
مــدال آوران ورزش کشــور، رئیس جمهور 
ماموریت ویژه ای را درباره مقدمات ساخت 
یک ورزشــگاه جدید در تهــران به وزارت 
ورزش و جوانــان اعلام کــرد و گفت: برای 
داشتن ورزشــگاه آبرومند در شان و منزلت 
قهرمانــان ملی و ایــن که بتوانــد میزبان 
میهمانان خارجی و در شــان تهران باشد، 
من با ساخت ورزشگاهی جامع کاملا موافق 
هستم و معتقد هستم باید این را دنبال کرد. 
هرچند هزینه دارد اما این جا هزینه نیست، 

سرمایه گذاری است.
ابراهیم رئیسی، همچنین در نشست هیات 
دولــت از وزیــر ورزش و جوانــان و معاون 
اجرایی رئیس جمهور خواســت تا موضوع 
ساخت ورزشگاه جدید در تهران برای رفع 
نیازهای ورزشــی جوانــان را به طور جدی 

پیگیری کنند.
بــه دنبال ایــن دســتور و بــرای پیگیری 
آن، جلســه ای با حضــور معــاون اجرایی 
رئیس جمهــور، وزیــر ورزش و جوانان، و 
تولیت آســتان امام خمینــی)ره( در نهاد 
ریاســت جمهوری برگــزار شــد و در این 
نشســت پیشــنهاد ســاخت ورزشگاهی 
در نزدیک حــرم امــام خمینــی)ره( در 
مجموعه شــهر آفتاب مطرح و بررسی شد. 
منصــوری، معاون اجرایــی رئیس جمهور 
درباره ساخت اســتادیوم جدید در تهران، 
با توجه به پیشنهادهای تولیت آستان امام 
خمینی)ره( گفته اســت قرار شد مجموعه 
در این منطقه ســاخته شــود. وی با بیان 

این که این مجموعه ورزشــی فقط در حد 
یک ورزشــگاه نخواهد بود، یادآور شد: این 
مجموعه شامل بیش تر رشته های ورزشی 
همراه با امکانات اســکان خواهد بود و اتمام 
آن شاید در عمر باقی مانده دولت سیزدهم 
امکان پذیــر نباشــد. ولی تــلاش خواهد 
شد برخی از ســالن های آن آماده شده و از 

قابلیت استفاده برخوردار شود.
درباره اصل پیشنهاد ساخت ورزشگاه جدید 
و ضرورت و مکان یابی و چگونگی طراحی و 
اجرا و ساخت آن توجه به نکات زیر از سوی 
معاونت اجرایــی رئیس جمهــور و وزارت 

ورزش و جوانان ضروری به نظر می رسد:
نکته اول؛ به نظر می رســد درباره ســاخت 
یک ورزشــگاه جدید منطبق بــا نیازهای 
ورزش قهرمانی کشــور، ابتدا باید در رابطه 
با اولویت و ضرورت و اهمیــت آن، با وجود 
تاکید رئیس جمهــور، مطالعه و بررســی 
دقیق و کاملــی با توجــه به همــه ابعاد و 
جوانب آن انجام شــود. متاسفانه در سوابق 
ساخت ورزشگاه ها و مجموعه های ورزشی 
در برخی دوره های دولت و با نظر رؤســای 
جمهور وقت، با ســاخت و سازهای تکلیفی 
و دســتوری و بدون مطالعــه و بی توجه به 
آمایش و نیازهای سرزمینی در استان های 
مختلف کشور مواجه بوده ایم که حتی پس 
از اتمام و افتتاح، امــکان بهره برداری بهینه 
و مطلوب از آن فراهم نشــده است. بدیهی 
است که این دستور رئیس جمهور با توجه به 
افق بلندمدت آن، نیاز به مطالعه ای جامع از 
سوی یک موسسه علمی و تخصصی معتبر 

و با مشارکت وزارت ورزش و جوانان، وزارت 
راه و مسکن و شهرســازی، سازمان برنامه و 
بودجه، با اســتفاده از ظرفیت کارشناسی 
شهرداری تهران و ســایر بخش های دست 
انــدرکار در دولــت و حاکمیــت و بخش 

خصوصی دارد.
نکتــه دوم؛ به  نظــر می رســد تعجیل در 
جانمایی ورزشــگاه آن هم با تنها پیشنهاد 
مطرح شده از ســوی تولیت آســتان امام 
خمینی و در یک جلســه بدون حضور سایر 
دســتگاه ها و نهادهــای دســت اندرکار به 
صلاح نباشد. پیشنهاد ساخت ورزشگاه در 
مجموعه شــهرآفتاب و در جــوار حرم امام 
می تواند یک گزینه از مجموعه گزینه های 
پیشــنهادی باشــد که باید درباره آن نیز 
مطالعه جامع و با رویکــرد آینده نگر انجام و 
سپس تصمیم لازم جانمایی اتخاذ شود. آیا 
پیشــنهاد یا گزینه های دیگری در رابطه با 

جانمایی وجود داشته و بررسی شده است؟
نکته سوم؛ به نظر می رسد اظهارنظر درباره 

بهره برداری از برخی ســالن های مجموعه 
جدید تا پایــان دوره دولت ســیزدهم در 
صورت واقعی بودن و تحقق می تواند بسیار 
شــتابزده و نگران کننده باشــد. ورزشگاه 
جامعــی که هنــوز کار مطالعــه و طراحی 
و جانمایــی و کاربری های آن بــا توجه به 
نیازهای آینده ورزش کشــور انجام نشــده 
چگونه می تواند بخشــی از سالن هایش در 
مدت کم تر از دوسال به مرحله بهره برداری 

برسد؟
نکته چهارم؛ به نظر می رسد ورزشگاه سازی 
آن هم با سرمایه گذاری تام و تمام دولت ها 
و با سبک و سیاق دهه های قبل و در شرایط  
امروز ورزش، امری منسوخ و تاریخ گذشته 
باشــد و باید تعریــف به روزتر و متناســب 
با شــرایط و نیازهــای روز ورزش که تنوع 
کاربری ها و درآمدزایــی و توجیه اقتصادی 
در ســرلوحه آن اســت، در موضوع ساخت 

ورزشگاه جدید مورد توجه باشد. 
لذا اگــر منظور از ســاخت ورزشــگاه، 
نسخه برداری از مجموعه ورزشی آزادی 
و ســاخت آن در یــک موقعیــت مکانی 
دیگر اســت پیشنهاد می شــود به جای 
هرگونه هزینــه اضافه برای ورزشــگاه 
جدید، فقط بــا تخصیص اعتبــار برای 
بازســازی و نوســازی مجموعه آزادی و 
تکمیــل پروژه های نیمه تمــام آن مثل 
ورزشــگاه چهل هزار نفــری بانوان، این 
مهم را در زمــان کوتاه دو ســال پایانی 
دولت ســیزدهم به انجام برســانند که 
در جای خــود گام بزرگی برای توســعه 

زیرساخت های ورزشی محسوب خواهد 
شد.

نکتــه پنجم؛ نکتــه مهم دیگر کــه باید در 
ساخت ورزشگاه و ســایر پروژه های بزرگ 
ورزشی به طور جد مدنظر قرار گیرد، پرهیز 
از درگیر کــردن وزارت ورزش و جوانان در 
مسئولیت ساخت و ســاز و مسائل اجرائی و 
مالی و اداری ورزشــگاه های جدید است که 
در این صورت تمام تــوان وزارت را به خود 
معطوف خواهد کرد و مسئولیت های اصلی 
وزارتخانه را تحت الشعاع قرار خواهد داد. از 
ســوی دیگر ذکر این نکته مهم نیز ضروری 
اســت که در حال حاضر یکی از چالش های 
عمــده وزارت متولی ورزش، عــلاوه بر نیاز 
به بودجه و اعتبار تکمیــل پروژه های نیمه 
تمام ورزشــی، تامین هزینه های نگهداری 
و تجهیز ورزشــگاه ها و ســالن های ورزشی 
ساخته شــده در ســال های قبل است که 
متاسفانه شرایط حال حاضر این مکان های 
ورزشــی بــه ویــژه در اســتان های کمتر 
برخوردار نیــز به دلیل تخصیــص نیافتن 
بودجه و اعتبار، در وضعیت نامناسبی است 
و باید چاره ای اساســی در دولــت برای آن 
اندیشیده شود.در پایان امید است با عنایت 
به نکات فوق و البته بــدون هرگونه عجله و 
شــتاب که می تواند یک ایده خوب را به یک 
معضل لاینحل تبدیل کند، شاهد تصمیمی 
معقول و مبتنی بر مطالعه و اندیشه در پروژه 

ساخت ورزشگاه جدید باشیم.
سیدعبدالحمید احمدی
معاون پیشین وزیر ورزش

الناز رکابی فینالیست بازی های آسیایی شد
الناز رکابی در ماده کمباین به فینال بازی های آسیایی صعود کرد.

 در آخرین روز از مسابقات سنگ نوردی بازی های آسیایی هانگژو، الناز 
رکابی در نیمه نهایی کمباین )بولدرینگ+لید(  در دو بخش بولدرینگ 

و لید با دیگر سنگ نوردان به رقابت پرداخت.
او ابتدا در بخــش بولدرینگ رقابت کــرد. در نیمه نهایی این بخش ۱۹ 
ســنگ نورد از جمله رکابی حضور داشــتند و در پایان نماینده ایران با 
کسب ۵۲.۸ امتیاز هشتم شد.در رقابت بخش لید ماده کمباین هم ۲۰ 
سنگ نورد حضور داشتند که رکابی در پایان امتیاز ۴۲.۱ را ثبت کرد و 
هفتم شد.  سنگ نورد ایران با ثبت امتیاز مجموع ۹۴.۹ فینالیست شد.  

فینال ایــن ماده در بخــش بولدرینگ ســاعت ۱۴:۰۵ و در بخش لید 
۱۵:۵۸ برگزار خواهد شــد. البته بــه دلیل وزش باد شــدید در محل 
برگزاری رقابت سنگ نوردی احتمال لغو فینال وجود دارد. در صورتی 
که فینال برگزار نشــود، رکابی با جایــگاه هفتمی بــه کار خود پایان 

می دهد. 

خان محمدی: 

 زمین بد بود اما حواشی باعث باخت 
پرسپولیس شد

پیشکسوت پرسپولیس زمین بد آزادی را یکی از دلایل باخت به النصر 
می داند.

 بالاخره پس از حدود یک ماه تعطیلی در لیگ برتر بازی ها از سر گرفته 
خواهد شــد و از هفته هفتم تیم ها باید به مصاف هم بروند. پرسپولیس 
یکی از تیم هایی بود که در دوران تعطیلی لیگ بیکار نیود و دو بازی در 
لیگ قهرمانان آســیا انجام داد. اولی باخت به النصــر در تهران و دومی 
برد بســیار حیاتی در قطر مقابل تیــم قدرتمند الدوحیــل. در مورد 
مشکلات تعطیلی لیگ و همچنین دو بازی اخیر پرسپولیس در آسیا با 

پیشکسوت این تیم حسن خان محمدی هم کلام شدیم.

 پرسپولیس برد بسیار خوبی مقابل الدوحیل به دست آورد، 
ارزیابی شما از این بازی آن هم بعد از باخت به النصر چیست؟

این برد چند دلیل مهم داشــت. بعد از آن باخت مقابل النصر، بازیکنان 
پرســپولیس برای دیدار مقابل الدحیل تمرکزشــان را بالا نگه داشته و 

حاشیه ها را کنار گذاشته بودند. 

مسائل گذشته درس عبرتی شــده بود که تمرکز کنند و بازی را خیلی 
خوب و تاکتیکی شــروع کردند چون حریف خودشــان را خیلی خوب 
آنالیز کرده بودند و نوع تاکتیکی که انتخاب کرده بودند بســیار مناسب 
بود. از این جهت که تمــام نقاط ضعف حریف را خیلی خوب شــناخته 
بودند و در مجموع بازی بســیار قابــل قبولی را ارائه دادنــد تا در زمین 

حریف یک برد بسیار خوب را کسب کنند.

 از نظر شــما کیفیت بد زمین چقدر روی باخت پرسپولیس 
مقابل النصر تاثیر داشته؟

زمین کــه دلیل بود اما به نظرم مســائل حاشــیه ای بیشــتر از زمین 
تأثیرگذار بود و دلیل باخت پرســپولیس را نباید فقط به زمین ارتباط 
داد. پرســپولیس روشــی انتخاب کرده بود که اجازه عــرض اندام به 
ستاره های تیم الدحیل مانند کوتینیو و الونگا را نداد. در واقع این مهم به 
دلیل استراتژی اتخاذ شده از سوی سرمربی و کادر فنی پرسپولیس بود. 
پرسپولیس تمام فضاهای حیاتی را از تیم میهمان گرفته بود و در غیاب 
سه بازیکنش بسیار خوب ظاهر شــد و اشتباهات بازی اش مقابل النصر 
را تکرار نکرد و به نوعی با حضور سلمانی و ریگی و چند بازیکن دیگر به 

گونه ای کار کرد که همه چیز داشت.

 یکی از بازیکنانی که مورد انتقاد زیادی قرار می گیرد شهاب 
زاهدی است.

شهاب بازیکنی اســت که بازی های زیادی کرده و یک جاهایی هم در 
خدمت تیم اســت اما بازیکن متوســطی بــوده و کلًا او را خیلی موفق 

ندیدم.

 نبیل باهویی را چطور می بینید؟ به نظر شــما مشــکل خط 
حمله تیم را بر طرف خواهد کرد؟

در حال حاضر هیچ اظهار نظــری نمی توانیم در خصوص مهاجم جدید 
داشــته باشــیم و تا زمانی که او را در زمین نبینیم قادر نیستیم نبیل را 
قضاوت کنیم. در بازی مقابــل الدحیل هم موقعیت زیادی خلق کردیم 
اما کسی نبود که از فرصت ها استفاده کند. به هر حال پرسپولیس برای 

اینکه از گروهش صعود کند باید همه را شکست دهد.

 پیش بینی شما از بازی مقابل گل گهر چیست؟
تماشــاگرانمان را بعد از مدت ها در اختیار داریم و بــه نظرم تیم ما در 
بازی های داخلی مشکلی ندارد و از هر لحاظ بر گل گهر می چربد. زمین 
چمن آزادی هم این گونه هست که می بینیم و کاری هم نمی توان انجام 
داد از این رو باید با آن کنار بیاییم. قبلًا و زمان ما هم این مســأله وجود 
داشــت اما ما به این زمین چمن عادت کرده بودیم. در حال حاضر هم 

فکر می کنم باید بازیکنانمان به زمین آزادی عادت کنند.

وازه بان سابق تیم ملی   کمیته انضباطی در
را نقره داغ کرد

کمیته انضباطی قرار دستور موقت خود را در خصوص بازیکن استقلال 
خوزستان و دروازبان هوادار صادر کرد.

به گزارش فدراســیون فوتبال، دیدار تیم های اســتقلال خوزســتان 
و پیکان از هفتــه هفتم برگزار و از ســوی محمد طیبــی، بازیکن تیم 
استقلال خوزســتان تخلفاتی رخ داده که با توجه به نوع آن که عبارت 
از عدم رعایت ماده 7۱ مقررات انضباطی مبنی بــر اظهارات علیه داور 
مسابقه در خور صدور قرار دســتور موقت است، لذا به استناد ماده ۱۰۰ 
مقررات انضباطی و تا صدور رای مقتضی، نامبرده از همراهی تیم خود 
در مسابقات محروم بوده و لازم اســت طرف مدت ۴۸ ساعت به کمیته 
انضباطی فدراســیون دفاعیات خود را ارســال کند. رای صادره ظرف 
مهلت ۲ روز پس از ابلاغ، قابل تجدید نظر خواهی در کمیته اســتیناف 
است.دیدار تیم های هوادار و فولاد خوزستان برگزار و از سوی علیرضا 
حقیقی، دروازبان تیم هوادار تخلفاتی رخ داده که با توجه به نوع آن که 
عبارت از عدم رعایت ماده 7۱ مقررات انضباطی مبنی بر اظهارات علیه 
داور مسابقه در خور صدور قرار دســتور موقت است، لذا به استناد ماده 
۱۰۰ مقررات انضباطی و تا صدور رای مقتضی، نامبرده از همراهی تیم 
خود در مســابقات محروم بوده و لازم اســت طرف مدت ۴۸ ساعت به 

کمیته انضباطی فدراسیون دفاعیات خود را ارسال کند.



در اتاق بازرگانی اصفهان ؛ 

ویداد ملی سرمازدگی در بخش کشاورزی برگزار شد ر

استان

اصفهان-مریم مومنی   در رویداد ملی ســرمازدگی 
در بخش کشاورزی، بر تلاش برای کاهش آسیب های 
ناشی از مخاطرات طبیعی بر بخش کشاورزی استان 
کیــد و راهکارهــای ایــن موضــوع مــورد  اصفهــان تأ

بررسی قرار گرفت.
کشــاورزی  بخــش  در  ســرمازدگی  ملــی  رویــداد 
)چالش هــا و راهکارها( بــا حضور مدیــرکل دفتر ترویج 
تحقیقــات،  ســازمان  کشــاورزی  فنــاوری  و  دانــش 
رئیــس کمیســیون کشــاورزی و صنایــع وابســته اتــاق 
بازرگانی، رئیس سازمان  جهاد کشــاورزی، رئیس مرکز 
تحقیقــات و آمــوزش کشــاورزی، مدیــرکل مدیریــت 
بحران اســتانداری اصفهان و ســایر مدعوین در اتاق 

بازرگانی اصفهان برگزار شد.
مهــرداد مرادمنــد، رئیــس ســازمان جهــاد کشــاورزی 
اســتان اصفهان در این رویداد اظهار کــرد: باید تلاش 
کــرد خســارات ناشــی از ســرمازدگی کاهــش یابــد، بــه 

دنبال راهکارها در این بخش هستیم.
بهره بــرداران،  نشســت،  ایــن  در  داد:  ادامــه  وی 
مسئولان، دانش بنیان ها، محققان و... حضور دارند 
کــه کمــک می کنــد تبــادل اطلاعــات و دانــش خوبــی 

صورت پذیرد.
کشــاورزی اســتان اصفهــان  رئیــس ســازمان جهــاد 
تصریح کرد: در مســیر کاهش آســیب های مخاطرات 
علمــی  یافته هــای  آخریــن  از  اســتفاده  طبیعــی، 

گســترش تحقیقــات لازم اســت و در ایــن بخــش  و 
حمایت هــای لازم را خواهیــم داشــت تــا خســارات 

بخش کشاورزی کاهش یابد.
عبــدالله مومونــدی، مدیــرکل دفتــر ترویــج دانــش و 
فناوری کشاورزی سازمان تحقیقات نیز گفت: امروزه 
مفهومــی تحــت عنــوان حکمرانــی غذایــي و امنیــت 
غذایی به شدت گسترده شــده و بعد از جنگ روسیه 

و اوکراین نگرانی های جهانی زیاد شد.

وی ادامــه داد: طبــق یــک تحقیــق ۷۶ درصــد ذرت 
صادراتــی دنیــا در ۴ کشــور تولیــد می شــود، ۴ کشــور 
عمــده صــادرات غــلات دنیــا را بــر عهــده دارنــد، ۸۵ 
درصــد کشــاورزان خــرده مقیــاس هســتند و قســمت 
عمــده مســائل در ایــن بخــش اســت لــذا نظــام ملــی 

نوآوری کشاورزی باید پیگیری شود.
آمــوزش  و  تحقیقــات  مرکــز  رئیــس   ، دادار محســن 
گفــت: ۲۲ درصــد  نیــز  کشــاورزی اســتان اصفهــان 

کشــاورزی مربــوط بــه ســرمازدگی  خســارات بخــش 
اســت، در حاشــیه برگــزاری ایــن رویــداد، نمایشــگاه 
خرســندی  جــای  کــه  شــد  برگــزار  هــم  تخصصــی 
کــه ۷۰ مقالــه   دارد، ۸۳ مقالــه بــه دبیرخانــه رســید 

پذیرفته شد.
وی افــزود: از ۲۰ ایده فناورانه ارســالی از سراســر کشــور 
۶ ایده به عنوان آثــار برتر در این رویــداد ملی یک روزه 

انتخاب شد.
وی اضافــه کــرد: هشــت شــرکت دانش بنیــان بخــش 
کشــاورزی مرتبط بــا ســرمازدگی کشــور هــم در رویداد 
ملی ســرمازدگی و مدیریــت آن در بخش کشــاورزی به 

ارائه دستاوردهای خود پرداختند.
رئیــس مرکــز تحقیقــات و آمــوزش کشــاورزی و منابــع 
کاربــردی و  طبیعــی اســتان اصفهــان، راهکارهــای 
فناوری هــای نویــن و ایده هــای فناورانــه در مدیریت 
گاهــی و پیش بینــی ســرمازدگی و  ســرمازدگی، پیــش آ
یخبندان همچنیــن مدیریت باغ و مزرعــه، قبل و بعد 
از ســرمازدگی را از محورهــای ایــن رویــداد ملــی بیــان 

کرد.
دادار افــزود: در پایــان ایــن رویــداد ملــی بــا امضــا 
و  بررســی چالش هــا  تفاهم نامــه دبیرخانــه دائمــی 
راهکارهای ســرمازدگی در بخش کشــاورزی کشــور در 
مرکز تحقیقــات و آمــوزش کشــاورزی و منابــع طبیعی 

اصفهان آغاز به کار کرد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سی و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان؛

جشنواره ای برای همه بچه های ایران
اصفهان -مریــم مومنی   مجیــد زین العابدین، دبیر ســی و پنجمین 
جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان با اشاره به برگزاری این دوره 
از جشنواره در اصفهان گفت:امروزه سینما زبان مشترک بین ملت ها و 

کلید پیشرفت کشور شده است .
وی در ادامــه بــا بیــان اینکــه جشــنواره فیلــم کــودک بــه تازگــی بــه بلوغ 
رســیده و جزئــی از هویــت اصفهــان شــده اســت ؛ افــزود: اصفهان شــهر 
زندگی ،شــهرفرهنگ و هنر و بلاد علم و ایمان است و همگان به داشتن 

آن افتخار می کنند.
وی در خصوص آثار جشــنواره امســال گفت: جشــنواره امســال بیش از 
۵۵۹ فیلــم متقاضی اولیــه در چهار بخــش رقابتی در بخش هــای ملی و 
بین المللی در حوزه فیلم های بلند و کوتاه داشــت که بر اســاس بررسی 

ها ۶۸ فیلم به بخش پایانی راه یافتند.
زین العابدین ادامــه داد: حضــور و فعالیت ۸۳۵ داور کــودک و نوجوان، 
شور و اشــتیاق بچه های اصفهان را نســبت به برگزاری جشــنواره نشان 
می دهــد و در این راســتا برگــزاری دوباره جشــنواره در اصفهــان مدیون 
کیــد و دســتور وزیر فرهنــگ و ارشــاد، برنامه ریــزی راهبردی ســازمان  تا
ســینمایی، پیگیری و عزم جدی مســئولان اســتان، همدلی و همراهی 
، شــهردار اصفهــان و مدیــران شــهری و  اعضــای شــورای اســلامی شــهر

مردم اصفهان است.
پروانه ها دوباره به پرواز درآمدند

کمال حیدری، معاون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان 
کید بر اینکه ســی وپنجمین جشــنواره فیلم کودکان و نوجوانان  نیز با تا
فرصتی بــرای پر شــور تر شــدن ایران اســت، افــزود: تا بــه الآن ســه گام از 
مسیر جشــنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان برداشــته شده و گام 
نهایی را باید شــما کودکان و جوانان بردارفقید کــه قطعاً موفق خواهید 

بود.
وی ادامه داد: امیدواریم خدمتگزار شایســته ای برای شرکت کنندگان 
و همراهــان باشــیم و در ســی وپنجمین جشــنواره بین المللــی فیلــم 
کــودکان و نوجوانــان برنامه هــای خاصــی را بــرای محله هــا و از طــرف 

معلولان، کودکان کار و سرطانی در نظر داریم.
زنگ سینما بزودی در مدارس اتفاق خواهد افتاد

محمد مهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ادامه این 
مراســم گفت: جشــنواره بــزرگ کــودک و نوجــوان بهانــه ای اســت برای 
گردهمایی همــه فرزندان ایــران زمین ،فرزنــدان خوبی که نــگاه به فتح 

قله دارند.
وی افزود: شــما امروز وارث ســرمایه بزرگی هســتید، شــما فرزندان مرز و 
بومی هســتید که برای اســتقلال و ســربلندی و ســرافرازی آن جان های 
گان کــم  عزیزانــش را هدیــه داده اســت ، بــرای قدردانــی از اصفهــان واژ
گان نمی توان بــرای این مهــد فرهنگ و تمــدن تقدیر  اســت و با ایــن واژ

لازم را به عمل آورد.
وی با بیان اینکــه در دولت بنا را بر این گذاشــتیم که حوزه فرهنگ و هنر 
در جایــگاه اصلی خــود قرار بگیــرد، ادامــه داد: دولــت انقلابی اســلامی 
تمــام تلاش خــود را بــرای پیشــتازی حــوزه فرهنــگ و هنــر می کنــد، قرار 
اســت بــرای اصــلاح و بهبــود روش هــا در تعلیــم و آمــوزش حــوزه کودک 
و نوجــوان ســرمایه گذاری هــای وســیعی را انجــام دهیــم، کــودکان و 
نوجوانــان ایــران زمیــن پیشــتاز در آینده ســازی و افتخــار آفرینــی برای 
ایران هســتند، از این رو تربیــت و تعلیم کودکان و نوجوانان مســیر مهم 
ایجاد تمدن اســلامی اســت و در تحقق ایــن مهــم ضرورت هایی وجود 

دارد.
اســماعیلی گفت: دوســتان ما به دنبال ایجــاد زنگ ســینما در مدارس 
هســتند کــه بــه زودی محقــق می شــود، از طرفــی بنیــاد پویانمایــی از 
مزیت های بزرگ ما اســت و در این راستا شــاهدیم یک فیلم پویانمایی 

چطور سینماهای ما را شلوغ کرده و بنای ما توسعه این گام ها است.

 دیدار مدیر مخابرات منطقه گلستان 
با خانواده شهید کردافشاری

گلســتان بــا  گرگان-مهنازمحمدزمانــی   مدیــر مخابــرات منطقــه 
خانــواده شــهید کردافشــاری دیــدار کــرد دکتــر غلامعلــی شــهمرادی 
کید بر گرامیداشــت یاد و خاطره شــهدای گرانقــدر ، حضوردر جمع  باتا
خانــواده و دلجویی از آنان را وظیفه دانســت و گفت : خانواده شــهدا در 
طول دوران هشت ســال دفاع مقدس از تمام هســتی خود گذشتند، با 

تقدیم جان خود به اسلام ، عزت و سربلندی را نصیب هر ایرانی کردند.
وی گفت : ارج نهادن بــه خانواده شــهداء و پدران ومادران شــهیدان و 
تکریم آنهــا موجب تقویت روحیه معنوی و نشــان دهنــده عزم جدی بر 

استمرار راه شهداست.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه اعلام کرد:

 تصفیه خانه فاضلاب شهر تازه آباد 
در آستانه بهره برداری

کرمانشاه-حسنافخارزاده   مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه، از بهره بــرداری تصفیه خانه فاضلاب شــهر تازه آبــاد در آینده 

نزدیک خبر داد.
رضا داودی، مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان کرمانشــاه گفت : 
پروژه احداث تصفیه خانه فاضلاب شهر تازه آباد )مرکز شهرستان ثلاث 

کنون ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. باباجانی( تا
وی افزود: عملیــات اجرایی ایــن تصفیه خانه از ســال ۱۳۹۴ و در زمینی 
بــه مســاحت ۱.۳ هکتــار آغاز شــده و ظرفیــت اســمی آن یک هــزار و ۸۰۰ 
متــر مکعــب در شــبانه روز و بــرای تحــت پوشــش قــرار دادن جمعیتــی 
معــادل ۱۳ هــزار و ۵۰۰ نفــر طراحی شــده اســت. مدیرعامل شــرکت آبفا 
استان کرمانشاه خاطرنشــان کرد: طول اجرا شده شــبکه و خط انتقال 
این پروژه ۴۷ کیلومتر اســت که اجــرای ۵ کیلومتر باقی مانــده آن نیز در 
کنون ۲۶۰  دســت اقدام اســت. وی بیان کرد: بــرای اجرای ایــن پــروژه تا

میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است .

برای دومین سال پیاپی ؛

 شهرداری محمدیه حائز رتبه برتر 
وین شد در جشنواره شهید رجایی استان قز

قزوین -مریم نقدی    شهرداری محمدیه به عنوان شهرداری برتر در 
بین شــهرداری های اســتان قزوین در جشــنواره شــهید رجایی معرفی 

شد.
عملکــرد  ارزیابــی  منظــور  بــه  هرســاله  رجایــی  شــهید  جشــنواره    
شــاخص  دو  در  عملکــردی  شــاخص های  در  اداری  دســتگاه های 
تخصصــی و عمومی برگــزار می شــود و در آن از دســتگاههای برتــر تقدیر 
به عمــل می آیــد.  در آییــن اختتامیــه جشــنواره شــهید رجایی اســتان 
قزوین که با حضور حجت الاسلام عابدینی امام جمعه قزوین ، اعلایی، 
اســتاندار قزوین،سرپرســت معاونــت سیاســی امنیتــی اســتانداری ، 
معاونــت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری،مدیر کل ســازمان برنامه 
و بودجــه اســتان ، شــهرداران ،مدیــران کل دســتگاه های اســتان برگزار 
شد، شــهرداری محمدیه برای دومین ســال پیاپی  در ارزیابی شاخص 
های عمومــی و اختصاصــی در بیــن شــهرداری های اســتان بــه عنوان 
شــهرداری برتر و از مهندس محمد پیری به عنوان شــهردار محمدیه با 

اهدا لوح تقدیر و تندیس جشنواره تقدیرشد.

  ایلام -حســن بیگــی    مدیــرکل منابع طبیعــی ایلام گفت: بر اســاس 
قــرار داد منعقد شــده با قــرارگاه امام حســن مجتبــی )ع(، در یــک دوره 
ســه ســاله طرح های آبخیزداری در ۶۵۰ هــزار هکتار از اراضی اســتان با 

اعتبار یکهزار و ۷۵۰ میلیارد تومان اجرا می شود.
ابراهیم پیرزادیان در نشســت  آغــاز عملیات طرح هــای آبخیزداری که 
با حضور معاون اول رییس برگزار شــد، اظهار داشــت:  کارگروه مدیریت 
جامع حوزه آبخیز در اســتان تشــکیل و ســند راهبردی مدیریت جامع 

حوزه آبخیز در سطح استان نیز تدوین شده است.
وی، افــزود: پروژه هــای آبخیــزداری مشــارکتی در ســطح اســتان بــا 
اعتبــاری بالــغ بــر ۵۰ میلیــارد ریــال، تعامــل بــا  تمامــی دســتگاه های 
اجرایــی بــرای همــکاری بــا مدیریــت بحــران بــرای جلوگیــری از تخلیه 
و  تاسیســات  هــا،  رودخانــه  حاشــیه  در  ســاختمانی  نخاله هــای 
ســازه های آبخیــزداری و لایروبــی مســیل ها و ســاز های آبخیــزداری 

کــه  کــرد  عنــوان  اقداماتــی  جملــه  از  را  اســتان  مختلــف  نقــاط  در 
انجــام  رو  پیــش  بارندگی هــای  مخاطــرات  کاهــش  راســتای   در 

شده است.

مدیــرکل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری ایــلام بــا بیــان اینکــه عمیلیــات 
اجرایــی طرح هــای آبخیــزداری در اســتان آغاز شــده اســت، ابــراز کرد: 
عملیات چاله کنی ســازه های آبخیزداری در ســطح ۲ هــزار و ۵۰۰ هکتار 
در نقاط مختلف استان آغاز شــده و کار اجرایی ســازه های آبخیزداری 

انجام می شود.
پیرزادیان با اشــاره به اجرای طــرح نهضت کاشــت یک میلیارد درخت 
در سطح کشــور در یک دوره چهارســاله، یادآور شد: ســهم استان ایلام 
کنون  از این طــرح ۷۲ میلیون نهال در طول چهار ســال اســت کــه هم ا

حدود ۶ میلیون نهال در استان تولید شده است.
وی با بیان اینکه از این میــزان یک میلیون و ۸۰۰ اصله نهال در اســتان 
کاشــت شــده اســت و مابقــی در فصــل مناســب کاشــت خواهــد شــد، 
تصریــح کــرد: برنامــه ریــزی امســال کاشــت ۱۸ میلیــون اصلــه نهــال در 

سطح استان است.

ایلام

مدیرکل منابع طبیعی استان خبر داد؛

ح های آبخیز داری در سطح ۶۵۰ هزار هکتار از اراضی ایلام اجرای طر

فارس غربی آذربایجان 

وستا در آذربایجان غربی   ۲ هزار ر
تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب قرار دارند

ارومیــه -رحیــم جباردخــت    مدیرعامــل شــرکت 
آب و فاضــلاب آذربایجــان غربــی بــا اشــاره بــه تلاش 
روزافزون این شرکت برای ارائه خدمات در حوزه آب 
به روستاییان اســتان گفت: از ۲ هزار و ۸۰۰ روستای 
اســتان، ۲ هــزار روســتا تحــت پوشــش خدمــات 

مستقیم این شرکت قرار دارند.
محمد اشــرفی  افــزود: ایــن آمار نشــان مــی دهد که 
بیــش از ۷۰ درصــد روســتاهای اســتان از خدمــات 
شــرکت آب و فاضــلاب آذربایجــان غربــی بهــره منــد 

هستند.
وی اضافــه کــرد: البتــه از نظــر جمعیتی، ایــن تعداد 
که روســتاهای پرجمعیت آبرسانی  بیشتر است چرا

شده است.
وی با اشــاره بــه اینکــه در حــدود ۸۰۰ روســتای دیگر 
هــم خدمــات توســط ایــن شــرکت ارائــه مــی شــود، 
اظهار کرد: در این روستاها که به صورت خودگردان 
و توســط شــوراهای اســلامی و دهیــاران اداره مــی 
شــوند، به طور غیرمســتقیم از خدمات تامین مواد 
ضدعفونی کننده آب و انجام آزمایش های سلامت 

آب برخوردار هستند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب آذربایجــان غربی 
ادامــه داد: آب آشــامیدنی مــورد نیــاز این روســتاها 
از یک هزار و ۶۰۰ منشــا شــامل چاه، چشــمه و قنات 

تامین می شود.
اشــرفی گفــت: بــرای آبرســانی بــه روســتاهای تحت 
پوشــش، پنج هزار و ۵۰۰ کیلومتر خط انتقال و هفت 

هزار کیلومتر شبکه توزیع احداث شده است.
وی همچنیــن بــا بیــان اینکــه درحــال حاضــر طرح 
دســت  در  روســتا   ۳۷۹ شــرب  آب  تامیــن  هــای 
اجراســت، افزود: ایــن طرح هــا در قالب طــرح های 
محرومیــت زدایی و بــا مشــارکت قرارگاه امام حســن 
 ، مجتبــی)ع( ســپاه در شهرســتان های شــاهین دژ
، سردشــت، شــوط،  میانــدوآب، بــوکان، پیرانشــهر

پلدشت و چایپاره در حال اجرا هستند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب آذربایجــان غربی 
اضافه کرد: برای اجرای این طرح هــا ۱۰هزار میلیارد 

ریال اعتبار پیش بینی شده است.
کــرد: براســاس برنامــه ریــزی هــای  اشــرفی اظهــار 
انجام گرفتــه در مابقــی شهرســتان های اســتان نیز 
طــرح هــای تامیــن آب شــرب روســتایی در قالــب 
قراردادهای دوم و ســوم در ۶۰۰ روســتا اجــرا خواهد 

شد.

جمهور رئیس  ویژه   سخنرانی 
وز حافظ درمراسم یادر

شــیراز -چراغی   مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
فــارس در تشــریح برنامه های هفتــه فرهنگی هنری 
یادروز حافــظ از ســخنرانی رئیس جمهــور در یادروز 

خواجه اهل راز در شیراز خبر داد.
حمیدرضــا قانعی در نشســت خبــری بــا خبرنگاران 
برنامه های هفته فرهنگی هنری بزرگداشــت حافظ 
در شــیراز را تشــریح کرد و گفت: مقدمات لازم فراهم 
شــده اســت کــه ســخنران ویــژه روز حافــظ، رئیــس 
جمهور باشــند اما ممکن اســت که در لحظــات آخر 
تغییراتی در این زمینه رخ دهــد. هم چنین از تمبر و 
نشان بین  المللی حافظ نیز توسط ایشان رونمایی 

خواهد شد.
گی های خــاص بیســت و هفتمین  وی بــه بیــان ویژ
دوره ایــن بزرگداشــت پرداخــت و افزود: خــط اصلی 
هفته فرهنگــی هنری بزرگداشــت حافــظ، کلید واژه 

»حافظ؛ شاعر زندگی« خواهد بود.
نماینــدگان  همــکاری  از  فــارس  ارشــاد  مدیــرکل 
ســازمان فرهنــگ و ارتباطــات اســلامی و رایزن های 
کشــورهای مختلــف در بزرگداشــت ایــن هفتــه خبر 
داد و افــزود: ۲۰ کشــور در گرامیداشــت هفتــه حافظ 
با مــا همــراه خواهنــد بــود و در مراســم اختتامیه که 
، میهمانانی از کشور  روز ۱۹ مهرماه برگزار می شود نیز
هنــد حضــور خواهنــد داشــت. هنــد از کشــورهایی 
اســت کــه در ترجمــه حافــظ اقدامــات خوبــی را در 

سال های اخیر انجام داده است.
قانعی تصریح کــرد: افتتاحیه هفته حافــظ با حضور 

ســفیران کشــورهای مختلــف و چندتــن از معاونین 
وزرا در تهــران برگــزار خواهد شــد و البتــه همزمان در 
شــیراز نیــز برنامه هایــی بــه همیــن مناســبت انجام 
خواهــد شــد. . معــاون امــور فرهنگــی و رســانه اداره 
ارشــاد فــارس نیــز بــا اشــاره بــه اینکــه پوســتر اصلی 
یــادروز حافــظ تهیــه شــده و در افتتاحیــه رونمایی 
خواهد شــد، گفت: امســال در طراحی پوســتر فقط 
کتفــا نشــده و بــا تحقیــق و پژوهــش  بــه نــام حافــظ ا
زیادی این کار انجام شــده که امیدواریم مورد توجه 

و اقبال خوبی قرار بگیرد.
آرامــگاه  گلبــاران  افــزود:  خوش اقبــال  حمیدرضــا 
حافــظ در یــادروز حافــظ بــا حضــور مــردم انجــام 
خواهــد شــد و کارت پســتال هایی هــم بــه همیــن 
مناسبت تهیه شــده که به مخاطبان ارائه می شود. 
همچنین زنگ حافظ صبح چهارشــنبه، ۱۹ مهرماه 

در مدارس سراسر کشور به صدا در خواهد آمد.

البرز

-مظفری    مدیرعامل شــرکت گاز اســتان البرز با بیان اینکه متاســفانه  البرز
میانگین مصــرف گاز هر البــرزی ۳.۵ تا ۴ برابر اســتانداردهای جهانی اســت، 
گر به طور میانگین میزان مصرف روزانه گاز در روزهای ســرد ســال پنج  گفت: ا

متر مکعب باشد، البرزی ها حدود ۱۶ متر مکعب مصرف دارند.
ســیدرضا غفاریان  با اشاره به نزدیک شــدن به روزهای سرد ســال اظهار کرد: 
روشن شدن وسایل گرمایشی در فصول سرد سال اغلب باعث ایجاد ناترازی 

در میزان تولید و مصرف گاز می شود.
وی بــا بیــان اینکــه متاســفانه میانگیــن مصــرف گاز هــر البــرزی ۳.۵ تــا ۴ برابر 
گــر بــه طــور میانگیــن میــزان مصرف  اســتانداردهای جهانــی اســت، گفــت: ا
روزانه گاز در روزهای سرد ســال پنج متر مکعب باشد، البرزی ها حدود ۱۶ متر 

مکعب مصرف دارند.

کید بــر ناترازی میزان تولید و مصرف گاز در فصول ســرد ســال توضیح  وی با تا
، اولویــت اصلــی ایــن شــرکت،  داد: بــر همیــن اســاس در بحــث تامیــن گاز
رفــع نیــاز مشــترکین خانگــی اســت و در صــورت کمبــود گاز ممکــن اســت 

محدودیت هایی برای واحدهای تولیدی و صنعتی اعمال شود.
کید کرد: در این شــرایط، مــردم باید بدانند به هــر میزان که در  این مســئول تا
مصرف گاز مدیریت داشــته باشــند، چراغ کمتری از بخــش صنعت خاموش 

می شود.
گــر ۱۰ درصــد در مصــرف روزانه خود  غفاریــان اضافــه کرد: هر مشــترک حتــی ا
صرفــه جویی داشــته باشــد مــی توانیــم امیــدوار باشــیم کــه تعداد بیشــتری 
از واحدهــای صنعتــی و تولیدی بتواننــد بدون قطعی گاز زمســتان را ســپری 

کنند.

وی در بخــش دیگــری از صحبت هــای خــود بــه شــبکه گــذاری انجــام شــده 
در اســتان تــا پایــان شــهریور اشــاره کــرد و گفــت: طــی ایــن مــدت در مجموع 
۶۷ کیلومتــر شــبکه گــذاری در اســتان انجــام شــده کــه ۳۷ کیلومتــر از آن در 

محدوده شهری و ۳۰ کیلومتر نیز در محدوده روستایی بوده است.
وی ادامــه داد: تــا پایــان شــهریورماه ۴ هــزار و ۸۷۴ انشــعاب در اســتان البــرز 
ایجاد شده که هزار و ۲۰۷ انشعاب در محدوده شهری و ۳ هزار و ۶۶۷ انشعاب 

در مناطق روستایی بوده است.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان البرز با اشــاره به نزدیک شــدن به روزهای سرد 
ســال توضیح داد: به مشــترکینی که به تازگی از نعمــت گاز بهره مند شــده اند 
توصیه می شــود در نصب بخاری های خود و اتصالات آن دقت لازم را داشــته 

باشند تا دچار سوانح و حادثه گاز گرفتگی نشوند.

مدیرعامل شرکت گاز استان :

مصرف گاز در البرز ۵ برابر استاندارد جهانی است
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 آمادگی بزرگ ترین تولیدکننده انرژی ایران
 برای ورود به زمستان

معاون عملیات و پشتیبانی شــرکت نفت و گاز پارس با اشاره به اینکه 
با انجام تعمیرات اساســی برای تولید حداکثری گاز از میدان مشترک 
پارس جنوبی در زمستان آمادگی کامل داریم، گفت: تعمیرات اساسی 
که امســال در ســکوهای گازی پارس جنوبی انجام شد، متفاوت ترین 

تعمیرات اساسی در طول عمر پارس جنوبی بود.
»ســلمان خزایی«  با بیان اینکه شــرکت نفت و گاز پارس بزرگ ترین 
تولیدکننده انرژی در کشــور است، اظهار داشــت: این شرکت روزانه 

معادل چهار تا ۴.۵ میلیون بشکه نفت خام تولید می کند.
وی ادامه داد: پارس جنوبی به عنوان بزرگ ترین میدان مشترک گازی 
جهان، 7۰ درصد گاز کشــور را تأمین می کند و برای تداوم تولید پایدار 
در زمستان، تعمیرات اساسی سکوها و تأسیسات آن در دستور کار قرار 

دارد.
معاون عملیات و پشتیبانی شــرکت نفت و گاز پارس با تأکید بر اینکه 
تعمیرات اساسی که امسال در سکوهای گازی پارس جنوبی انجام شد 
متفاوت ترین تعمیرات اساسی در طول عمر پارس جنوبی است، گفت: 
در حالی  که ۲۳ ســال از عمر پارس جنوبی می گذرد، برای نخستین بار 
عملیات ایزولاسیون خطوط دریایی از ســکوهای گازی پارس جنوبی 
انجام شد.خزایی با اشاره به اینکه ایزولاسیون یا تفکیک به منظور قطع 
گاز در بخشــی از خط لوله و حین تعمیرات انجام می شود، تصریح کرد: 
با بازرسی فنی انجام شده، مشخص شــد خط جوش اتصال دو سکوی 
فاز یک و فاز ۱۵ به خط لوله دریایی دچار ترک شده است که موضوعی 
خطرناک در بازرسی فنی تجیهزات ثابت به شمار می رود، زیرا می تواند 
پیشــروی کند و منجر به نشتی گاز ترش شــود.وی افزود: برای تعمیر 
این ترک، باید وارد خط لوله ۳۲ اینچ ارتباطی بین ســکو و خط دریایی 
می شدیم و آخرین شــیری که در مسیر قرار داشــت به وزن ۱7.۵ تن 
بود که از ۲۳ سال گذشته تاکنون باز نشــده بود و به دلیل زنگ زدگی و 
خوردگی بخشــی از پیچ و مهره ها، باز کردن شیر با جک های ۱۰۰ تنی 
انجام شد.معاون عملیات شرکت نفت و گاز پارس با اشاره به اینکه شیر 
دیگری در آن محدوده وجود نداشت که بتوان به وسیله آن گاز را خارج 
کرد، ادامه داد: با تزریق نیتروژن، مســدودکننده اسفنجی )فوم پیگ(، 
گلایکول )ضد یخ(، کف آتش نشــانی و در نهایت یک مســدودکننده 
مکانیکی )استاپر( و پر کردن لوله ای عمودی از کف دریا تا سکو به طول 
۱۰۰ متر با مسدودکننده اسفنجی، جریان گاز از خط لوله گرم قطع شد 

و توانستیم تعمیرات را انجام دهیم.
وی با تأکید بر اینکه این کار برای نخســتین بار انجام شــد، اضافه کرد: 
همچنین برای جوشکاری باید جوش پیشین هیدروژن زدایی می شد، 
زیرا هیدروژنی که در جوش نفوذ کرده مزاحم جوشــکاری دوباره است 

که این کار با استفاده از المنت های مخصوصی انجام شد.
خزایی گفت: پس از جوشــکاری شــیر ۱7.۵ تنی که جدا شــده بود، 

به صورت عمودی در موقعیت خود قرار گرفت.
وی تأکید کــرد: مجموع این کار در ســکوی فاز یک در تابســتان و در 
مدت ۲۰ روز انجام شــد. اکنون نیز برای فاز ۱۵ مشابه این کار در حال 

اجراست و امیدواریم به زودی پایان یابد.

معاون عملیات شرکت نفت و گاز پارس با اشاره به دیگر اقدام های لازم 
برای انجام تعمیرات اساسی در ســکوهای پارس جنوبی برای ورود به 
زمستان، افزود: در هر چهار سکوی فاز ۱۴ مشــغول تعمیرات اساسی 
هستیم تا با آمادگی کامل برای تولید حداکثری گاز از میدان مشترک 

پارس جنوبی وارد فصل سرد شویم.
وی اظهار داشــت: با توجه به ســکوهایی که در مدار بهره برداری قرار 
دارند، تعمیرات اساســی که انجام شــد و تعویض خط فاز ۱۶ و در مدار 
آمدن فاز ۱۱ در آمادگی کامل بــرای تولید حداکثــری گاز به عنوان 

بزرگ ترین تولیدکننده هیدروکربور کشور هستیم.
خزایی تصریح کرد: امســال تاکنــون 7۵ هزار نفر- ســاعت تعمیرات 
اساسی در پارس جنوبی انجام شده است. در ســکوی فاز ۸ نیز ۲ شیر 
۱۸ تنی تعویض شد، همچنین روی دو ســکوی فاز ۱۲ تعمیراتی روی 
جرثقیل آن در حال انجام اســت.وی با تاکید بر اینکــه تا پیش از پایان 
مهرماه تعمیرات اساســی در سکوها و تأسیســات پارس جنوبی تمام 
خواهد شد، گفت: در تعمیرات اساســی به طور عمده از نیروهای داخل 
شرکت یا پیمانکاران خود اســتفاده کردیم و در مواردی که به ساخت 
قطعه نیاز داشتیم شــرکت های دانش بنیان به کمک ما آمدند.معاون 
عملیات شــرکت نفت و گاز پارس افزود: خوشبختانه خط لوله تعویض 
نشده، اما در مسیر دریا قطعات و شیرآلاتی را تعویض کردیم، همچنین 
اکنون فیلتر آب دریا را تعمیر کردیم، اما قصــد داریم در آینده نزدیک 
با استفاده از توان شــرکت های دانش بنیان با الیاف شیشه و رزین این 
فیلترهــا را جایگزین کنیم کــه خوردگی به حداقل برســد.خزایی با 
اشاره به اینکه تولیدی شدن سکوی آسیب دیده فاز ۱۳ جزو تعهدهای 
شرکت نفت و گاز پارس برای زمستان امسال نیســت، ادامه داد: همه 
تلاش خود را می کنیم تا در زمســتان دو تا ســه حلقه چاه این سکو را 

عملیاتی کنیم.

دبیر اجرایی شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان عنوان کرد
 صلاحیت تخصصی، حلقه گمشده 

صنعت ساختمان
دبیر اجرایی شورای مرکزی ســازمان نظام مهندسی ساختمان گفت: 
انجمنی که فاقد صلاحیت معتبر از مراجع مربوطه اســت، با مداخله در 

بخش ساختمان موجب افزایش قیمت مسکن در کشور شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »ســعید یزدانی« اظهار داشت: نص 
صریح ماده ۳۲ قانون نظام مهندســی ســاختمان ارائــه خدمات فنی 
توســط افراد فاقد پروانه اشــتغال را ممنوع کرده و همچنین ماده ۴۰ 

قانون مذکور، تخلف از این ماده قانونی را جرم تلقی می کند.
وی گفت: انجمنی که فاقد صلاحیت معتبر از مراجع مربوطه اســت با 
مداخله در بخش ساختمان، نه فقط تاثیری در ارتقای فناوری ساخت 

و ساز ندارد، بلکه موجب افزایش قیمت مسکن در کشور شده است.
یزدانی افــزود: ســرمایه هایی کــه باید توســط این انجمــن ها در 
مسکن سازی قابل اســتطاعت، همچون پروژه های نهضت ملی مسکن 
به کار گرفته شوند، در پروژه های لوکس با هدف دستیابی به سودهای 
نجومی در مناطق اعیان نشین شهرها ســرمایه گذاری می شوند و این 
موضوع باعث افزایش قیمت نجومی مسکن و تبدیل شدن آن به عنوان 

یک کالای سرمایه ای سود آور شده است.
به گفته وی، جای بسی شگفتی اســت که این انجمن که در عمل یکی 
از عوامل اصلی افزایش نجومی قیمت مســکن اســت، بــا فرافکنی و 
غوغاسالاری، تعرفه ناچیز خدمات مهندســی را موجب گرانی مسکن 

اعلام می کند.

مدیرعامل آبفای کشور اعلام کرد
اجرای عدالت آبی در سراسر کشور

مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور با اشــاره به ۲ دهه 
خشکسالی کشور گفت: در کنار مصرف بی رویه آب و افزایش جمعیت، 
سرانه منابع آب تجدیدپذیر کشــور کاهش یافته و در شرایط تنش آبی 

قرار گرفته است.
 به نقل از شــرکت مهندســی آب و فاضــلاب کشــور، اتابک جعفری 
مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور با اشــاره به ۲ دهه 
رویارویی کشور با خشکسالی های پی درپی، اظهار کرد: در کنار مصرف 
بی رویه آب و افزایش جمعیت، ســرانه منابع آب تجدیدپذیر کشــور 
کاهش یافته و در شــرایط تنش آبی قرار گرفته است. درک این شرایط 
سبب شــد در ابتدای دولت ســیزدهم و در هنگام رأی اعتماد به دولت 
منتخب توسط مجلس شورای اسلامی، وزیر محترم نیرو، وعده هایی را 

در قالب یک برنامه چهار ساله ارائه دهد.
مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور در تشریح طرح های 
آبرســانی عنوان کرد: ویژگی های اقلیمی، تداوم وضعیت کم بارشی و 
افزایش تقاضا برای آب شربِ بهداشتی سبب شد که طرح های آبرسانی 
به شهروندان عزیز میهن مان در راس برنامه های بخش آب وزارت نیرو 
قرار بگیرد. این طرح ها از طریق فراهم ســازی آب بهداشتی، شاخص 
سلامت و امید به زندگی را در شــهروندان افزایش می دهد. همچنین با 
تامین آب مورد نیاز برای شهرها ســبب ایجاد اشتغال و رونق اقتصادی 
می شود. در واقع طرح های آبرســانی در دسته طرح های رفاهی، سبز و 

محیط زیستی جای می گیرند.
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: میثاق وزارت نیرو با مردم شریف ایران 
و نمایندگان مجلــس این بود که طی ۴ ســال، ۹ درصد بر ظرفیت آب 
شرب بهداشتی کشــور بیفزاید، یعنی حجمی معادل 7۰۰ میلیون متر 
مکعب. اما تلاش خســتگی ناپذیر خدمتگذاران مــردم در بخش آب و 
آبفای وزارت نیرو، این مقدار را به بیش از یک میلیارد و ۵۸ میلیون متر 
مکعب رسانید. یعنی عمکلرد دو سال نخست، ۵۰ درصد از وعده ۴ ساله 
فراتر رفته اســت. به بیان دیگر، راه چهار ســاله در کمتر از دو سال طی 
شده اســت. فرزندان ملت برآنند تا در پایان فرصت خدمتگذاری دولت 
سیزدهم، ضریب تحقق میثاق خود را در برنامه آبرسانی به ۳۰۰ درصد 

یعنی به حجم دو میلیارد و ۱۰۰ میلیون مترمکعب برسانند.

 طرح های رو به جلوی فاضلاب شهری
جعفری با بیــان اینکه امر جمع آوری و تصفیه فاضلاب شــهری علاوه 
بر الزامات و ضرورت  های زیســت محیطــی و بهداشــتی، به عنوان 
تامین کننده بخشــی از منابع آب نا متعارف به شــمار می آیند، گفت: 
بازچرخانی پســاب کمک شــایانی به پایداری تامیــن آب در مصارف 

گوناگون می کند. 
مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشــور همچنین اظهار 
داشــت: برنامه دولت سیزدهم در این بخش شــامل اجرای ۴۶ طرح با 
حجم یک میلیون و ۲۰۰ هزار متر مکعب در کشــور بوده است. در حال 
حاضر از این مقدار ۶۴7 هزار متر مکعب به بهره برداری رســیده است 
که حکایت از تحقق ۵۴ درصدی برنامه دارد. درپایــان دولت و با بهره 
برداری از ۴7 طــرح دیگر، ضریب تحقق تعهــدات وزارت نیرو به ۱۰7 

درصد خواهد رسید.

اجرای عدالت آبی در سراسر کشور
وی در بخش دیگری از اظهارات خود به اقدامات صورت گرفته در جهاد 
آبرسانی اشــاره کرد و گفت: در جهان، در امر آبرســانی به کانون های 
جمعیتی، معمولاً مناطق روستایی مورد کم توجهی قرار می گیرند. در 
ایران، توجه به مقوله »عدالت آبی« سبب شده است که سطح دسترسی 
روستائیان به آب آشامیدنی سالم در مقایســه با بسیاری از کشورهای 
دنیا در وضعیت بهتری باشــد، ولی هنوز از ضریب دسترســی شهری 

کمتر است. 

جعفری افزود: همین تفاوت وزارت نیرو را بر آن داشت تا با اجرای طرح 
جهاد آبرسانی، شاخص های دسترسی به آب روســتایی را جابجا کند 
و از ۸۲ درصد در ابتدای دولت به ۹۰ درصد در انتهای دولت برســاند. 
هم اکنون کوشش های انجام شــده موجب گشته که ضریب دسترسی 
روستائیان عزیز به آب آشــامیدنی سالم و بهداشــتی به ۸۶.۶ درصد 
برسد. این درصورتی اســت که به عنوان مثال قرارداد ب متقابل تا قبل 
از ۱۴۰۰ چیزی حــدود ۳۵ میلیون بودهو این در حالی اســت که طی 
۲ سال گذشته به ۳7۰ میلیون رســیده و یعنی یک کار عظیم صورت 

گرفته است.

در 6 ماه نخست سال محقق شد
وگاه های  رشد ۸۰ درصدی تولید برق در نیر

برق آبی
تولید نیروگاه های برق آبی شــرکت آب و نیرو در نیمه نخســت امسال 
نسبت به سال گذشــته افزایش ۸۰ درصدی داشته است که این میزان 
رشــد تولید، معادل مصرف برق یک ســال دو استان شــمالی کشور 

)گیلان و مازندران( است.
به گزارش وزارت نیرو، »وحید ایزدی «معاون بهره برداری شرکت آب و 
نیرو با بیان این مطلب افزود: با انجام به موقع و کامل تعمیرات واحدهای 
نیروگاهی، از ابتدای امســال مخازن ســدهای در حــال بهره برداری 
شرکت به گونه ای مدیریت شد تا نیروگاه ها حداکثر توان قابلیت تولید 

را برای اوج بار تابستان داشته باشند.
وی اضافه کرد: نیروگاه های برق آبی ســهم ۱۱ درصدی در تولید انرژی 

پیک تابستان داشته اند.
ایزدی گفت: تولید نیروگاه های شــرکت آب و نیرو در نیمه نخســت 
امســال به میزان چهار هزار و 7۵۰ گیگاوات ســاعت بود که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته افزایش ۸۰ درصدی داشته و سه درصد نیز 

بیشتر از کل تولید سال گذشته بوده است.
وی ادامه داد: در این میان می توان به افزایش بیــش از ۲ برابری تولید 
انرژی در نیروگاه های گتوند و داریان و افزایش ۵۰ درصدی در نیروگاه 
کارون۴ اشــاره کرد. همچنین نیروگاه ســیمره که در سال گذشته به 
دلیل خشکســالی تولید نداشــته در این مدت به میزان ۹۰ گیگاوات 

ساعت تولید انرژی داشته است.
معاون بهره برداری شــرکت آب و نیرو در پایان تأکید کرد: پس از گذر 
موفق از پیک تابســتان امســال و عملکرد بســیار خوب نیروگاه های 
برق آبی، از ابتدای مهرمــاه برنامه ریزی تعمیرات ســالیانه واحدهای 
نیروگاهی شــرکت آغاز شــده و با تــلاش همه افــراد در بخش های 
کارفرما، پیمانکاران و مشــاورین و تأمین منابع مالی مورد نیاز، برنامه 
تعمیرات واحدها با موفقیت به پایان خواهد رســید تا همچون گذشته 
نیروگاه های برق آبی نقش خود را در تأمین نیاز پیک زمستان و تابستان 

نشان دهند.
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 سردرگمی سهامداران شرکت های سرمایه گذاری 
سهام عدالت استانی

وحید بلالی  با توجه به تصویب آئین نامه اجرایی 
مجامع اســتانی ســهام عدالت اما تاکنون تاریخ 
دقیقی برای برگزاری مجامع شرکت های سرمایه 
گذاری استانی صادر نشــده است و معلوم نیست 

چه تاریخی برگزار خواهد شد.
 نهم اسفند سال ۱۴۰۰ بود که شورای عالی بورس 
با حضور وزیر اقتصاد تشــکیل جلسه داد و مقرر 
شد نماد معاملاتی شــرکت های سپرده گذاری 
استانی سهام عدالت پس از ارائه مدل پیشنهادی 
جهت بازبینی آئین نامه اجرایی آزادسازی، سهام 

عدالت بازگشایی شود.

روال شرکت های استانی سهام عدالت
 از دیروز تا امروز

سه روز بعد سخنگوی کانون شرکت های سرمایه 
گذاری استانی ســهام عدالت به یکی از رسانه ها 
گفت: »در جلســه اخیر شــورای عالــی بورس 
مصوبه ای تصویب و قرار شد بر مبنای آن کارگروه 
مشترکی برای تعیین تکلیف مســائل با اهمیت 
سهام عدالت تشکیل شــود و طبق مصوبه مذکور 
تا پایان ســال کل مباحث مربوط به سهام عدالت 
از جمله نحوه فعالیت شرکت های سرمایه گذاری 
استانی، برگزاری مجامع بررسی و تعیین تکلیف 

شود.«
اما چهار ماه گذشــت و خبــری از تعیین تکلیف 
سهام عدالت نبود، تا اینکه دســتیار وقت رئیس 
ســازمان بورس در امور ســهام عدالــت گفت: 
»انشــاالله طی خرداد ماه تصمیمــات نهایی در 
مورد اصــلاح آئین نامه ســهام عدالــت گرفته 

می شود.«
در تاریــخ ۳۰ خــرداد ۱۴۰۱ وزیــر اقتصاد در 
نشســت خبری خود گفت: »در جلســات اخیر 
شــورای عالی بورس مقدمات به نتیجه رســید و 
مردم در سال ۱۴۰۱ شاهد به ثمر نشستن تغییر 
الگوی مشــارکت واقعی در مالکیــت و مدیریت 
بنگاه ها و شرکت های سرمایه پذیر در حوزه سهام 

عدالت خواهند بود.«
اما در تاریخ بیســتم تیر ماه سال گذشته دبیرکل 
کانون شرکت های ســرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت گفت: برگزاری انتخابات و هم بازگشــایی 

نمادها به شــرط نهایی شــدن آئین نامه اجرایی 
است. اصلاح آئین نامه اجرایی ســهام عدالت در 
مراحل نهایی اســت و امیدواریم تا یک ماه آینده 

به اتمام برسد.
چهار روز بعد رئیس ســازمان بورس در این باره 
گفت: »چند آئین نامه اجرایی دســتخوش تغییر 
قرار گرفته و ۱۴ روز آینده یا نهایت اواسط مرداد 
ماه سال جاری، این تغییرات اعمال شده و پس از 
آن می توان به معامله شــرکت های سهام عدالت 

اقدام کرد.«
باز هم دو ماه گذشت و خبری از سهام عدالت نبود 
تا اینکه وزیر اقتصاد در حاشیه سفر به آذربایجان 
غربی در تاریخ چهارم شــهریور ماه گفت: »چند 
آئین نامه اجرایی دســتخوش تغییر قرار گرفته 
و ۱۴ روز آینده یا نهایت اواســط مرداد ماه ســال 
جــاری، این تغییــرات اعمال شــده و پس از آن 
می توان به معامله شرکت های سهام عدالت اقدام 

کرد.«
نیمه پایانی شهریور ماه ۱۴۰۱ نیز به پایان رسید 
و خبری از ســهام عدالت نبود تا اینکه قربان زاده 
رئیس وقت سازمان خصوصی سازی در تاریخ ۲۵ 
شهریور ماه از مدل جدید در شرکت های استانی 
سهام عدالت نام برده و تشریح کرد: در مدل جدید 
سعی شده تدابیری اتفاق بیفتد تا ماندگاری اولاً 
صورت بگیرد ثانیــاً ذینفع واحد تا یک ســقفی 
بتواند سهام این شرکت های ســرمایه گذاری را 
بخرد و مــوارد جزئی دیگر این اتفــاق در واقع در 
حال نهایی شدن اســت حالا مجامع شرکت های 
ســرمایه گذاری اســتانی می تواند برگزار بشود 
در کنارش نمادشــان هم باز می شود یک پویایی 
اتفاق می افتد در اعمال مدیریت و مالکیت سهام 

عدالت.

آیا مشکل برگزار نشدن مجامع است؟
یکی از دلایل مهمی که بارها برای عدم بازگشایی 
نمادهای ســهام عدالت اعلام شــده است عدم 
برگــزاری مجمع اســت و برای عــدم برگزاری 
مجمع نیز دلایل متفاوتی ذکر شده است، پیمان 
حدادی مشــاور رئیس ســازمان بورس در امور 
سهام عدالت در تاریخ آبان ماه ۱۴۰۱ در نشست 

خبری علت برگزار نشــدن مجامع شــرکت های 
سهام عدالت استانی را عدم صدور مجوز از شورای 
عالی بورس اعلام کرده و گفته بود: سازمان بورس 
و شرکت سپرده گذاری مرکزی مقدمات برگزاری 
مجامع را انجام دادند و اکنــون آمادگی برگزاری 

هستند.
 اما نهادی که بایــد در نهایت مجــوز برگزاری یا 
بازگشایی نمادها را صادر کند شورای عالی بورس 
اســت که تاکنون این اقدام را انجام نداده اســت. 
امیدواریم این موضوع تا ماه آینده به جمع بندی 

برسد.
در نهم آذر مــاه نیــز قربانزاده رئیس ســازمان 
خصوصی ســازی در این بــاره گفته بــود: »بر 
اســاس مدل جدیدی که در ماه آتــی به تصویب 
شــورای عالی بورس خواهد رســید، مجامع این 

شرکت ها به زودی برگزار می شود.«
 در تاریخ هشــتم مرداد ماه خبری منتشر شد که 
نشان می دهد مجوز از شــورای عالی بورس اخذ 
شده و اکنون در مرحله اجرایی در دست سازمان 
بورس اســت، مدیر نظارت بر ناشــران سازمان 
بورس در این باره گفته اســت: تصمیم بازگشایی 
نمادهای شــرکت های ســرمایه گذاری ســهام 
عدالت در شورای عالی بورس اخذ شده، شرکت ها 
باید اطلاعات خود را به روز و افشا کنند تا مجامع 
آن هــا برگزار شــود. همچنین بازگشــایی نماد 

شرکت ها با تصویب شورا انجام می شود.
در چهارده مرداد ماه ســال جاری نیز عضو ناظر 
مجلس در شــورای عالی بورس گفت: آئین نامه 
نحوه برگزاری مجامع شرکت های استانی سهام 

عدالت ابلاغ شد.
مرحله تصویــب و بررســی این شــرکت ها به 
پایان رســیده و آئین نامه نحوه برگزاری مجامع 
نیزابلاغ شده اما هنوز خبری از بازگشایی نمادها 
نیســت و ســهامداران استانی ســهام عدالت و 
افرادی که در بازار ثانویه اقدام به خرید نمادهای 
سهام عدالت اســتانی را کرده اند متضرر شده و 
دسترســی به پول های خود ندارند و تنها گفته 
مســئولان بازگشــایی در ماه های آینده است 
که معلوم نیست چه روزی به ســرانجام خواهد 

رسید؟

پلیمر

کارشــناس صنعت پتروشیمی 
از  یکــی  پلیمرهــا  گفــت: 
محصــولات  پرمصرف تریــن 
شیمیایی در همه زیربخش های 
بســته بندی،  فضایی،  پزشکی، 
خودروســازی، ســاخت و ساز و 
لــوازم الکتریکــی اســت و بازار 

جهانی پلیمر پر رونق است.
ســعید اســماعیلی در نشست 
خبــری در جمــع خبرنــگاران 
اظهــار داشــت: پلیمرهــا یکی 
از پرمصرف تریــن محصــولات 
شیمیایی در همه زیربخش های 
بســته بندی،  فضایی،  پزشکی، 
خودروســازی، ســاخت و ساز و 
لوازم الکتریکی است و به همین 
دلیل بازار جهانی پلیمر بسیار پر 

رونق است.
وی با بیان اینکــه در حال حاضر 
ظرفیت اسمی تولید محصولات 
پلیمری ایــران ۸.۸ میلیون تن 
در ســال اســت، گفت: ظرفیت 
اســمی ۸.۸ میلیون تنــی تولید 
محصولات پلیمــری در ایران در 
شرایطی است که ظرفیت تولید 
محصــولات پلیمــری در جهان 
بالغ بر ۴۹۰ میلیون تن و ظرفیت 
تولیــد محصــولات پلیمری در 

خاورمیانه ۴۲ میلیون تن است.
وی افزود: درواقع ایران ســهمی 

از  درصــدی   ۱.۸
تولیــد  ظرفیــت 
پلیمری  محصــولات 
جهــان و ســهمی ۲۱ 
درصــدی از ظرفیــت 
محصــولات  تولیــد 
پلیمری در خاورمیانه 

دارد.
این فعــال صنعت پتروشــیمی 
تصریح کرد: میــزان تولید واقعی 
محصــولات پلیمــری در جهان 
بالغ بــر ۳۹۰ میلیون تــن و در 
خاورمیانه ۳۶ میلیون تن اســت 
که سهم تولید عملی محصولات 
پلیمری در ایران بــا ۸.۱ میلیون 
تــن از مجموع ظرفیت اســمی 
۸.۸ میلیون تنی، از تولید عملی 
محصــولات پلیمــری جهان و 
خاورمیانه بــه ترتیــب ۲ و ۲۳ 

درصد است.
اینکــه  بیــان  بــا  وی 
صنعــت  برنامه ریزی هــای 
پتروشــیمی کشــور بر مبنای 
توســعه جایــگاه پلیمرهــا در 
صنعت پتروشــیمی ایران است، 
گفت: در حال حاضر ۳۰ مجتمع 
تولیدی پلیمری در کشور داریم 
و ۳۱ طــرح پلیمــری در حــال 
ساخت وجود دارد که یکی از این 
واحدها، پلنــت جدید ۳۰۰ هزار 

تنی در دســت ساخت 
یکــی از شــرکت های 

پلیمری داخلی است.
ادامــه  اســماعیلی 
خصــوص  در  داد: 
افزایش ظرفیت تولید 
پلیمری  محصــولات 
در ایران به گونه ای هدف گذاری 
شده که در سال ۱۴۰۶، به ۱۹.۸ 

میلیون تن در سال برسد.
وی تصریح کــرد: ارزش جهانی 
بــازار پلیمرهــا تا ســال ۲۰۲۰ 
نزدیک به ۲۵۰ میلیارد دلار بوده 
اســت و انتظار می رود که تا سال 
۲۰۲۵ این رقم بــه 7۵۰ میلیارد 
دلار آمریکا برســد، ایــن بدان 
معناست که بازار جهانی پلیمرها 
بین سال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۵ به 
طور متوسط سالانه به اندازه ۵.۱ 

درصد رشد خواهد کرد.
اســماعیلی در خصوص ظرفیت 
تولید پتروشــیمی اظهار داشت: 
یکــی از شــرکت های پلیمری 
داخلی طــی ماه شــهریور ۱۶۸ 
هزار تن انــواع محصولات تولید 
کــرده که نســبت به شــهریور 
۱۴۰۱ دارای ۹ درصــد رشــد 
بوده اســت، تولید تجمعی نیمه 
اول ســال ۱۴۰۲ معادل ۱،۰۱۴ 
هزار تن بوده اســت که نسبت به 

دوره مشابه سال گذشته دارای ۳ 
درصد رشد بوده است.

وی خاطرنشــان کرد: در بخش 
تولید اتیلن در دوره شــش ماهه، 
موفق بــه تولیــد ۵۶۸ هــزار و 
۱۵۰ تن شد که نســبت به دوره 
مشابه ســال گذشــته افزایش 
چشــمگیر ۳۱ هزار و ۶۰۸ تنی 
را نشــان می دهد؛ تولید شــش 
ماهه C۳+ نیز رشــدی ۵ هزار و 
۶۴۳ تنی در شــش ماهه نسبت 
به مدت مشــابه قبل از آن نشان 
می دهــد؛ همچنیــن در بخش 
پلی اتیلــن ســنگین، تولید این 
محصول بالغ بر ۲۰۲ هزار و ۱۳7 
تن رسید و تولید شش ماهه پلی 
اتیلن ســبک نیز به ۱۸7 هزار و 
۴۴۰ تن رسید.وی با بیان اینکه 
فروش شــش ماهه شــرکت در 
سال ۱۴۰۲ معادل ۶۱۳ هزار تن 
بود که نسبت به دوره مشابه سال 
۱۴۰۱ دارای ۵ درصد رشد بوده 
است، گفت: مقدار فروش شرکت 
در آخرین ماه تابستان ۱۴۰۲ نیز 
خود یک رکورد طلایی به شــمار 
می رود که به مقــدار ۱۰7 هزار 
تن فروش داشــت که نســبت 
به شــهریور ماه ســال گذشته ۹ 
درصد و نسبت به ماه گذشته ۱۱ 

درصد رشد داشته است.
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